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Lipa v Podgori
Lipa raste na križišču cest za Babno Polje in Babno Polico. 

Leta 1916 jo je posadil Janez Šumrada, po domače Mihevšič.
(več na strani 18)
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OBRH – JAVNO GLASILO OBČINE LOŠKA DOLINA 
Prejmejo ga brezplačno vsa gospodinjstva v občini Loška dolina.  •  Naklada 1500 izvodov.  •  Uredniški odbor: Alma 
Kandare, Andreja Buh, Bernarda Okoliš, Janja Urbiha, Mario Žnidaršič, Miha Razdrih, Milena Ožbolt  •  Odgovorni urednik: 
Borut Kraševec  •  Naslov uredništva: Loška dolina, Cesta Notranjskega odreda 2, 1386 Stari trg pri Ložu.  •  E-naslov: 
obcina@loskadolina.si  •  Telefon: 01 705 06 70  •  www.loskadolina.si  •  naslovnica: Lipa v Podgori  •  tekst na naslovnici: 
Borut Kraševec  •  fotografija na naslovnici: Borut Kraševec  •  Lektoriranje: Andreja Mlakar  •  Tisk:  Abakos  d.o.o.

Rok za oddajo prispevkov za naslednjo številko: 15. oktober 2021

Splošna navodila in pravila za pripravo člankov:
• Tekstovni del članka naj bo napisan in posredovan v elektronski obliki v programu word. • Ime dokumenta naj 
bo enako, kot je naslov članka. • Vsi teksti morajo biti podpisani s polnim imenom in priimkom. • Fotografije in 
drugo slikovno gradivo mora biti pripravljeno v digitalni obliki v jpg formatu, ločljivosti 300 dpi in velikosti 1MB 
ali več. Slikovno gradivo naj bo posredovano samostojno in ne vstavljeno v wordov dokument. Predvsem pa naj 
fotografije ne bodo prenesene direktno s fb ali drugih spletnih strani, ker take niso tehnično ustrezne za tisk. • 
K fotografijam je potrebno priložiti besedilo (kdo, oz. kaj je na fotografiji) ter obvezno navesti avtorja fotografije 
oziroma, če avtor ni znan, ime tistega, ki fotografijo hrani oziroma poseduje. • Seznam fotografij s podatki naj bo 
napisan na koncu članka, na katerega se slikovno gradivo nanaša. • Priporočena in zaželena dolžina tekstov je od 
2.000 do največ 5.500 znakov s presledki ter priporočena ena ali največ dve fotografiji oz. slikovni prilogi. • Izjeme 
so intervjuji, predstavitev oseb in krajev, potopisi in razni strokovni članki, ki potrebujejo obsežnejšo razlago. Ti teksti 
lahko vsebujejo do največ 20.000 znakov s presledki ter največ pet fotografiji oz. slikovnih prilog. • Če je fotografij 
priloženih več, kot jih lahko vstavimo k članku, si uredništvo pridržuje pravico, da ne objavi vseh. Uredništvo si 
pridržuje tudi pravico do neobjave ali krajšanja  člankov, ki niso v skladu s predpisano dolžino. Prav tako ne objavi 
tistih, ki niso v skladu s programsko zasnovo glasila in ne sodijo v nobeno od rubrik.

Navodila za prispevke v rubriki Pisma bralcev:
• Tekst naj ne presega 3.000 znakov s presledki in največ eno slikovno prilogo • Vsebina naj bo omejena na 
tematiko, ki se nanaša izključno na Loško dolino, za vse druge teme si uredništvo pridružuje pravico, da jih ne objavi.
• Teksti z žaljivo ali sovražno vsebino ne bodo objavljeni. • Uredniški odbor si pridržuje tudi pravico, da morebitno 
polemiko na določeno temo, ki bi se nerazumno razvijala v več zaporednih številkah, omeji oz. jo prekine. • Besedilo 
mora biti podpisano s polnim imenom in priimkom. • Dopisan mora biti tudi naslov in telefonska številka, z 
namenom, da lahko preverimo istovetnost pisca. • Za vsebino in resničnost navedb odgovarja izključno avtor sam.

Navodila za prispevke v rubriki Svetniška stran:
• Vsem svetnicam in svetnikom je enako odmerjen prostor. Teksti so lahko dolgi maksimalno 2800 znakov 
s presledki in ena osebna oz. portretna fotografija. V primeru, da je tekst daljši od predpisanega obsega, ne bo 
objavljen oz. bo vrnjen v krajšanje.

ZA VSEBINO ČLANKOV V OBRHU ODGOVARJAJO AVTORJI SAMI. STALIŠČE V VSEBINAH POSAME-
ZNIH PRISPEVKOV NI NUJNO TUDI STALIŠČE UREDNIŠKEGA ODBORA ALI IZDAJATELJA.

Obrh dostopen tudi na spletni strani občine Loška dolina: https://www.loska-dolina.si
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Spoštovani bralci in soustvarjalci Obrha,

pozdravljam vas v letošnji 4., skupno 112. in v »moji« 80. številki (nekaj med njimi je bilo dvojnih), 
kar sem jih uredil v skoraj 15 letih urednikovanja. Na več kot 3000 straneh ste in smo skupaj s člani 
štirih uredniških odborov, mnogimi avtorji člankov in fotografij prispevali, upam si trditi, del nepre-
cenljive zgodbe, ki jo piše čas Loške doline in življenje njenih prebivalcev. Ko danes gledam na leta, 
ki sem jih kot urednik preživel z Obrhom in za Obrh, ugotavljam, da me je ta čas bogatil, prinašal 
nova znanja in spoznanja, … Predvsem sem Loško dolino spoznaval iz nekega drugačnega zornega 
kota, kot bi jo sicer. Kljub mnogim uram na terenu, za računalnikom in neprespanih nočeh mi je 
bilo delo za Obrh v veselje. Zavedam se, da ima vsaka resnica, več plati – odvisno iz katerega zornega 
kota jo gledaš, zato sem vesel, da sem kot urednik vedno lahko deloval avtonomno, pri čemer sem 
spoštoval različna mnenja in poglede.
Hvala vsem, s katerimi smo se srečevali, vsem, s katerimi smo skupaj snovali vsebino posameznih 
številk. Hvala vsem, ki ste bili na kakršen koli način pripravljeni del svojega dragocenega časa in 
znanja podariti Obrhu in njegovim bralcem. Hvala vsem, ki ste bili pripravljeni z bralci deliti svoje 
življenjske zgodbe in spomine … Hvala vsem, ki ste mi s svojimi neprecenljivimi izkušnjami in 
nasveti svetovali, vsem, ki ste prispevali svoje poglede, pripombe in konstruktivne kritike ter tako 
pripomogli, da se je Obrh razvijal. Hvala vsem, ki ste se s svojimi prispevki vključevali v Obrh in pri 
tem upoštevali objavljena pravila za pripravo člankov. Hvala tistim, ki verjamete in pri pripravi član-
kov upoštevate, da so izražene pozitivne misli in besede veliko več vredne, kot besede, ki razdvajajo. 

Naj se v Obrhu še naprej beleži zgodovina Loške doline in naj bo izraženih čim več pozitivnih misli, 
predvsem tistih, ki združujejo in vodijo k napredku.
Srečno Obrh, srečno Loška dolina!
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Župan navaja nekakšne zadnje informa-
cije v javnosti in podaja svoj vidik po-

jasnil. Seveda se strinjam, da si bodo bralci 
ustvarili svoje mnenje. Oporekam le priho-
dnjiku, zato popravek v preteklik – bralci so 
si že ustvarili svoje mnenje. Javno mnenje se 
oblikuje na podlagi videnega in slišanega na 
sejah občinskega sveta, iz poročil nadzorne-
ga odbora ter obnašanja predstavnikov iz-
vršilne oblasti. Nič ne pomaga leporečenje, 
če se občan v svojem domačem kraju poču-
ti nemočnega in prikrajšanega za osnovne 
dobrine. Ne pomaga prepričevanje o »po-
skusih diskretizacije« (diskreditacija se na-
piše, g župan,  in ne diskretizacija), če se 
nekdo uspešno javno diskreditira kar sam. 
Tudi navedbi, da je »naše delo za skupnost 
ter skupno blaginjo«, ne gre oporekati. Je le 
vprašanje »kdo sodi v »naše«?« Verjetno tule 
nismo ravno enotni, kaj ne? Ja, dela gredo v 
Pudobu proti zaključku oz. so že zaključena. 
Opaziti je tudi grbine na cesti in tudi kak 
kandelaber bi se lahko postavil, v izogib pre-
kopavanju ob letu osorej. Vse ostale »čare« 
tele »obnovitvene investicije« pa bodo obča-
ni Pudoba še »spoznali«. Pa še to g. župan, za 
obnovo vodovoda DN 200 skozi Pudob ste 
imeli narejen projekt PZI, čeprav ste trdili, 
da izvedba »super nadzora« ni možna, ker 
da ni projekta. Projekt vam je izdelal Hidro-
inženiring d. o. o., feb. 2020, ali ne? Po začet-
ku pa ste šele na trasi »spoznali«, da je pred-
viden provizorij zelo drag in zahteven in ste 
raje prestavili cevovod iz pločnika v cesto. 
Na projekt PZI imate pridobljeno pozitivno 
mnenje DRSI, kjer piše: »Vložniku … se iz-
daja pozitivno mnenje za gradnjo – obnovo 
vodovodnega omrežja Pudob, … po predlo-
ženem projektu za pridobitev gradbenega 
dovoljenja: PZI št. 40-2168-00-2019 …«.V 
projektnih pogojih, ki jih je izdala DRSI 
pod št. 37167-782/2020/2 (105) med dru-
gim piše: »Investitor je dolžan … pridobiti 
mnenje na podlagi projektne dokumentacije 
DGD …« Je tako, g. župan? Investitor (torej, 
vi) ni naročil dokumentacije DGD, ampak 
samo PZI. Je torej pri investiciji v Pudobu 
vse tako, kot je bilo v soglasjih zapovedano? 
Navajate tudi, da je dokumentacija za obno-
vo vodovoda in ceste Lož–Podlož, pridoblje-
na. Super. Upam, da je vsaj pri tem projektu 
vse tako, kot mora biti. A bo tudi tokrat iz-
bran izvajalec na »osmo črko abecede«, ker 
se je z izvajalcem »sedemnajste črke abece-
de« porušila »ljubezen«. In ja, g. župan, tudi  
Babno Polje ni pozabljeno. S strani Direkcije 
za vode imate mnenje. Čakate še soglasje 

ARSA, a ne? Kakšno pa je mnenje Komuna-
le (tj. stroke) k projektu DGD za kanalizacijo 
in ČN Babno Polje? Projekt, kot na seji pove 
direktor Komunale, je po opravljeni reviziji 
dobil negativno mnenje, a ne? So v projektu 
za Babno Polje upoštevane tamkajšnje zim-
ske temperature? Ali je res v »vašem« pro-
jektu čistilna naprava projektirana kot 1 kom 
čistilne naprave (brez tlorisov, brez prerezov, 
brez izračunov) in vse zunaj, namesto v za-
prtem in ogrevanem prostoru? Samo DA ali 
NE. Ali še bolje, podpišite notarsko overjeno 
izjavo, da s svojim premoženjem jamčite, da  
projekt, prvotno ni pripravljen tako, kot je 
zgoraj navedeno. Se strinjate? Pa še mimo-
grede. Kaj je z novo vrtino v Kozariščah? Kaj 
je z analizami? Kaj je s projektom (cca 800 
m) cevovoda od vrtine do omrežja? Kdaj jo 
bo občina priključila? Ni odgovora? Odgo-
voriti velja tudi na zapis o vaši užaloščeno-
sti ob početju nekaterih občinskih svetnic 
in svetnikov in »njihovem zavajanju javno-
sti« ter o onemogočenosti, da javno podate 
svoje mnenje na seji. G. župan, vaša žalost 
je vaša stvar in nikoli vam ni bilo prepreče-
vano (kot je članom OS), podajanje vaših 
»vizij in svojevrstnih obrazložitev«. Tudi pri 
sklicu izredne dopisne seje ni bilo. Tudi vaše 
pisanje je bilo del gradiva te seje. In tudi vaše 
pisno pojasnilo, ki bi ga lahko poslali, če bi 
se seje udeležili, bi bilo del zapisnika. A tega 
niste storili, ker ste želeli, ponovno, skoraj 
uro jadikovati po TV. In da bo javnost ko-
rektno obveščena z vašimi zapisi, objavljam 
tudi vaše pomenljivo opozorilno sporočilo, 
ki ste ga poslali članom uredniškega odbora. 
»Posredujem vam sklep, katerega sem izdal 
o zadržanju izvajanja sklepov občinskega 
sveta Občine Loška dolina, sprejetih na 1. 
izredni dopisni seji ter o zakonitosti izvedbe 
takšne seje. Vljudno vas zaprošam, da prejeti 
sklep (v priponki) posredujete vsem članom 
uredniškega odbora ter na podlagi ugoto-
vljenih dejstev, ki so zapisana v izdanem 
sklepu, zadržite objavo prispevka »Obvesti-
la za javnost« svetnice Romane Zakrajšek v 
občinskem glasilu Obrh v izogib nastalim 
poznejšim ukrepom. Za ta ukrep sem se od-
ločil, ker ne morem dopustiti nezakonitosti 
delovanja občinskega sveta Občine Loška 
dolina, zavajanja širše javnosti ter navajanja 
neresnic oziroma laži, ki škodujejo našim 
medsebojnim odnosom in splošni klimi 
med občani.« Za zaščito članov uredniškega 
odbora smo se odločili, da članek IZJAVA 
ZA JAVNOST – OBVESTILO OBČANOM 
OBČINE LOŠKA DOLINA, zaenkrat uma-

Mag. Armida Bavec

Popravki na prispevek Janeza Komidarja »Kljub 
zavoram delo za skupnost ter skupno blaginjo ni zastalo«

knemo iz objave v Obrhu. Razlog: da člani 
uredniškega odbora ne bodo v stiski zaradi 
groženj, ki jih dobivajo. Pa še to. Kaj so vam 
odgovorili iz MJU, ko ste jim poslali svoj 
sklep o zadržanju? Da imate pravico sklepe 
zadržati. Ampak g. župan, tega vam ni nihče 
oporekal. To pravico imate. In kaj so vam še 
povedali? Da je za razlago določil Poslovni-
ka pristojen občinski svet, do navedenih di-
lem pa se opredeli statutarno-pravna komi-
sija. Tega pač vi in ne podžupan nista hotela 
»slišati«. Pa še to so vam povedali. Da so vsi 
organi občine pri svojem delu dolžni spošto-
vati predpise v RS, tako državne kot tiste, ki 
jih sami sprejmejo. Pa jih spoštujete? Ja, g. 
župan, »maska je padla«.  ■

https://armidabavec.blogspot.com/

Janez Kvaternik, 
Šmarata, 22. februar 2021

KORONA!

Korona virus vse je zresnil,
med zidove mnoge je utesnil,

premnoge so odpeljali,
ker bolezni niso zdržali.

V ožjem družinskem krogu,
kaj več ni smel in ni »mogu«,

pokopavali so ljudi,
bi rekel človek, pred pričami.

Ne dneve ne ure nisi vedel,
samo povedali so, da je odšel,

ali pokopali so, smo ga,
spominjajte se rajnega.

Z maskami kot marsovci,
rokujejo se samo s komolci,

prikloni ali pomežiki,
poljubi so ostali pod dežniki.

Tako stanje traja že eno leto,
včasih je tudi kar napeto,

ko brez maske višji sloj
spušča na rajo svoj naboj.
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Nova pridobitev za Podložane
Janez Antončič

Danica Zrim

V letu 2021 uspešnih kar 10 devetošolcev

Župan občine Loška dolina je devetošol-
cem podelil zaslužena priznanja. V letu 

2021 je priznanja dobilo kar 10 učencev, in 
sicer si je bronasti grb Občine Loška dolina 
»zaslužilo« 7 učencev, priznanje Občine Lo-
ška dolina pa 3 učenke. Bronasti grb so pre-
jeli učenci, ki so dosegli nadpovprečni učni 

Od pričetka ideje v lanskem letu, da bi zgradili gozdno cesto 
»Nad Vrtačami« od Podloža do glavne ceste Lož–Bloška Po-

lica (po obstoječi poti), se je izvedba letos poleti vendarle uresni-
čila. Strokovni prevzem Zavoda za gozdove in uradna predaja v 
uporabo nove ceste je bil v petek 9. julija. Izvedbe ceste seveda ne 
bi bilo brez pozitivne podpore Podložanov – lastnikov zemljišč 
ter izjemne angažiranosti revirnega gozdarja Rajka Troha. Rajko 
je Podložanom predstavil namen in potek ceste in jih prepričal o 
smotrnosti izgradnje. Investicijo je finančno kot investitor podpr-
la Občina Loška dolina z županom Janezom Komidarjem. Gra-
dnja je potekala brez večjih težav, kar je tudi posledica dobrega 
sodelovanja s projektantom g. Andrejem Mirtičem, ki je bil tudi 
nadzornik gradnje. Pri projektiranju ceste je prisluhnil željam 
Podložanov in strokovnim predlogom revirnega gozdarja Rajka. 
Cesta bo občutno razbremenila naselje Podlož pri izvozu lesa ter 

uspeh v vseh letih osnovne šole (posamična 
povprečna ocena najmanj 4,5 ). To so bili: 
Rebeka Gornik, Neja Sterle, Vika Zgonec, 
Klemen Mihelčič, Tajda Jakopin, Nana Ko-
čevar in Nika Kočevar. 

Priznanje Občine Loška dolina so prejele 

učenke, ki so v devetem razredu osnovne 
šole dosegle izjemni učni uspeh (povprečje 
4,8). To pa so: Nina Levec, Klara Kraševec in 
Larisa Suhadolnik.

Na nadaljnji poti šolanja jim želimo veliko 
upeha in zadovoljstva.  ■

Spredaj od leve proti desni: razredničarka Polona Šivec, Larisa Suhadolnik, Neja Sterle, Tajda Jakopin,
Vika Zgonec, Nika Kočevar, župan Janez Komidar

Zadaj: Nana Kočevar, Rebeka Gornik, ravnateljica Sonja Jozelj, Klemen Mihelčič, razredničarka Sabina Nardin
na fotografiji manjkata prejemnici Klara Kraševec in Nina Levec, ker ju na uradni podelitvi ni bilo (arhiv: Občina LD)

v primeru poplav. Med načrtovano rekonstrukcijo ceste Lož–Pod-
lož ter obnovo vodovoda, pa bo tako omogočena tudi krajša po-
polna zapora ceste oziroma gradbišča.  ■

Od leve proti desni: Janez Antončič, Adolf Trebec,

Andrej Mirtič, Rajko Troha, Janez Komidar, Bogdan Zevnik, 

Suzana Vrhovec, Borut Štimec (arhiv: Janez Antončič)
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Konec junija se je s primopredajnim zapisnikom med izvajalcem 
del in Občino Loška dolina tudi formalno zaključila investicija 

Obnova vodovoda v Pudobu. Glede na cenejšo gradbeno rešitev smo 
za praktično isto ceno, poleg predvidene leve strani, izgradili novo vo-
dovodno omrežje tudi na desni strani vasi. Ker smo uspeli del stroškov 
za položitev novega asfalta preložiti še na državo, smo lahko preuredili 
tudi pločnika na obeh straneh vozišča ter tudi položili nov asfalt na 
obstoječem avtobusnem postajališču. Občino je obnova vodovoda in 
preplastitev dela cestišča državne ceste stala 480.000 EUR brez DDV.

Ob tej priliki se želim zahvaliti za potrpljenje vaščanov Pudoba, ki 
so vse dni gradnje z razumevanjem prenašali hrup strojev, težave z 
enosmerno ureditvijo prometa ter preglavice z ogromno prahu. 

Glede na različna natolcevanja, tolmačenja in pisanja posameznih 
»strokovnjakov« pa ugotavljam, da smo ravnali prav in ekonomično 
(pa to lahko kadarkoli vsakomur bolj natančno pojasnim), da nismo 
izdelovali dokumentacije za pridobitev gradbenega dovoljenja in pri-
dobivali gradbeno dovoljenje. »Strokovnjaki« so povedali, celo zapisa-
li, da gre za »cev ven – cev not«, za spreminjanje trase, očitali so našo 
nepredvidljivost in razmišljanja pri pripravi dokumentacije in nenaza-
dnje, da ni izdelan Projekt priključitve na novi vodovod. Mirno lahko 
zapišem (demantiram), da smo vaščane pravočasno obveščali pred iz-
vedbo naših namer ter skupaj z njimi prilagajali projekt nenadejanim 
situacijam. Prav tako se od nekaterih posameznikov zaželjen in pre-
rokovano napovedan »neprevzem vodovoda« s strani Komunale Cer-
knica ni zgodil in kot je v naslovu zapisano, VODA PO CEVEH TEČE. 
V Pudobu so ljudje že več mesecev vključeni v novo javno vodovodno 
omrežje. Še več, vsem smo na rob parcele vgradili nove termo jaške in 
s tem bo tudi delavcem Komunale Cerknica lažje odčitati in zamenja-
ti števce v jaških, ki niso več v notranjosti stavb. Nespodobno je, da 
nekdo zapiše, da bodo priključki na hiše premaknjeni iz objektov. Ta 
zapis samo potrjuje popolno nepoznavanje terminologije. Dejstvo je, 
da večina priključkov ostaja istih – enakih, spreminjala se je le lokacija 
jaškov in števcev vodovoda. 

Še posebno pa 
me veseli, da se 
je med vaščani in 
delavci obnove v 
času gradnje stkala 
posebna pozitivna 
vez, ki je rezultirala 
k skupnemu 
končnemu druženju 
na pikniku. V 
teh časih, ki jih 
zaznamujejo korona 
kriza, sebičnost in 
»kaj me briga za 
soseda« je po dolgih 
letih na veselje vseh 
zopet prišlo do takega 
dogodka.  

TAKOLE JE TO! 
SAMO DEJSTVA!  ■

Postopek sprememb in dopolnitev občinskega prostorskega načrta (krajše SD OPN 
5) je bil začet pred 1. junijem 2018 s sprejetim sklepom, objavljenim v Obrhu št. 126, 
zato se izvaja še po določbah ZPNačrta. Z uporabo novosti, ki jih je prinesel nov za-
kon ZUreP-2, pa smo junija 2020 organizirali javni posvet v obliki delavnic. Na javno 
povabilo se je odzvalo nekaj posameznikov ter nekaj pobudnikov, ki so oddali vloge 
za spremembe. Delavnica se je izvedla 8. 7. 2020 v sejni sobi Občine Loška dolina. 
Delavnica je bila namenjena seznanitvi vseh zainteresiranih občanov, organizacij in 
skupnosti z izhodišči in osnutkom SD OPN 5 in aktivnemu sooblikovanju končnega 
osnutka s podajo konkretnih predlogov in usmeritev s strani zainteresirane javnosti.   

V sklopu sprememb in dopolnitev akta se obravnava 59 pobud ter 23 tehničnih 
popravkov. Na podlagi zaključkov tudi z javnega posveta se je končni osnutek po-
sredoval v prva mnenja 24 nosilcem urejanja prostora in sektorju za celovito presojo 
vplivov na okolje. V letu 2021 smo na oddani osnutek začeli pridobivati prva mnenja 
ter prejeli tudi odločbo Ministrstva za okolje in prostor, da je potrebno izvesti ce-
lovito presojo vplivov na okolje ter presojo sprejemljivosti vplivov izvedbe plana v 
naravo na varovana območja. S postopkom celovite presoje vplivov na okolje lahko 
začnemo po pridobitvi vseh ključnih mnenj, čeprav mnenja direkcije za vode še ve-
dno nimamo. Ker je med pobudami precej posegov na kmetijska zemljišča, smo z 
Ministrstvom za kmetijstvo dogovorjeni, da opravijo terenski ogled v septembru ter 
po njem izdajo končne odločitve na njihove opredelitve do pobud. Tudi z nekaterimi 
od mnenjedajalcev bodo potrebna še dodatna usklajevanja za posamezne pobude.

Na območju občine imamo še vedno precej nezazidanih in neizkoriščenih prostih 
stavbnih zemljišč, kar velikokrat predstavlja veliko breme tistim, ki želijo skozi 
postopek sprememb pridobiti stavbno zemljišče in zaradi tega novih širitev s 
strani Ministrstva za okolje in prostor ne odobrijo, ker so znotraj naselja še proste 
stavbne površine. Pobud za izvzem stavbnih zemljišč iz namenske rabe je glede 
na dejansko uporabo le-teh še vedno premalo, da bi lažje omogočali nove potreb-
ne površine za gradnjo, predvsem individualnih stanovanjskih objektov. Podatki 
o namenski rabi parcele so dostopni v informacijskem sistemu PISO za posamezno 
občino in tudi v prostorskem informacijskem sistemu PIS, ki ga zagotavlja država 
za celotno Slovenijo.  

Trenutno je akt SD OPN 5 v fazi dopolnitev pobud vezanih na prejeta mnenja, pri 
čemer še vedno čakamo na ključno mnenje direkcije za vode, kar morda vodi tudi v 
izdelavo morebitnih zahtevanih dodatnih strokovnih podlag, kot je hidrološko-hi-
dravlična študija za nekatere načrtovane prostorske ureditve. 
Po usklajenem osnutku glede na vsa pridobljena mnenja in pridobitvi mnenja o 
ustreznosti okoljskega poročila bo občina izvedla javno razgrnitev in javno obravna-
vo. Glede na predvideno časovnico se javna razgrnitev predvideva v spomladanskih 
mesecih naslednje leto. Poziv k javni razgrnitvi in obravnavi bomo objavili na spletni 
strani občine, na lokalni televiziji in z objavo v Obrhu. Pobudniki sprememb namen-
ske rabe zemljišč lahko v času javne razgrnitve ugotovijo, ali so bile njihove pobude 
sprejemljive in potrjene tudi s strani nosilcev urejanja prostora in pridobijo dodatne 
informacije, občani in drugi udeleženci pa lahko podajo pripombe in predloge za 
boljše rešitve prostorskega akta.  

Pri oblikovanju prostora smo deležniki prav vsi njegovi uporabniki in z dobrimi pre-
dlogi ter spremembami lahko dosežemo lažje poti tudi pri pridobivanju potrebnih 
dovoljenj.  ■

Bogdan Zevnik

Po novem vodovodu v 
Pudobu že teče pitna voda

Spremembe in dopolnitve 
občinskega prostorskega 

načrta št. 5 (krajše SD OPN 5)

Nina Komidar Šraj
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Za nami je 15 mesecev od razglasitve epidemije ob prvem
in dobrih osem mesecev od razglasitve epidemije ob
drugem valu okužb z novim koronavirusom. V tem času 
smo doživeli veliko težkih preizkušenj, bili priča
številnim kriznim dogodkom, obenem pa spoznali tudi 
neizmerno dobroto in velikodušnost prebivalcev naše regije. 
Obdobje drugega vala je prineslo nove izzive v delovanju 
civilne zaščite. Na območju občine Loška dolina brez 
pomoči poveljnika občinske civilne zaščite Igorja Palčiča, 
članov štaba, številnih prostovoljcev in župana Janeza 
Komidarja vseh teh nalog ne bi zmogli opraviti. 
Medsebojna povezanost in odlično sodelovanje pripadnikov 
civilne zaščite ter drugih organizacij se je najbolj izkazalo 
ob množičnih okužbah v domovih za starejše. V naši regiji 
so ekipe civilne zaščite izvajale logistično in organizacijsko 
pomoč pri postavljanju rdečih con na šestih lokacijah. 
Z zunanjimi partnerji so občinski štabi dosegali odlične 
rezultate in v 36 urah po aktivaciji zagotavljali pogoje za 
namestitev varovancev domov starejših. 
V celotnem drugem valu se je izkazala velika solidarnost 
do bolnih in prizadetih zaradi epidemije. Civilna zaščita je 
ob koordinaciji s Centrom za socialno delo aktivno izvajala 
oskrbo bolnih občanov. Ob tem gre pohvala in iskrena 
zahvala vsem zdravstvenim delavcem in zaposlenim v 
domovih starejših. 
Zgodba o uspehu je bila in še vedno je tudi redno
množično testiranje prebivalstva. Ob pomoči ministrstva
za zdravje in v sodelovanju z mobilnimi zdravstvenimi 
ekipami ter ekipami zdravstvenih domov v naši regiji je
bilo testiranih več kot 60.000 občank in občanov naše regije.
Od začetka testiranj do danes ohranjamo redno testiranje 
na območju vseh desetih občin. 

PETNAJSTA REDNA SEJA

V četrtek 24. junija 2021, so se člani Občinskega sveta Občine Loška 
dolina sestali na svoji 15. redni seji.

Občinskemu svetu je bila predstavljena projektna naloga za 
večnamensko športno dvorano v Starem trgu ter na podlagi 
opredeljene projektne naloge izdelan dokument identifikacije 
investicijskega projekta (DIIP). V obeh dokumentih so opredeljeni 
tudi predvideni investicijski stroški in terminski plan izvajanja 
investicije. Projektno nalogo je pripravila skupina predstavnikov 
različnih področij – Strokovno posvetovalni odbor, predstavil pa 
jo je koordinator odbora, Darko Žitko. Ocenjena okvirna vrednost 
investicije znaša malo več kot 6 milijonov EUR, predviden rok za 
dokončanje pa bi bil konec leta 2024. Občinski svet je  predstavljeno 
projektno nalogo potrdil. 

Daliborka Radovanović Jenc

Na kratko iz občinskega sveta
Na predlog OŠ heroja Janeza Hribarja Stari trg pri Ložu je občinski 
svet sprejel sklep o določitvi cen programov v vrtcu Polhek. Cene, ki 
so veljala od februarja leta 2019, se bodo s septembrom povečale, 
delno povečanje pa je uveljavljeno že z mesecem julijem. Razlog za 
povečanje cene je manjše število otrok in posledično zmanjšano števi-
lo oddelkov. Občinski svet je določil tudi redno delovno uspešnost za 
direktorja Javnega zavoda Snežnik in direktorico ZD Cerknica

V nadaljevanju je občinski svet razpravljal o županovem zadržanju 
sklepov, sprejetih na 1. izredni dopisni seji, dne 17. 5. 2021. Zakon o 
lokalni samoupravi nalaga županu zadržanje izvajanja odločitve ob-
činskega sveta, če meni, da je nezakonita ali v nasprotju s statutom ali 
drugim splošnim aktom občine. Župan je o sprejetih sklepih obvestil 
Ministrstvo za javno upravo in predlagal občinskemu svetu, naj o tem 
ponovno odloči. Ker je občinski svet ponovno sprejel enake sklepe, jih 
je župan seznanil, da bo začel postopek pri upravnem sodišču.

S prihodom cepiva prihaja tudi olajšanje, v katerem
vidimo optimizem jutrišnjega dne. Zdravstveni domovi v
Postojni, Cerknici, Ilirski Bistrici in Sežani so med prvimi
v državi pristopili k načrtovanemu cepljenju. V začetku,
ko je cepiva primanjkovalo, smo skupaj uspeli cepiti
najbolj ranljive skupine. 
Štab civilne zaščite za Notranjsko je skupaj z občinskimi 
štabi in županjama ter župani pristopil k projektu cepljenja 
zaposlenih v gospodarstvu. Poveljniki občinskih civilnih 
zaščit in župani so s svojimi obiski pri vodstvih podjetjih 
spodbudili odličen odziv zaposlenih, katerih cepljenje se 
odvija na sedežih cepilnih mest ali v samih gospodarskih 
družbah. Ocenjujemo, da bo s to kampanjo precepljenost 
zaposlenih v gospodarstvu v naši regiji kmalu več kot 
50-odstotna. 
Splošna precepljenost prebivalstva nam daje veliko upanja, 
da se jeseni ne bo ponovil nov val okužb, kakršnega smo 
doživeli lansko jesen. Brez sodelovanja slehernega med 
nami, torej ohranjanja razdalje do drugih ljudi, odgovornega 
druženja, uporabe zaščitne maske pa se lahko hitro znova 
znajdemo v položaju, ki bi od nas zahteval uvedbo novih 
omejitvenih ukrepov. 
Pandemijska utrujenost je na vseh nas pustila posledice in 
upravičeno si vsi želimo ter zaslužimo mirno in sproščeno 
poletje. Vendar moramo ob tem ostati odgovorni in storiti 
vse, da bi zaščitili naše zdravje. Brez vas, spoštovane občanke 
in občani občine Loška dolina, bi bili v boju proti epidemiji 
nemočni, zato se vam iskreno zahvaljujemo za vso pomoč, 
podporo in odgovorno obnašanje. Enako smo hvaležni tudi 
vsem, ki so nas v minulih mesecih poklicali ter nam 
ponudili osebno ali materialno pomoč. 

Sandi Curk, poveljnik civilne zaščite za Notranjsko

Spoštovane občanke in občani občine Loška dolina
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Nadzorni odbor Občine Loška dolina je 
10. 10. 2020 na sedežu JP Komunala 

Cerknica d. o. o. (v nadaljevanju Komunala) 
opravil nadzor, ki je obsegal preverjanje fi-
nančnega poslovanja Komunala v letu 2019, s 
poudarkom na oskrbi s pitno vodo, kanaliza-
cijo in ravnanjem z odpadki ter izvajanje zim-
ske službe v Občini Loška dolina. Ugotavljala 
se je smotrnost porabe proračunskih sredstev 
Občine Loška dolina oz. kaj vpliva na ceno 
storitev Komunale pri oskrbi s pitno vodo in 
odpadno vodo ter ravnanje z odpadki za upo-
rabnike iz občine Loška Dolina glede na to, da 
navedeno podjetje izvaja gospodarsko javno 
službo za občino Loška Dolina v skladu s pri-
stojnostmi in namenom ustanovitve le te (več 
o tem glej: https://www.loska-dolina.si/organi_
in_uprava/nadzorni_odbor/ Končno poročilo 
o opravljenem nadzoru finančnega poslovanja 
v JP Komunala d. o. o. za leto 2019).

V okviru nadzora je bilo tudi ugotovljeno 
naslednje:

Večjih nepravilnosti pri oskrbi s pitno vodo 
ni bilo ugotovljenih. Ugotovljeno je bilo, da 
za izvajanje javne službe ni bilo postopka 
javnega naročila. Pogodbe s posameznimi 
izvajalci so bile sklenjene po različnih kri-
terijih, z novimi pogodbami v letu 2020 so 
bili kriteriji poenoteni. Na ceno pri oskrbi s 
pitno vodo vplivajo vodne izgube. Večje kot 
so nastale, zaradi neustrezne infrastrukture, 
višji je strošek vodnega povračila, ki trenu-
tno znaša 0,088 €/m3.

Mnenje, ki ga je izdelalo podjetje Aporia d. 
o. o. v povezavi z omogočanjem dodatnih 
priklopov na čistilno napravo Stari trg ne 
vsebuje izračunov dimenzioniranja čistilne 
naprave in zato ni ustrezna priloga k vlogi 
za pridobitev OVD-ja. Pri pridobivanju pro-
jektne dokumentacije za nadgradnjo čistilne 
naprave Stari trg je podjetje Komunala po-
nujalo strokovno pomoč, ki pa jo je občinska 
uprava vedno zavračala in je to interpretirala 
kot preseganje pristojnosti Komunale oziro-
ma vmešavanje v njihovo delo.

Komunala Cerknica d. o. o. je pri gradnji 
primarnega vodovoda med Viševkom in Žago 
opozarjalo Občino Loška dolina, da je za 
predmetno gradnjo potrebno gradbeno do-
voljenje in s tem povezana ustrezna doku-
mentacija. O tem je pridobilo tudi strokovno 
mnenje UE Cerknica. Občina je tako stali-
šče zavračala. Glede na to, da je po končani 

gradnji naročila projekt, je očitno, da želi 
gradnjo legalizirati, kar posledično pomeni, 
da je bilo njeno stališče napačno. Ob tem je 
Komunala tudi podala pojasnilo v svojem 
odzivnem poročilu:

»Kanalizacija mora biti priključena na čistilno 
napravo v Starem trgu. Uradno in v skladu s 
(še) veljavnim okoljevarstvenim dovoljenjem 
(OVD) je velikost čistilne naprave 1950 PE 
(populacijska enota). Čistilna naprava spada 
med t. i. male čistilne naprave (MKČN). Pri 
tem ne smemo mešati hišnih čistilnih naprav, 
ki se prav tako imenujejo male komunalne či-
stilne naprave, vendar gre za dve različni stva-
ri. Občina Loška dolina se je v preteklosti pač 
odločila, da bo čistilno napravo deklarirala z 
velikostjo 1950 PE. 24. 4. 2020 je Komunalo 
obiskala okoljska inšpektorica in ugotovila, 
da je dejanski dotok na čistilno napravo večji 
od dovoljenega v OVD. Tudi sicer je čistilna 
naprava obremenjena bolj od deklarirane. To 
je razvidno tudi iz atlasa okolja, kjer je nave-
dena obremenitev čistilne naprave 2.666 PE. 
Inšpektorica je Komunali naložila pridobitev 
spremembe OVD za povečane količine dove-
dene vode. Vlogo za spremembo OVD smo 
vložili dne 12. 8. 2020. Dne 23. 9. 2020 nas 
je MOP – ARSO pozval na dopolnitev vloge, 
kjer so med drugim ugotovili, da manjkajo 
podatki o napravi, iz katerih izhaja projek-
tna zmogljivost naprave za sprejem in obde-
lavo na novo predlaganih količin odpadne 
vode.« Komunala je naročila mnenje, ker 
kljub pozivom od Občine Loška dolina ni 
pridobila ustrezne dokumentacije, iz kate-
rega izhaja, da bo zaradi novih priklopov 
obremenitev obstoječe CČN Stari trg 3.495 
PE, kar je več za dobrih 800 PE. Novi pri-
klopi s strani ARSO (verjetno) ne bodo dovo-
ljeni, vprašanje pa je, ali bodo dobili OVD za 
obstoječo čistilno napravo.

Nadalje je Komunala sporočila tudi, da ka-
nalizacije ne morejo prevzeti, ker z njo ni-
majo kaj početi, če je ne smejo priključiti na 
čistilno napravo v Starem trgu. In seveda iz 
tega sledi tudi, da se ljudje žal ne smejo pri-
ključiti na novo kanalizacijo.

Sicer pa Komunala ni dolžno izvajati razvoj-
nih nalog občine. Še več. Občina ni nikoli 
želela, da je Komunala vključena v priprave 
za nove investicije. Naj navedemo konkreten 
primer v zvezi s čistilno napravo Stari trg. 
Komunala že več let prosi (torej tudi predla-
ga), da bi občina investirala v nakup grabelj 

Milan Jurkovič, predsednik nadzornega odbora

Nadzor finančnega poslovanja v
JP Komunala Cerknica d. o. o.

na vtoku v čistilno napravo. Grablje na vtoku 
so obvezen del opreme vsake čistilne napra-
ve in ne kaprica upravljavca, v tem primeru 
Komunale. Do danes občina še ni zagotovila 
vgradnje grabelj na vtoku v čistilno napravo. 
Nadalje – župan g. Janez Komidar je za Ra-
dio 94 povedal (december 2020), da občina 
nikakor ne misli iti v rekonstrukcijo ČN Sta-
ri trg »na podlagi nekih govoric«. Torej, ko 
je bil župan že seznanjen z zahtevo okoljske 
inšpektorice in z dokumentom Ocena zmo-
gljivosti CČN Stari trg v povezavi z dodatno 
predvidenimi priklopi, je to imenoval »neke 
govorice« in zatrdil, da občina ne misli iti v 
rekonstrukcijo CČN Stari trg. Stališče Ko-
munale ni bilo za občino pomembno in nji-
hovih stališč (katerih nismo dolžni predlaga-
ti) občina tudi ni želela upoštevati. 

Nadzorni odbor je ugotovil določene nepra-
vilnosti pri izvajanju dejavnosti Komunale, ki 
je izvajalec obveznih in nekaterih izbirnih go-
spodarskih javnih služb na območju občine 
Loška dolina. Občina Loška dolina bi morala 
za posamezne storitve izvesti javno naročilo v 
skladu z zakonom, kar je navedeno v ugoto-
vitvenem delu poročila o izvedenem nadzo-
ru. Zaradi ugotovljenih nepravilnosti obstaja 
tudi tveganje pri racionalni porabi sredstev 
ustanoviteljice in pridobljenih sredstev stori-
tev. Komunala mora javno službo izvajati za-
konito, smotrno, gospodarno in učinkovito, 
s tem da svoje obveznosti iz pogodbe izvaja 
tudi ustanoviteljica s ciljem vzajemnega pri-
zadevanja in sodelovanja za kakovostno izva-
janje dejavnosti oziroma storitev na območju 
občine Loška dolina. Na podlagi ugotovitev 
so bila nadzirancu podana tudi priporočila za 
vsa področja dela, na katerih izvaja storitve. 
Podrobnosti so razvidne iz končnega poro-
čila, ki je objavljen na spletni strani Občine 
Loška dolina (glej zgoraj).

V času nadzora je bil nadzorni odbor deležen 
vzornega sodelovanja s strani nadziranca.  ■

France Žnidaršič 

DENAR

Da priti treba je do več denarja,
ki že z davnine je sveta vladar,

s to mislijo se človek reven ukvarja,
ko zre v ta zlat, vseh možnosti oltar.

Se po denarju vidi gospodarja,
ki le mošnjiček zvrhan mu je mar,
da le denar je, tudi če zaudarja,

saj tudi tak ima poseben čar.

Denar vseh vrst človeka opeharja
in je poštenja marsikje grobar,

saj kar čez meje vrednost mu poudarja,
naj človek mlad bo, srednji ali star.
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Pa smo ponovno pri športni 
dvorani. V občini Šentilj sedaj 
pričenjajo z gradnjo športne 
dvorane površina 2200 m2, 
fitnes, primerna za vrhunske 
športe … cena cca. 3,4 mio 
+ 450.000 oprema. Pri nas na 
seji 24. 6. 2021 v DIIP-u (ki 
mimogrede ni objavljen med 
gradivi seje) ponovno preko 
6 mio EUR. Primerjajmo šte-
vilo prebivalcev: Šentilj 8366, 
Loška dolina 3687. Površina 
športne dvorane Šentilj, 2200 
m2 ustrezna, »neobhodno in 
nujno potrebna« površina 
športne dvorane v Loški doli-
ni pa 2600 m2. Cena športne 
dvorane po cenah iz 2021: 
Šentilj 3,8 mio EUR, Loška 

dolina 6,1 mio EUR. Vam tole kaj pove? Tudi obnova kulturnega 
doma je nujna, prva idejna zasnova všečna. Govorimo o popol-
ni spremembi gabaritov. Zdravstvena postaja Stari trg ... planirana 
je dograditev objekta za garderobe, še ambulanta ali dve ... Hm, o 
upravičenosti raje ne bi govorila glede na situacijo, da dograjujemo 
»Potemkinovo vas«. Skupno za cca 950.000 EUR. Dne 14. julija 2021 
prejmemo »dokument identifikacije investicijskega projekta«(t. i. 
DIIP) z naslovom »Celovita energetska prenova objektov Kultur-
ni dom (KD) in ZD«. Ugotovim, da je (tudi) s tem DIIP-om nekaj 
»orng narobe«. Cel čas obravnava energetsko sanacijo in niti besede 
o dodatni novogradnji. Od strani 44 dalje pa kopica tabel, ki poleg 
energetske sanacije vključujejo tudi novogradnjo in projektno do-
kumentacijo. V predhodnem tekstu bi moral obravnavati tudi obe 
novogradnji in utemeljiti njuno ekonomsko upravičenost, dejansko 
pa upravičuje samo energetsko sanacijo. A glej ga zlomka, »zalomi« 
pa se že pri KD. Sosedje zaprosijo za seznanitev z idejno zasnovo 
zunanje ureditve KD, saj jih zanimajo predvidene dimenzije dostopa 
do objekta, gostilne in prometna ureditev tega dela. Iz občine dobijo 
sporočilo, da »pošiljajo popravek situacije na meje, ki so jih določili 
na meritvi« in da je »popravek zarisa meje v katastrskem načrtu po-
sledica do sedaj nepravilnega grafičnega evidentiranja poteka pose-
stne meje«. Sosedje povedo, da se ne »spominjajo, da bi na meritvah 
določali novo mejo in so potrjevali samo obstoječo mejo«. Če povza-
mem bistvo »spora«, kot ugotavljajo sosedje, predviden poseg (tako 
kot je zastavljeno z »novo« mejo) naj bi bil problematičen z vidika 
oteženega dostopa do stavbe z gostiščem, kar bi imelo posledice tudi 
pri nemotenem poslovanju lokala. V poročilu o polletni realizaciji 
proračuna 2021 pa se županu zapiše: »Zaradi skladnosti z OPN je 
potrebno pridobiti služnosti lastnikov sosednjih zemljišč, kar je v 
teku, vendar je zaradi zatečenega stanja in nerešenih zadev časovno 
vprašljivo nadaljevanje postopka, saj lahko zaradi nepridobitve slu-
žnosti gradbenega dovoljenja za izvedbo rekonstrukcije ne bo možno 
pridobiti v predvidenem času.« Veliko lepih besed. Na kratko pa, kot 
kaže gre vse po »poti čistilne naprave Stari trg«. 

https://armidabavec.blogspot.com/

V tiskanem prispevku »Moj pogled 2«, je g. Škulj navedel žaljive 
obdolžitve in neresnične trditve, ki škodujejo moji časti in dobremu 
imenu, saj je celoten prispevek usmerjen osebno name kot  fizično 
osebo in ne kot funkcionarko. Prispevek spodbuja k sovraštvu in 
nestrpnosti do mene osebno. Navaja, da je županovo pooblastilo 
na seji imel in da ni njegova dolžnost, da z njim maha pred sve-
tniki. Ja, g. Škulj dolžni ste mahati s pooblastilom pred svetniki. 
Dejstvo je, da ste se na sedežu predsedujočega znašli brez razlage in 
ste tako pod vprašaj postavili legitimnost seje. V 25. čl. poslovnika 
(spet členi, a ne?) je tudi navedeno, da župan za vodenje seje lahko 
pooblasti podžupana ali drugega člana občinskega sveta. Torej ni 
kar samoumevno, da imate pooblastilo! 

Navajate, da sem pred glasovanjem imela možnost, da dodam toč-
ko dnevnega reda. Če bi morebiti prebrali tudi 29. čl., bi vedeli, da se 
»predlogi za razširitev dnevnega reda lahko sprejmejo, če so razlogi 
nastali po sklicu seje ali če je bilo članom izročeno gradivo, ki je pod-
laga za uvrstitev zadeve na dnevni red. Če ste pozorno poslušali in bi 
si prebrali obrazložitev zaključnega računa, bi vam bilo jasno, da so 
razlogi za sprejem sklepov dokončno nastali med točko zaključnega 
računa. Včasih je pa vseeno »dobro« prebrati kak člen, ali ne? 

Navajate, da ste kot predsedujoči odločili, da o tem sklepu ne 
bomo glasovali (op. kaj pa pristojnost?) in mi razumevajoče ra-
zložili, da imam možnost, da podam vlogo za točko dnevnega 
reda na naslednji seji OS. Žalostno, da nikakor ne ugotovite, da je 
šlo za predlog sklepov v potrditev, ki so imeli svoje tehtne razloge 
v zaključnem računu, v vodenju seje in v poročilu o izvajanju ra-
znih investicij. Glede žaljive obdolžitve v vašem tekstu »ker tu ni 
uspela, je dala nalogo ge. Romani Zakrajšek, da izpelje 1. izre-
dno dopisno sejo OS LD«, pa VAS POZIVAM, DA PREDLOŽITE 
KONKRETEN DOKAZ ALI PA V PRVI NASLEDNJI ŠTEVILKI 
PODATE JAVNO OPRAVIČILO, DA STE NAVEDLI LAŽ IN SE 
MENI IN OBČANOM OPRAVIČITE ZA ZAVAJANJE. 

Navedba o »blatenju in populizmu« pa sodi v zbir vaše specifične 
osebne percepcije. Pa tudi izjava glede mojega trganja vašega samo-
odstopnega pamfleta mi je vzbudila zanimanje. Spoštovani g. Škulj, 
naj vas kljub vsemu malce podučim. Veste, občinski svet ni vrtec, 
niti lastniška firma za ukazovanje in prisiljevanje ljudi v samood-
stope. Zavedajte se, da nihče ne NAGAJA, ampak se trudi usmeriti 
vaše delo v pravo smer. Z nastopom določene funkcije se ne pridobi 
lastništva nad stvarstvom. Glede odstopa pa, če ste pozabili – 12. 
seja OS od 3.49,56 do 3.50,04 ure. Kdo je izjavil, da je odstopno 
izjavo podpisal in da je že v sprejemni pisarni občine? A sem bila to 
jaz ali morebiti vi? Demokracija, kaj hočemo!

https://armidabavec.blogspot.com/

mag. Armida Bavec
(arhiv: Armida Bavec)

»ENAJSTA ŠOLA« IN  
»POTEMKINOVA VAS«

Mag. Armida Bavec

»Popravek na prispevek 
Lojzeta Škulja

»Moj pogled 2«,
ki je objavljen v glasilu 

Obrh,  3, leto 2021«

Mag. Armida Bavec
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V oktobru bo gospod Miroslav Matić prazno-
val osemdeseti rojstni dan. Glasbenik, ki ga v 
Loški dolini sicer poznamo predvsem zaradi 
vodenja domačega pihalnega orkestra, ima za 
seboj izredno bogato glasbeno pot. Pot, ki se je 
začela že v otroških letih. 

Je tako, gospod Matić?
Je tako. Začel sem kot samouk na frulici, še 
preden sem vstopil v šolo. Inštrument sem 
tudi sam izdeloval in kmalu postal pravi 
mojster v njihovi izdelavi. Takrat sem živel 
v manjšem kraju blizu Kragujevca v Srbiji, 
kjer je frulica poleg harmonike narodni in-
štrument. Mogoče jo lahko primerjamo s 
slovensko piščalko, ki se je včasih znašla v 
mnogih fantovskih žepih. Moji žepi so bili 
vedno polni frulic in vsako prosto minuto 
sem jih izdeloval in seveda nanje igral.
Nižjo glasbeno šolo sem obiskoval v vasi 
Stragari pri Kragujevcu, kjer sem začel s fru-
lico, kmalu pa so se ji pridružili tudi drugi 
inštrumenti. Igral sem vse, od klarineta do 
baritona. Ob tem pa seveda tudi klavir, saj 
je bilo znanje le-tega takrat skoraj obvezno v 
glasbenih šolah.
Pri petnajstih letih sem šel v vojaško šolo 
(današnjo gimnazijo), kjer sem se ob ob-
veznem štiriletnem vojaškem urjenju tudi 
nadalje glasbeno izobraževal. V srednji 
glasbeni šoli sem kot vojak moral spoštova-
ti  potrebe vojske in sem se tako začel učiti 
tudi violine, kasneje celo viole. To mi ni šlo 
najbolje, moji prsti so premočni in premalo 
ravni, daleč od tega, da bi z lahkoto obvladal 
strune in zelo sem se moral truditi, da sem 
pri profesorjih dosegel vsaj oceno sedem. 
Sem pa seveda dobil novo glasbeno širino, 
kar mi je kasneje prišlo zelo prav.

Rodno grudo in Kragujevac ste kmalu 
zapustili, službena pot vas je vodila kar 
po nekaj krajih bivše Jugoslavije.

Iz Kragujevca sem dobil prvo »prekoman-
do« v Vukovar, od tam v Karlovac, temu je 
sledil Kranj. Ko sem izvedel, da grem v Slo-
venijo, sem se kar malo ustrašil. Slovenijo 

sem namreč poznal kot mnogo bolj zaho-
dno usmerjeno državo od drugih bivših 
jugoslovanskih republik. Nisem je poznal 
»od blizu«, saj je prej nikoli nisem obiskal, 
sem pa vedel, da gre za drugačno mentali-
teto, drugačno kulturo in seveda tudi jezik 
in predvsem drug način dela. Daleč od tega, 
čemur smo v Srbiji rekli »lako čemo«. Pa je 
šlo, s pomočjo kolegov v orkestru sem se 
hitro znašel in ko so me kasneje prerazpo-
redili še v Ljubljano, sem bil v Sloveniji že 
kar »domač«. Je pa bila Ljubljana moje za-
dnje sodelovanje z vojaškim orkestrom, saj 
sem ga v začetku sedemdesetih zapustil in se 
pridružil Policijskemu orkestru.

Kot član vojaškega orkestra pa niste bili 
samo »godbenik«, ampak mnogo več.

Člani vojaških orkestrov, vsi profesionalni 
glasbeniki, smo sodelovali tudi v različnih 
drugih zasedbah: big bandih, godalnih, pi-
halnih ali trobilnih kvintetih, revijalnih in – 
kar nam je bilo v mladih letih najljubše – v 
zabavnih oziroma plesnih ansamblih.
V času Jugoslovanske ljudske armade je ime-
la namreč skoraj vsaka vojašnica svoj glas-
beni ansambel. Vojaški pihalni orkester je 
bil seveda pomemben za spodbujanje vojne 
morale, sodeloval je na protokolarnih voja-
ških in civilnih slovesnostih, a je imel tudi 
širšo družbeno vlogo. Imel je pomembno 
vlogo pri širjenju kulture, lahko bi rekli, da 
je bil njen ambasador. V kraju, kjer je delo-
val vojaški orkester, skoraj ni bilo dogodka 
ali praznovanja, kjer ne bi sodeloval kakšen 
od sestavov orkestra.
K temu pa je sodila tudi zabava. Kot bobnar 
sem sodeloval v zabavnem ansamblu in na-
stopili smo na mnogih plesnih prireditvah in 
bili nosilec simpatije med vojsko in ljudstvom.

Kako – kot bobnar?
Pri bobnanju sem sicer samouk, a so mi med 
vsemi inštrumenti, ki jih igram, bobni naj-
ljubši. Ritem bobnov je v človeku, je »prvin-
ski«, udarjanje po nečem je pravzaprav prva 
»glasba«, s katero se človek sreča.
Bobni so mi bili od malega ljubi, a skozi glas-
beno izobraževanje nikoli nisem prišel »na 
vrsto« za učenje le-teh. Moral sem pač igrati 
inštrumente, ki jih je vojska potrebovala.
Sem pa kot solist imel svoj prvi veliki nastop 
prav na tolkalih in to v Beogradu za jugoslo-
vansko televizijo. Moram povedati, da so se 
tam prav čudili, kaj počne »onaj mali iz Slove-
nije«. Igrali smo namreč skladbo z naslovom 
»Kosovska svatba«. Zelo zahtevna, z posebni-
mi albansko kosovskimi ritmi in nihče v Beo-
gradu tega ni znal oziroma si upal zaigrati, zato 
so povabili mene. Nastop je bil izredno uspe-

šen, tolikšnega aplavza zlepa nisem doživel.

Torej ni nič čudnega, da vas današnje 
mlajše generacije, ki so šle skozi vašo 
bobnarsko šolo, kličejo »profesor 
bobnanja«. Saj ste prav na tem področju 
izšolali kar nekaj generacij, tudi danes 
prepoznavne člane uspešnih glasbenih 
skupin.
Pa se vrniva k velikemu orkestru. In 
vojaški in kasneje policijski orkester sta 
na svojih koncertih mnogokrat gostila 
druge glasbenike, predvsem pevce. Tu 
pa prideva do novega področja vašega 
glasbenega ustvarjanja – do priredb in 
skladateljstva.

Skladbe za pihalne orkestre so bile takrat 
napisane za inštrumente, ki jih je orkester 
vseboval. Na začetku so bila to zgolj trobila 
in pihala, bolj ko so orkestri širili svoj reper-
toar, več novih inštrumentov so dodajali. In 
začeli sodelovati tudi s pevci. Malo zaradi 
potrebe, veliko pa zaradi veselja, volje in ne-
nehne želje po ustvarjanju sem začel pisati 
priredbe in ustvarjati nove skladbe. Ne vem, 
koliko aranžmajev sem naredil, za velike 
orkestre in manjše sestave. In koliko skladb 
sem napisal, ki jih danes igrajo mnogi orke-
stri. Pravzaprav sem svoji zadnji dve leti de-
lovne dobe posvetil predvsem skladanju in v 
tem delu sem res užival.

Vaše skladbe, kot ste povedali, igrajo 
mnogi orkestri, ste pa, preden ste 
prišli v Stari trg, z drugimi godbami že 
sodelovali tudi kot dirigent.

Šest let sem vodil Godbeno društvo rudarjev 
v Idriji, najstarejši pihalni orkester v Evropi, 
ki je leta 2015 praznoval kar 350-letnico de-
lovanja. Pravzaprav sva godbo, ki se je – kot 
mnoge druge – soočala z mnogimi težavami 
in je bila pravzaprav tik pred razpadom, s 
kolegom glasbenikom Ludvikom Velikonja 
znova postavila na noge.

In potem ste prišli v Loško dolino in
tudi tu godbo pravzaprav postavili na 
noge. Kako je prišlo do sodelovanja 
s Pihalnim orkestrom, takrat Godbo 
Kovinoplastika Lož?

Godba v Starem trgu je bila leta 1976 brez 
profesionalnega glasbenika, po svojih naj-
boljših močeh jo je vodil gospod France 
Žnidaršič, ki pa je poznal svoje omejitve 
in vztrajal pri tem, da je potrebno poiskati 
ustrezno kvalificiranega kapelnika.
Vodstvo godbe je ob sodelovanju kadrovske 
službe in sindikata Kovinoplastike Lož sto-
pilo v stik z Vojaškim orkestrom. Tam so jim 
prisluhnili in rekli: »Če kdo, potem vam bo 

Miroslav Matić, Glasbenik od malih nog
Andreja Buh

Miroslav Matić (foto: osebni arhiv)
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na pomoč priskočil Miroslav Matić.« Prišli 
so do mene (takrat sem bil pravzaprav že 
član Policijskega orkestra) in po pogovoru z 
družino, pogovoru s tedanjimi člani in ogle-
du razmer v Starem trgu sem se odločil, da 
mesto kapelnika prevzamem.
To so bili izredno zanimivi časi, polni izzi-
vov, k temu je pripomogla tudi vožnja iz Lju-
bljane vsaj dvakrat na teden.
Godbeniki so bili povsem brez glasbene iz-
obrazbe, le eden med njimi (Franc Urbas) je 
imel leto glasbene šole. Igrali so po posluhu, 
nihče ni poznal not. 
In smo zaorali ledino. Najprej sem jih poslu-
šal in poenostavil vse notne zapise za njihovo 
raven znanja. Potem pa smo se učili igranja 
na inštrumente, takrat smo imeli zgolj pihala 
in trobila, in branja not. Kolikokrat sem jim 
skladbe dobesedno pel, znova in znova, do-
kler jim niso prišle v uho. 
Napredek je bil viden iz dneva v dan, saj 
so imeli člani izredno voljo in željo po so-
delovanju v godbi. Tudi njim ni bilo lahko. 
Mnogi so poleg službe delali še na kmetiji ali 
se ukvarjali s kakšno dodatno dejavnostjo, a 
so redno hodili na vaje. Včasih smo se jezi-
li, včasih jokali, velikokrat smo se smejali in 
godba je »rasla«.

So bili takrat v godbi samo fantje?
Večinoma, je pa kmalu pristopilo prvo de-
kle – Valentina Kraševec. Valentina sicer ni 
ostala dolgo, se ji je pa pridružila Zdravka 
Zrimšek, ki je vztrajala dlje. Zdravka je bila  
kar nekaj časa edino dekle med fanti in na-
njo sem po očetovsko pazil, sicer bi si jo fan-
tje lahko preveč privoščili.

Prvi veliki nastop godbe pod vašim 
vodstvom je bil leta 1977 v okviru 
slovesnosti ob 500-letnici mesta Lož.

Res je. Želeli smo pripraviti koncert že leto 
prej, ob 100-letnici delovanja godbe, a smo 
raje »potegnili« za eno leto, kot da bi nastopili 
nepripravljeni. V tem času smo tudi nabavili 
nekaj novih inštrumentov (sicer najnižjega 
kakovostnega razreda, a več si nismo mogli 

privoščiti), godbeniki smo dobili tudi nove 
uniforme in potem smo zelo veliko nastopali.
Poleg sodelovanja na skorajda vseh prosla-
vah in drugih različnih slovesnostih v Loški 
dolini smo sodelovali tudi na Bloški planoti, 
Cerknici vse do Postojne,  gostovali smo v 
sosednji Hrvaški – v Prezidu, Čabru, Trščah 
in Gerovem.
Veliko smo igrali tudi na pogrebih, včasih 
celo dvakrat na teden. Pa tudi na pustnih 
karnevalih – v Prezidu in Cerknici. Godba 
je bila torej prisotna ob žalostnih in veselih 
trenutkih.

Za vas je moralo biti to zelo 
obremenjujoče obdobje. Nastopi, vaje in 
učenje godbenikov, ob tem pa ste se še 
vozili iz Ljubljane.

Bilo je naporno. A vsaj, kar se poučevanja 
tiče, je stvar olajšala ponovna oživitev od-
delka pihal in trobil v Starem trgu, v okviru 
Glasbene šole Frana Gerbiča Cerknica, leta 
1978. Pred tem je bilo vse poučevanje inštru-
mentov v okviru godbe, torej na mojih ple-
čih, potem pa so to prevzeli glasbeni učitelji, 
sam pa sem tudi nekaj let sodeloval z njimi.
Je pa oddelek prinesel še eno prednost. 
Vključevanje mladih. Ker so imeli možnost 
glasbene izobrazbe doma, se je vpisovalo vse 
več mladih, ki so se kasneje pridružili god-
bi. Leta 1979 je godba štela približno dvajset 
članov, leta 1982 pa že kar 35.
Povečano število godbenikov, novi inštru-
menti, vse več glasbenega znanja pa je pripe-
ljalo tudi do bogatejšega repertoarja. Godba 
ni več igrala zgolj koračnice in žalostinke, 
nove skladbe so nam dale novo samozavest, 
s tem pa tudi nove, zahtevnejše nastope in 
zahtevnejše občinstvo. Imeli smo tudi že 
dovolj poguma za sodelovanje na revijah 
pihalnih orkestrov, kjer smo se vedno dobro 
odrezali. In pridobili nova znanja, nove iz-
kušnje in nova prijateljstva.
Leta 1983 smo prvič nastopili izven Sloveni-
je (če ne štejemo nastopov na Hrvaškem) in 
sicer v Hodišah pri Celovcu. Sledili so sode-
lovanje na reviji v Miljah pri Trstu, vse več 

je bilo sodelovanj tudi na drugih revijah in 
tekmovanjih in leta 1992 nam je na tekmo-
vanju v Logatcu le »pikico« zmanjkalo do 
bronastega priznanja.
Sodelovali smo tudi v radijskih in televizij-
skih oddajah in vse pogosteje v svoje vrste 
vabili druge glasbenike – pevce in pevske 
zbore, druge inštrumentaliste in tudi zabav-
ne ansamble. Vsako takšno sodelovanje je 
pomenilo vedno nov izziv, za godbenike in 
zame kot kapelnika.
A so bili to lepi časi. V približno tridesetih 
letih sodelovanja z godbo, zdajšnjim »Dru-
štvom pihalni orkester Kovinoplastika Lož« 
sem odigral mnogo vlog – bil sem kapelnik, 
učitelj, aranžer, skladatelj in predvsem tova-
riš in prijatelj. In vzpostavil sem pristne vezi, 
ki držijo še danes.

Ves najin pogovor teče okoli glasbe, pa 
v vas živi še ena umetniška plat, o kateri 
vemo bolj malo.

Da, od malega rad slikam. Kot otrok nisem 
imel materiala – barvic, svinčnikov, platen ... 
pa sem risal na vse in z vsem, kar mi je pri-
šlo pod roke. Ko sem si to lahko »privoščil«, 
pa sem se posvetil olju. Veliko sem slikal, pa 
tudi nekaj prodal. Ko sem leta 1985 gradil 
hišo na Rakeku, pri čemer so mi zelo veliko 
pomagali člani starotrške godbe, ki so tudi 
fizično sodelovali pri gradnji, mi je bila tudi 
prodaja slik v pomoč. »Dinar na dinar,« pa 
smo hišo uspeli postaviti in potem je bilo se-
veda tudi vsakodnevnih voženj mnogo manj 
in moram reči, da je moje življenje postalo 
kar precej lažje.
Sem pa nekaj svojih platen podaril tudi Domu 
starejših v Cerknici, kjer trenutno bivam.

In, kako ste se znašli v tem novem 
okolju?

Zdravje je začelo pešati, starost je prinesla 
svoje. Tu sem šele nekaj mesecev in se še 
nisem povsem prilagodil.  Kolikor sem opa-
zil doslej, sem med najmlajšimi prebivalci 
doma in tako še nisem našel družbe. Čas 
si krajšam s prebiranjem knjig, predvsem 
znanstvenih in gledanjem televizije, kjer 
prav tako gledam oddaje s področja znano-
sti, raziskovanja in umetnosti. Seveda sem 
spremljal tudi olimpijske igre in se veselil 
uspehov športnikov, naših – slovenskih in 
»naših« iz mojih rojstnih krajev.
Dnevi danes tečejo počasneje, mi jih pa po-
gosto popestri moja hči z družino. Loška 
dolina je že nekaj let njihov novi dom. Veli-
kokrat in radi me obiščejo, pogosto me kam 
odpeljejo, z vnuki (kar tri imam) se znamo 
pozabavati. Izredno sem vesel, da imam tako 
družino in da se odlično razumemo.

Gospod Matić, hvala. Za pogovor, za izkušnje, 
ki ste jih delili z nami, za modrosti, ki ste jih 
polni. Vse najboljše ob vašem prihajajočem 
rojstnem dnevu in naj se snidemo na kakšni 
prireditvi!  ■

Miroslav Matić leta 2004 s Pihalnim orkestrom Kovinoplastike Lož ob 130 letnici-
dirigiral eno od skladb kot njihov nekdanji kapelnik (foto: Borut Kraševec)
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Naš tokratni sogovornik Klemen Turk iz
Podcerkve je že celo življenje tesno povezan
s konji. Od malega je rastel z njimi, saj so 

bili konji pri hiši od nekdaj. Ta ljubezen ga je 
že zgodaj pripeljala v tekmovalni šport, danes 
je eden najuspešnejših tekmovalcev v vožnji 

dvovpreg v Sloveniji. Je tudi mednarodni 
sodnik za ocenjevanje lipicancev in vodja 

Strokovnega sveta Združenja rejcev lipicanca 
Slovenije. Tudi šolanje in poklicna pot sta 
povezni s konji – lahko bi rekli, da je eden 

redkih srečnežev, ki v življenju združijo hobi 
s poklicem. Po končanem študiju na

Veterinarski fakulteti je bil nekaj časa
zaposlen v Kobilarni Lipica, zdaj pa se 

poklicno ukvarja s selekcijo kopitarjev na 
Veterinarski fakulteti v Ljubljani.

V naši dolini je kar nekaj rejcev 
konj, pasme so različne, verjetno 
je številčno največ delovnih 
hladnokrvnih konj. Od kod 
ljubezen ravno do lipicancev?
Doma smo od nekdaj imeli konje. Včasih so 
bili to res bolj hladnokrvni delovni konji. 
Njihov pomen se je z vedno večjo mehani-
zacijo zmanjševal, moj oče pa si je želel imeti 
lipicanca. Tako je leta 1994 v naš hlev prišla 
prva lipicanka. Čreda se je potem dopolnje-
vala in danes šteje 10 konj. Sam sem že s 14 
leti začel trenirati dresurno jahanje, veliko 
časa sem preživel tudi v Kobilarni Lipica 
in ko sem pred približno 20 leti presedlal 

iz dresure v vožnjo dvovpreg, je bila seveda 
spet logična izbira lipicanec. Lipicanec je 
zelo učljiv konj, zato je za športno udejstvo-
vanje zelo primerna pasma. 

Nam lahko na kratko opišeš 
lipicanca – njegove telesne in 
značajske značilnosti? Pa tudi 
zakaj zmeda o tem, čigava pasma 
je to?
Začetek reje lipicanca sega v leto 1580. Od 
takrat do danes je z nekaj vmesnimi prekini-
tvami reja potekala v Lipici. Res pa je, da je 
v teh stoletjih prišlo do mnogih sprememb 
– Lipica je v tem času bila pod različnimi 
državami, menjavale so se oblasti, območje 
je bilo ogroženo zaradi vojn. Zaradi tega so 
čredo tudi večkrat selili. Že med napoleon-
skimi vojnami so jo začasno preselili na Ma-
džarsko, med prvo svetovno vojno v Avstrijo 
in na Češko. Po koncu 1. svetovne vojne se 
je vrnil v Lipico le del črede. Med drugo sve-
tovno vojno so po kapitulaciji Italije Nemci 
preselili čredo na Češko. Ob koncu vojne 
se je ameriška vojska zaradi bojazni pred 
napredujočo Rdečo armado odločila konje 
preseliti (po dogodkih je posnet film iz leta 
1963 z naslovom Čudež belih žrebcev) – ko-
nji so šli v Italijo in Avstrijo, Lipica pa je šele 
leta 1947 dobila nazaj samo 11 konj. Čreda 
se je potem v Lipici spet začela povečevati. 
Vprašanje porekla lipicanca je torej bolj po-
litično vprašanje med Avstrijo in Slovenijo.

Lipicanec je konj živahnega temperamenta 
in kot že rečeno, je zelo učljiv. Tako je pri-
meren za klasično dresuro in tudi vse druge 
oblike tekmovanj, tako pod sedlom kot tudi 
v vpregi. Sicer je nezahteven konj, ne rabi ve-
liko krme, praviloma nima veliko zdravstve-
nih težav in je dolgoživ. Barva se mu spre-
minja z leti – žrebeta so temne, skoraj črne 
barve, potem pa z leti sivijo in so v starosti 
cca 7 let že beli. 

Največkrat te v dolini vidimo na 
cesti s konjsko vprego. Izmed 
konjeniških disciplin, ki se na 
tekmovalnem nivoju razvijajo v 
Sloveniji, si se odločil ravno za 
vprege. Zakaj?
Kot rečeno sem najprej treniral dresurno 
jahanje. Vožnja vpreg se je kot športna di-
sciplina v tistem času začela v Sloveniji šele 
razvijati. Zaradi tega je bilo tekmovalcev ve-
liko manj kot v dresuri, vzdušje je bilo zelo 
sproščeno, tekmovalnosti ni bilo čutiti. Z 
dresurnim jahanjem se ukvarja veliko več 
tekmovalcev, zato je tekmovalnost tam ve-
čja. Sama dresura je tudi izrazito individua-
len šport. Pri vpregah pa eden sam ne doseže 
veliko. Treba je sodelovati eden z drugim, si 
pomagati pri treningih, organizaciji, prevo-
zih, tekmah. Resnično gre za ekipno delo in 
med nami vlada prijateljsko vzdušje. V ti-
stem času je moj oče dal dve kobili v trening 
jahanja in tudi v trening vprege. Z njima sem 
tako začel trenirati in po petih letih treninga 
začel tudi tekmovati.

Tekmuješ z dvovprego – zakaj ne 
recimo enovprega ali mogoče 
celo štirivprega?

Verjetno bi bilo najbolj enostavno začeti z 
enovprego, vendar takrat v Sloveniji ta di-
sciplina ni bila tako razvita. Štirivprega je 
pa veliko bolj zahtevna in zahteva res že zelo 
profesionalni pristop, povezan tudi z dosti 
več finančnimi sredstvi. 

Omenil si finančna sredstva – 
ta šport najbrž ni poceni? Je 
v Sloveniji kakšna podporna 
organizacija, je to mogoče 
Kobilarna Lipica, ki tekmovalcem 
finančno pomaga?
Stalnega finančnega vira tu ni, občasno ka-
kšna sponzorstva in razpisi. Večino pa se fi-
nanciram iz lastnih virov. Če človeka nekaj 
veseli, potem tudi denar, ki ga nameniš za to, 
ne pomeni tako velikega odrekanja. Pred-
vsem pa je pomembna podpora družine. 
Midva z Rebeko (partnerka Rebeka Grabar) 
sva oba vpeta v delo s konji. Rebeka tekmuje 
v dresuri, je tudi sodnica za dresurno jaha-

Mateja Peček

KLEMEN TURK: »Delo s konji 
zahteva potrpežljivega človeka.«
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nje, veliko let je delala na Konjeniški zvezi. 
Tudi starši in brat so vpeti v delo s konji in 
samo skupno delo nas vseh vodi do rezul-
tatov. 

Ko te vidimo s tvojimi čudovitimi 
konji in kočijo na cesti, verjetno 
ni nikogar, ki bi ob tem prizoru 
ostal ravnodušen. Verjetno 
pa je za dosego te elegance 
potrebnega precej dela, 
uigranost celotne ekipe. Koliko 
časa vložiš v treninge, kako sploh 
potekajo?
S konji začnem delati pri starosti treh let. Še 
pred tem je potrebno izbrati primerne konje 
– pomembno je predvsem gibanje in karak-
ter. Konj mora biti dovolj psihično stabilen, 
da ga vsaka motnja ne spravi iz tira. Ker sta 
pri dvovpregi dva konja, morata biti uskla-
jena tudi po videzu in barvi. Najprej konja 
ujaham, potem se začne vožnja. Za vrhun-
ska tekmovanja so konji potem pripravljeni 
v treh do štirih letih. Gre torej za veliko let 
dela, preden se pokažejo prvi rezultati. Delo 
s konji zahteva potrpežljivega človeka, na 
hitro ne gre nič. Potrebna je umirjenost in 
potrpljenje – tudi konj je živo bitje in ima 
ravno tako slabe dneve. Takrat je pač po-
trebno iti naprej in vse se s časom popravi, 
uredi. Zato je tudi pri vožnji vpreg, tako kot 
pri vsakem drugem športu tako, da te neu-
speh ne sme vreči iz tira. Treniraš dolga leta 
in greš na tekmo lahko z mislijo, da si dobro 
pripravljen. Potem pa se na tekmovanju lah-
ko zgodi kakšna malenkost, ki zmede tebe 
ali konja, narediš napako in ne dosežeš re-
zultata, ki si si ga zastavil. 

Glede količine treningov je pomembno, da 
se trenira kontinuirano, da se treninga ne 
prekine za daljše obdobje. Pred tekmovanji 
pa treniram 5-6 dni na teden, po uro do dve 
na dan. Tekmovanje dvovpreg traja tri dni in 
je sestavljeno iz treh disciplin. Prvi dan po-
teka dresura, kar je podobno dresurnemu ja-
hanju, le da je maneža večja. Drugi dan je na 
vrsti maraton. Po terenu so postavljene ovire 
– v vsaki oviri so oznake A, B, C, D, E in F, 
ki jih moraš odpeljati po tem vrstnem redu v 
najkrajšem času. Tekmovanje se konča tretji 
dan s spretnostno vožnjo. Pri tej disciplini 
so po progi postavljeni stožci, razmik med 
njimi je 12 cm širši od širine kočije. Progo 
je treba odpeljat s čim manj podrtimi stožci. 
Seštevek vseh treh disciplin potem pomeni 
končni rezultat. Ker je tekma tako raznolika, 
tudi na treningu nikoli ni dolgčas, ker je tre-
ba trenirati zelo različne stvari. Konji morajo 
obvladati dresuro, za maraton pa je potrebna 
dobra kondicijska pripravljenost. Za zadnji 
del, spretnostno vožnjo pa je pomembno, 
kako so se sposobni konji po maratonu re-

generirati in sproščeno odpeljati progo. Tre-
niram največ sam, včasih imamo skupinske 
treninge z drugimi tekmovalci, kar lahko 
kdaj vidite tudi tu pri nas v Podcerkvi. Do-
brodošla pa je seveda tudi pomoč izkušene-
ga trenerja, kar smo imeli priložnost izkusiti 
v Lipici pred svetovnim prvenstvom 2017. 

Svetovno prvenstvo v vožnji 
dvovpreg je leta 2017 gostila 
Kobilarna Lipica. Najbrž je to za 
organizatorja kar velik zalogaj, 
hkrati pa tudi dobra promocija. 
Kako lahko oceniš tvoj rezultat in 
rezultat celotne slovenske ekipe?
Svetovno prvenstvo v vožnji dvovpreg je bil 
zagotovo največji in najpomembnejši konje-
niški dogodek v vsej zgodovini Slovenije. 
Miha Tavčar je na maratonu dosegel najbolj-
ši rezultat, skupni seštevek vseh treh dni ga 
je uvrstil na deseto mesto. Celotna slovenska 
ekipa je dosegla deveto mesto, jaz sem bil na 
48. mestu. Skupno se je tekmovanja udeležilo 
nekaj čez 80 tekmovalcev. Smatram, da je bil 
po nastopu naših konjenikov na olimpijskih 
igrah v Los Angelesu leta 1984 to največji ko-
njeniški uspeh v Sloveniji. Naj na tem mestu 
omenim knjigo, ki je izšla ravno v teh dneh z 
naslovom Čudež leta 1984, avtorja Vita Avgu-
ština. Govori o udeležbi lipicancev na OI leta 
1984 in odličnem 10. mestu, ki so ga dosegli. 
Zelo zanimivo branje, priporočam.

Kaj pa je tvoj najljubši del 
tekme – dresura, maraton ali 
spretnostna vožnja?
Osnova šolanja konja je dresura. To je zelo 
tehnična disciplina, ki zahteva veliko dela 

na dolgi rok in vzame največ časa. Mogoče 
nenavadno, vendar je ravno dresura meni 
najbolj pri srcu.

Na kočiji se poleg voznika pelje 
še ena oseba? Kaj je njegova 
vloga?
Pri dresuri in spretnostni vožnji skrbi za  
varnost – če se kaj nepredvidenega zgodi, 
priskoči na pomoč. Pri maratonu pa skrbi 
za to, da se kočija ne prevrne. Maratonska 
vožnja je kar precej hitra, z ostrimi ovinki 
in tu mora sopotnik poskrbeti za ohranjanje 
ravnovesja. Tudi kočije za vsako od teh di-
sciplin so različne. Za dresuro in spretnost je 
bolj elegantna, za maraton pa bolj robustna. 
Na njej sopotnik zadaj stoji in tako drži rav-
notežje.

Covid situacija je verjetno 
zaustavila tudi tekmovanja 
in prireditve s konji. Zadnje 
Svetovno prvenstvo v vožnji 
dvovpreg je bilo 2019 v Nemčiji. 
Kako si izkoristil ta čas, mogoče 
za dodatne priprave in treninge? 
V tem času se tekem nisem udeleževal, ker je 
bilo preveč negotovosti. Več časa sem name-
nil treningu in pripravi mladih konj. Konja, 
s katerimi zdaj tekmujem sta stara 20 in 16 
let in je potrebno že misliti na novo genera-
cijo. Je pa pomanjkanje tekem kar problem. 
Namreč konj rabi tudi tekme – noben trening 
ne more nadomestiti tekme. Pri treningu so 
konji doma, na domačem terenu, v domačem 
hlevu. Konj pa mora biti navajen tudi prevo-
zov, različnih hlevov, vsega hrupa in motenj, 
ki so na temah. Vsega tega zdaj ni bilo. 

foto: osebni arhiv
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Omenil si starost konj. Do kdaj pa 
je konj v tem športu sploh lahko 
aktiven? In enako vprašanje 
tudi za voznika – kdaj je čas za 
upokojitev?
Pred vsako tekmo imajo konji veterinarski 
pregled in če ga konj opravi, lahko tekmuje, 
ne glede na starost. Lipicanci so dolgoživi in 
če z njimi kontinuirano delaš, če ni poškodb 
in je konj zdrav, potem lahko tekmuje tudi 
tja do petindvajsetega leta. Pri starejšem 
konju je reden trening še bolj pomemben, 
da redno vzdržuje mišice v dobri kondiciji. 
Sam sem menja, da moramo konju, ki nam 
je veliko dal, tudi veliko vrniti. Pri nas ko-
nji, ki ne delajo več, pa nimajo nekih hudih 
zdravstvenih težav, uživajo zaslužen počitek 
na naših pašnikih. Treba pa je imeti neko ra-
zumno mejo, da bolnega konja, ki ne more 
več kvalitetno živeti, humano evtaniziramo. 
Glede pomislekov, kako se s tekmovalnimi 
konji ravna, moram povedati, da so vse raz-
mere tudi na tekmovanjih podrejene dobro-
biti konja. Seveda se vedno najdejo izjeme, 
ki poskusijo izigrati pravila. Vendar se mi ne 
zdi prav, da se na podlagi kakšnega slabega 
zgleda to nalepko da kar vsem konjarjem. 
Tudi ko vidiš kočijaža z bičem, to ne pomeni, 
da se na ta način konja trpinči. Služi kočija-
žu samo kot pripomoček, da z dotikom lažje 
usmeri konja. Jahač to naredi s pritiskom 
noge, kočijaž pa te možnosti nima. 
Glede starosti voznika tudi ni nekih ome-
jitev. Tudi voznik mora sicer skrbeti, da 
je v dobri psihofizični kondiciji, kar pa ni 
vezano na leta. Nekdo je lahko še v visoki 
starosti zelo »fit« – npr. princ Filip, ki je to 
disciplino v bistvu razvil, je tekmoval do 82. 
leta. To je šport za celo življenje in celo ži-
vljenje se učiš.

Na Festivalu Ljubljana 2019 je pri 
izvedbi opere Aida sodelovalo 
tudi 10 lipicancev, kot strokovni 
vodja konjereje Kobilarne Lipica 

si bil zraven tudi ti. Najbrž 
zanimiva izkušnja? 
Ja, zelo. S strani festivala je bil izražen inte-
res po sodelovanju in ker smo v Lipici bili 
takrat zelo odprti temu, da lipicanca pred-
stavimo tudi izven Kobilarne Lipica, smo bili 
seveda za. Pripraviti je bilo treba tako konje, 
kot tudi jahače – predvsem psihično. Konji 
so praktično stali meter pred gledalci, za nji-
mi je bil celoten orkester. En konj je moral 
glavnega solista nesti na oder, ta je tam raz-
jahal in konj se je moral vrniti z odra. Izvedli 
smo le eno vajo in generalko – vse je izpadlo 
odlično, je pa to hoja po robu, saj gre zelo 
hitro lahko tudi vse narobe. 4.000 ljudi je vi-
delo to predstavo in so bili navdušeni. Tudi 
logistično je bil kar velik zalogaj, konji so bili 
nastanjeni v Ljubljani v mobilnih boksih v 
bližini NUK-a. Tudi ko smo s konji trenirali 
kar po Vegovi ulici, so bili ljudje navdušeni. 
Nepozabna izkušnja za celotno ekipo.

Konji imajo na tekmovanjih tudi 
zelo urejene frizure – umetelno 
spletene grive in repe. To delaš 
sam ali imajo konji svojega 
frizerja?
Mojim konjem to dela Rebeka. V dresuri je 
eden od pomembnih elementov tudi izgled 
konja. Vsak detajl ti lahko prinese dodatno 
točko. Lipicanci morajo biti zelo čisti, beli, 
kar pomeni dosti dela, čiščenja in česanja. 

Kakšen nasvet za morebitne 
mlade fante in dekleta, ki imajo 
željo po tovrstnem športu? Je 
to bolj moški šport ali v njem 
najdemo tudi dekleta kot
voznice kočij?
Šport je super, je raznolik. Je pa kot pri vseh 
konjeniških športih potrebna potrpežljivost 
in veliko dela. To je tek na dolge proge. Če 
nekdo misli, da bo že samo z nakupom do-
brega konja lahko uspešen, se moti. Ta šport 

zahteva človeka, ki ima v sebi dovolj potr-
pljenja za delo s konji. Potrpežljivost in sta-
len trening sta recept za uspeh. Ni pa ovir za 
dekleta. Res je sicer, da je več fantov, imamo 
pa kar nekaj ženskih voznic. Nasprotno pa je 
npr. v dresurnem jahanju veliko več žensk. 

Načrti za naprej? Za letošnji 
september napovedano 
svetovno prvenstvo na 
Nizozemskem bo?
Svetovno prvenstvo letos bo, vendar se ga ne 
bomo udeležili. Enostavno nismo pripravlje-
ni in udeležiti se tekmovanja na Nizozem-
skem pomeni velik finančni zalogaj in nima 
smisla porabiti toliko denarja in energije, če 
se zavedamo, da nismo pripravljeni. 

Moji cilji so vsekakor še naprej vzgajati mla-
de konje, nadaljevati z vožnjami z dvovpre-
gami. Jaz in lipicanci vsekakor ostajamo v 
Loški dolini. Ustanovili smo tudi športno 
društvo Allegro, pripravljen pa sem seveda 
z nasveti pomagati vsakemu, ki ga s tega po-
dročja karkoli zanima. Mogoče se najde tudi 
kdo, ki bi se začel ukvarjati s turističnimi vo-
žnjami, kar podpiram. Sem pa za to, da se 
je potrebno tega lotiti reprezentativno, da je 
celoten izgled in pripravljenost voznika, ko-
njev in kočije na nivoju. Bela barva lipicanca 
se odlično poda k belini našega gradu Sne-
žnik, zato bi to lahko bila dobrodošla ponud-
ba. V grajskih pristavah so bili včasih konj-
ski hlevi in če bi se zadeve prav obrnile, bi se 
dalo tam marsikaj narediti tudi s konji. Am-
pak potrebno je imeti jasno določen cilj, ki 
ostaja skozi leta enak. Namreč s konji lahko 
traja pet ali pa deset let, da se začnejo kazati 
neki rezultati in če se cilj stalno spreminja, to 
pomeni samo zmedo in rezultatov ni.

Klemen, hvala za pogovor. Želimo 
ti  še veliko tekmovalnih uspehov, 
naj ti bodo konji vedno v navdih 
in veselje.  ■

foto: osebni arhiv
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Življenje vsakomur napiše svojo zgodbo. Nekatere so znane 
le najbližjim, druge širšemu krogu, tretje malone vsakomur.

O vsaki bi lahko nastala knjiga – tudi o življenju Antona Avsca, 
Oščevega Tončka iz Vrhnike, ki se je s svojim javnim delom vedno 

po najboljših močeh  zapisal v življenje krajev, kjer je deloval,
in teh je bila kar lepa vrsta. 

Devetdeset let je dopolnil letos spomladi ...
Rojen je bil 31. marca leta 1931 v Selščku, domači vasi mame Francke, 
na št. 15, prav nasproti rojstne hiše Maksima Gasparija ... Mlada dru-
žina si je potem v Vrhniki pri Ložu uredila življenje v najeti sobi pri 
Baštkovih. Aktivni in razgledani oče je poleg službe in skrbi za dru-
žino vedno našel čas tudi za glasbeno udejstvovanje, ko pa je zbolel, 
se je v pri Oščevih marsikaj spremenilo in sin Tonček je moral še 
majhen delu dati absolutno prednost pred igro. Očetu se je v nekem 
obdobju bolezen močno poslabšala, v družini pa je nastala tako huda 
stiska, da sta bila starša prisiljena za skoraj eno leto dati najstarejšega, 
a še predšolskega Tončka v krajevno ubožnico v Pudobu, da so bila 
ena usta manj pri hiši. »Velika mizerija je bila tam ... Nikjer drugje 
ni bilo toliko kletve in toliko molitve na enem mestu,« si je za vedno 
zapomnil otrok ...

Iz Vrhnike je deček po letu 1938 do prekinitve med vojno z vrstniki 
hodil v precej oddaljeno šolo Stari trg. Že do tedaj je družino za-
znamovala očetova bolezen, nato pa kljub temu njegova aretacija in 
zapor v Ložu, ker je v časopisu izrazil svoj odpor proti izkoriščanju 
malega človeka in ker je učil esperanto bodoče  španske borce. 

Med vojno je Oščeva družina doživela požig vasi in hiše, kjer so sta-
novali, streljanje in interniranje mnogih znancev in sovaščanov, nato 
pa hitro evakuacijo in življenje v t. i. civilnem logorju v gozdovih pod 
Snežnikom, imenovanem tudi Slivniški bataljon. Tam so belogardisti 
in Italijani ob napadu na taborišče partizanskih družin 19. 12. 1942  
na ležišču ubili bolnega Avščevega očeta. Mater, dve deklici in novo-
rojenčka, ki se je rodil v taborišču, so aretirali in odpeljali v Čabar, 
medtem ko je najstarejšemu, enajstletnemu Tonetu uspelo pobegniti 
z drugimi člani Slivniškega bataljona in je potem vojno prebil naj-
prej med partizani, nato pa pri partizanskih družinah v Podturnu na 
Dolenjskem. S svojimi mladimi močmi je na različne načine služil 
osvobodilnemu boju – sodeloval pri oskrbi in prevozih, bil za ku-
rirja, pomagal pri pridelavi hrane  in delal vse po vrsti na kmetiji pri 
Šteklovih.

Šele po koncu vojne se je spet srečal z materjo in preostalo družino. 
Imel je štirinajst let. Na Nižji realni gimnaziji v Starem trgu je nada-
ljeval prekinjeno šolanje in se po mali maturi v šolskem letu 1948/49 
vpisal na ljubljansko učiteljišče. 

Že v Starem trgu se je vključil v vse dostopne športne in izobraže-
valne dejavnosti od odbojke, rokometa, plavanja in smučanja do fo-
tografije in šaha v skupini, kjer je začel poznejši mojstrski kandidat, 
Avščev sošolec in sovaščan dr. Viktor Kraševec ... Zlasti pa je kot bri-
gadir sodeloval pri najrazličnejših delovnih akcijah tako v domači 
dolini pri gradnji telovadišča, cest in zadružnih domov, kot v Beli 
krajini pri obnovi železniške proge Otovac–Bubnarci, na gorenjski 
Jelovici pri gradnji ceste Rudno–Rastovka ... in tudi na znameniti Av-
tocesti bratstva in enotnosti Ljubljana–Zagreb–Beograd. Iz republi-
ških in zveznih brigad se je vračal s priznanji in pohvalami, ki so bile 
tudi edino plačilo za opravljeno težaško delo in vložene napore pri 
obnavljanju in razvoju od vojne razdejane države. Večino počitnic 
je prebil v mladinskih delovnih brigadah ter hkrati deloval v raznih 
družbenopolitičnih organizacijah – že v Starem trgu pri tedaj zelo 
aktivnem rdečem križu, pa pri Ljudski tehniki, pozneje tudi v Dru-
štvu prijateljev mladine in pri tabornikih …

Na učiteljišču je imel  štipendijo, stanoval pa je v DIC-u, Domu Iva-
na Cankarja, ki je še vedno znamenit ljubljanski internat za fante. 
Kot tekmovalec in soorganizator se je udeleževal »cankarijad« na lju-
bljanski Vrhniki – športno-kulturnih tekmovanj z DIC-em, JLA in 
domačini. Na Vrhniko je dijake takrat pripeljal kar poseben vlak ... 
Zadnje leto je v DIC-u postal predsednik domske skupnosti, leto prej 
pa predsednik Mladinske organizacije na učiteljišču. Kot dijak se je 
pridružil tudi folklorni skupini KUD Karel Destovnik Kajuh, čez leta 
pa  je kot študent gojil ljudske plese v KUD France Marolt. 

Nastale so težave, ko je bil med letoma 1950 in 1952 resno bolan, a 
je po dolgotrajnem in mukotrpnem zdravljenju šolanje uspešno in 

Ob devetdesetletnici:
Plodna in razgibana življenjska pot
profesorja Antona Avsca

Milena Ožbolt

Prof. Anton Avsec s kulturnim funkcionarjem in vodjo
Inštituta za novejšo zgodovino Žigo Kimovcem (foto: osebni arhiv)
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pravočasno končal, le športu se je moral odpovedati. Junija 1952 je s 
predstavniki mladine iz vse Slovenije prišel v tržaško Cono A, potem 
ko je po zaključku šolanja v okviru mladinskih delovnih akcij že delal 
v Ljubljani na Strelišču in čistil nek predel na Barju. Po slovenskih va-
seh v okolici Trsta so se mladinci srečevali s tamkajšnjimi prebivalci 
in prirejali pogovore, druženja in mitinge ...

V prvo službo je bil v skladu s tedanjo ureditvijo z dekretom poslan v 
istrsko vas Pregara, kjer je kratek čas bival in učiteljeval v celo za ta-
kratni čas neverjetno skromnih razmerah. Ko je že odšel na služenje 
vojaškega roka, so vaščani za njim poslali pisno zahvalo za požrtvo-
valno delo v šoli in kraju ...

Ko je v šoli za rezervne oficirje v Bitoli odslužil vojsko, je bil kot 
učitelj nameščen v domače kraje, najprej v Iga vas. Z vso mladostno 
energijo se je vključil v družbeno dogajanje in med drugim ustanovil 
folklorno skupino. Učiteljsko pot je med tržaško krizo nadaljeval v 
Cajnarjih, potem pa je bil prav na hitro premeščen v Postojno, kjer 
je poleg učiteljevanja dobil tudi naloge inštruktorja in inšpektorja za 
predvojaško vzgojo za kakih 500 do 600 fantov letno ... »Dopoldne 
sem bil inšpektor za predvojaško vzgojo, popoldan pa sem učil v šoli,« 
se spominja. 

Konec petdesetih let se je Anton Avsec vpisal na filozofsko fakulte-
to kot študent zgodovine. Bil je med ustanovitelji Kluba notranjskih 
študentov in njegov prvi predsednik. Klub je po nekaj letih zamrl, 
ponovno pa je zaživel pod predsedstvom poznejšega sodnika Toneta 
Urbasa ... Med Avščevimi profesorji na univerzi so bila ugledna ime-
na kot dr. Metod Mikuž, dr. Bogo Grafenauer – velik strokovnjak za 
novejšo slovensko zgodovino, zlasti Koroško; dalje dr. Kos, dr. Zwit-
ter, dr. Viktor Korošec, dr. Anton Melik, dr. Voje, dr. Ferdo Gestrin, 
dr. Gregor Čremošnik, ki je bil predstojnik oddelka za zgodovino 
in specialist za Dubrovniško republiko ... Ker je mlademu študentu  
zmanjkalo sredstev za preživljanje, se je s pomočjo Romana Hlebca, 
ki je bil poročen z Avščevo rojakinjo Danico Petrič, zaposlil v dija-
škem domu tekstilcev v Kranju in po posredovanju dr. Grafenauerja  
uspel uskladiti tamkajšnje obveznosti s študijem ter izobraževanje 
redno nadaljevati.

Še vedno ni bil zdrav in moral je na operacijo, a je uspešno okreval 
in vztrajno študiral naprej. Diplomiral je leta 1964 s temo Delavsko 
gibanje v Loški dolini pred drugo svetovno vojno in med njo do sep-
tembra 1943 in tako postal profesor zgodovine ... Ko pa je ob nede-
ljah hodil domov v Stari trg k materi, je leta 1963 kot predan folklo-
rist mimogrede imel v TVD Stari trg še dobro obiskane plesne vaje, 

na katere jim je hišnica Malka Mlakar kuhala in prinašala topel čaj ... 

Že med študijem je veliko sodeloval z zveznim poslancem in še med-
vojnim in nekaj časa povojnim okrožnim sekretarjem partije Aloj-
zom Mlakarjem – Ljubom, ki je veliko pisal; prav tako tudi z Ninom 
Strletom, Francem Plosom, Matevžem Hacetom, Janezom Hribar-
jem in Francem Levcem  ter zanje zbiral zgodovinsko gradivo.

Leta 1961 je v Starem trgu intenzivno sodeloval pri postavitvi razsta-
ve na temo NOB v Loški dolini in širšem Notranjskem, ki je postala 
povod in podlaga za ustanovitev Muzeja ljudske revolucije v Ložu 
leta 1962. Ta je potem deloval do osamosvojitve Slovenije. Avsec je 
bil med njegovimi ustanovitelji in ves čas poleg redne službe tudi  
strokovni sodelavec. Na tisti čas je ostal spomin: 

Bil sem ravnatelj šole v Preski pri Medvodah, ko sem ob delu prevzel 
postavitev zbirke Muzeja ljudske revolucije v Ložu. Vsak konec tedna  
sem šel po službi na sobotni avtobus, pripotoval v Lož in se takoj lotil 
dela, ki je trajalo dolgo v noč. V eni od sob bodočega muzeja je bil di-
van, pa sem prenočeval kar tam. Pri delu mi je pomagal mladi Avščev 
Jože iz Loža, njegova mama je skuhala kakšen čaj, na kosilo pa sem 
šel v gostilno k Mlakarčku ... Tudi tam sem od stalne družbe slišal kaj 
koristnega za muzej v nastajanju. Niso bili ravno dokumenti, pač pa 
številna pričevanja o zgodovinskih dogodkih, ki so jim bili priče Ložani 
– od streljanja talcev, poznejših pobojev in požiga Loža do njegovega 
vstajanja iz pepela.

Tako sem eno leto vse konce tedna zbiral, urejal in preverjal gradivo 
za muzej. S pomočjo Draga Seligerja, ki je preskrbel magnetofonske 
trakove, smo posneli tudi precej pričevanj prebivalcev doline – vsak je 
prispeval svoja doživetja in nabralo se je veliko gradiva. Nekaj tega 
in drugega materiala je Notranjski okrožni odbor shranil v šoli v Iga 
vasi, vendar ga je bilo potem precej neznano kam odnesenega ali izgu-
bljenega, morda tudi uničenega. Bile so med drugim tam tudi kronike 
Krajevnega narodno osvobodilnega odbora (KNO) od leta 1944 naprej 
in prva leta po vojni ...

Prof. Anton Avsec je sodeloval tudi pri pripravi razstav o NOB na 
širšem Notranjskem ter o partizanskih bolnicah v snežniških gozdo-
vih in podobno. Te so bile v Starem trgu, v vojašnici na Blokah, Be-
zuljaku, Sodražici, Cerknici, Postojni, Logatcu, Horjulu ... Leta 1994 
je zbral material in sodeloval pri postavitvi razstave ob 50-letnici 
Partizanske gimnazije v Starem trgu. Sodelovali so tudi Tone Premk, 
Rafael Baraga, Vilma Prosenc in drugi nekdanji dijaki ... Ta razstava  
je bila posneta in predvajana na TV Slovenija – najprej v Dnevniku, 

potem pa še posebej v daljši oddaji. Snemanje 
je izposloval nekdanji dijak starotrške parti-
zanske gimnazije Tone Premk. Kje je zdaj 
gradivo s te razstave, pa ni znano ...
 
Potem ko mu je potekel mandat ravnatelja 
OŠ Franca Bukovca Preska – Medvode, se je  
prijavil na mesto ravnatelja Muzeja ljudske 
revolucije Republike Slovenije, ki so ga raz-
pisali ob menjavi generacij in bil 22. junija 
1973 nanj soglasno imenovan. Imel je dovolj 
znanja in strokovnih izkušenj, saj je bil med 
ustanovitelji muzeja v Ložu in hkrati ves čas 
delovanja njegov strokovni sodelavec, že od  
študija naprej pa je tudi zbiral in proučeval 
gradivo o vojnem času in NOB.

V publikaciji, ki je izšla ob okrogli obletnici 
Muzeja ljudske revolucije Republike Sloveni-
je, je prof. Anton Avsec med drugim takole 
zapisal o svojem delu v njem:

Prof. Anton Avsec z učenci v pionirskih uniformah (foto: osebni arhiv)
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Z izrednimi delovnimi prizadevanji celotnega kolektiva nam je v 
dveh letih uspelo pokriti tudi finančni primanjkljaj. Upal sem, da 
bomo tako ustvarili tudi lastna sredstva za posodobitev inventarja v 
vseh oddelkih, pa so nam presežek vračunali v proračun za naslednje 
leto. Takoj po prihodu v Muzej so me imenovali za predsednika Ko-
misije za delitev dohodka za celotno kulturno sfero.

Razstavna dejavnost ob 30-letnici zmage NOB pod vodstvom OF slo-
venskega naroda nad nacifašističnimi okupatorji in osvoboditvi do-
movine je bila izredno intenzivna. Privabljala je številne obiskovalce 
in tuje delegacije, med drugimi bolgarsko in severnokorejsko, katere 
ženski del je vodila Jovanka Broz, soproga maršala Tita. Načelniku 
švedskega generalštaba sem predstavil Bazo 20 in partizanske bol-
nice v Kočevskem Rogu. Ob obisku partizanske bolnice Franje nam 
je dr. Franja Bojc Bidovec predlagala zamenjavo načetega tekstila in 
medicinskega pribora, ki je propadal zaradi 94-odstotne vlage. Pred 
vhodom smo se srečali z večjo skupino italijanskih zdravnikov, ki jih 
je na obisk napotil dr. Ciccarelli, eden od zdravnikov v Bolnici Franja. 
Bili so navdušeni nad krajem in še zlasti nad tem, da so zdravnico 
dr. Franjo Bojc Bidovec osebno spoznali. Za obnovo bolnice so zbrali 
pet milijonov lir.
Partizansko bolnico Franjo je v spremstvu narodne heroine Olge 
Družina obiskal tudi župan danske prestolnice. Marsikdo v tujini je 
mislil, da svoj boj proti okupatorjem prikazujemo hvalisavo. Ob obi-
sku se je župan prepričal, da gestapo ni bil tako vsemogočen, kakor ga 
je prikazovala nacistična propaganda. 
Ko nas je obiskal portugalski zunanji minister, je bil navdušen nad 
sijajnim vodenjem in organizacijo odpora. Izjavil je, da je bil to kul-
turni boj naroda za svoj obstanek. Navdušen je bil nad gledališkimi 
kostumi Molierovega Namišljenega bolnika, (ki jih je uporabljala 
partizanska kulturniška skupina v Črnomlju, op. M. O.); po njego-
vem bi morali biti razstavljeni v Parizu! Ob prejemu izvoda Prešer-
nove Zdravljice pa je omenil, da tako unikatnega dela (nastalega v  
izredno težkih ilegalnih pogojih, v kakršnih so delovale partizanske 
tiskarne na Gorenjskem, op. M. O.) ne bi mogel dobiti nikjer drugje.

Naše razstave so bile zelo odmevne tako doma kot tudi zunaj naše 
ožje domovine. Razstava Partizanska saniteta v Sloveniji, postavlje-
na v Beogradu, je pritegnila pozornost medicinske stroke in tudi pre-
bivalcev. Prav tako je veliko zanimanja pritegnila tudi v Varšavi. V 
Muzeju so bile dobro obiskane razstave o prvem letu upora, o parti-
zanskem sodstvu, o veterinarstvu v NOB in zlasti razstava Kultura v 
NOB, postavljena v Semiču ob 30-letnici 1. kongresa kulturnih delav-
cev v partizanih in ustanovitvi Slovenskega umetniškega kluba. Vse 
omenjeno so dopolnjevale tudi likovne razstave. 
Bil sem član Republiškega odbora ZZB NOV in v njem član Sveta za 
tradicije, pri republiški konferenci SZDL pa član Sveta za ohranjanje 
tradicij NOB in spomeniško varstvo, ki ga je vodil Albert Jakopič - 
Kajtimir (med vojno načelnik IX. Korpusa, član pa je bil še Pavle 
Žavcar - Matjaž. Zato sem se ukvarjal tudi s to dejavnostjo. 
Posebno pozornost pa sem namenjal delovnim razmeram v muzeju. 
Stavba, ki ni bila v najboljšem stanju, je bila brez ogrevanja. Sodelav-
ke, ki so vodile obiskovalce po razstavi, so bile v zimskem času pogo-
sto prehlajene. Med vodenjem direktorice Ruskega državnega arhiva 
po razstavi je ta, čeprav je bila v kožuhu, priznala, da je zelo mr-
zlo. Ko sem ji na vprašanje, zakaj ne kurimo, odgovoril, da smo brez 
ogrevanja, je ogled prekinila. O tem sem Kulturno skupnost obvestil 
skupaj z vlogo, da je to težavo treba rešiti tudi zaradi vlage v kletnih 
prostorih, v katerih so bile delavnice. Odobrili so nam sredstva za 
premaz zunanjih sten, kar pa ni bilo dovolj. O problemu sanacije se je 
ob ogledu seznanil Vladimir Logar, podpredsednik skupščine SRS in 
podprl sanacijo stavbe v celoti. Po mojem odhodu je z deli nadaljeval 
Stane Mrvič. 
Izvršni svet Skupščine SRS je 13. aprila 1978 mene in Alberta Jakopi-
ča Kajtimira za dve leti imenoval za predstavnika družbene skupno-
sti v muzejskem svetu. Potem so izpeljali tudi to obnovo.

Po več letih muzejskega dela in vsestranske družbenopolitične sk-
tivnosti je bolezen spet posegla v življenje njegovega ravnatelja, tako 
da je zaradi nje zamenjal delovno mesto in potem služboval na manj 
operativnem delu v arhivu vse do upokojitve konec osemdesetih.

V času službe v muzeju in tudi po upokojitvi je napisal vrsto stro-
kovnih člankov in redno objavljal. Med drugim njegove poglobljene 
in obširne prispevke lahko beremo v vseh treh nadaljevanjih No-
tranjskih listov, kjer je veliko prispeval tudi kot urednik. Prav tako je 
pomembno kot član uredniškega odbora in pričevalec sodeloval pri 
izdaji publikacije o Slivniškem bataljonu, s članki o zgodovini NOB 
pa se je oglašal v revijah in časopisih Borec, TV-15, Delo, Glasilo Ko-
vinoplastike, kjer je imel več let rubriko Iz revolucionarne preteklo-
sti, zadnja leta pa tudi v Obrhu, glasilu občine Loška dolina. S priče-
vanji in dokumenti sodeluje tudi na spletni strani Stareslike.cerknica.
com. Omeniti je treba še, da je vsa leta zbiral gradivo o partizanskih 
enotah na Notranjskem, pa tudi o partizanski bolnici v Ogenci in tra-
gičnem dogajanju v njej. Sodeloval je tudi pri publikaciji s pregledom 
dogodkov v NOB po občinah, ki je prejela Nagrado vstaje …
Za svoje delovanje je prof. Anton Avsec prejel več pomembnih odli-
kovanj, med drugimi: 
Orden dela s srebrnim vencem, orden republike s srebrnimi žarki, or-
den zaslug za narod II. stopnje, priznanje in nagrado TIS (Temeljne 
izobraževalne skupnosti) za pedagoško delo, medaljo zasluge za na-
rod ob 10-letnici OF ter spominsko medaljo Notranjskega odred itd. 
V tem bežnem orisu življenjske poti prof. Antona Avsca, rojaka iz 
Vrhnike in Starega trga pri Ložu, je gotovo še marsikaj spregleda-
nega in pozabljenega, saj bi res potrebovali knjigo, če naj bi popisali 
razgibano pot od malčka, ki je skromno začel v zelo trdih razme-
rah, doživel vojno in vse njene grozote in potem neprestano gradil 
kot brigadir, kulturnik, športnik, aktivist in javni delavec, učitelj, 
zgodovinar in muzealec – in pri tem zgledno dajal vse od sebe za 
skupno dobro.  ■  

Medvode – prof. Avsec sprejema priznanje za prispevek
k prometne varnosti, spredaj levo pionir prometnik

(foto: osebni arhiv)
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Podgorska oz. Mihevščeva lipa raste na križišču cest za Babno 
Polje in Babno Polico. 

Lipo je leta 1916 posadil moj ded Janez Šumrada, po domače Mi-
hevšič (1866–1940), ki je bil v svojem dopolnjenem 50. letu starosti 
po tedanjih vojaških pravilih odpuščen iz avstrijske armade (in to 
sredi vihre prve svetovne vojne), se vrnil v Loško dolino z dunaj-
skega Novega mesta (Wiener Neustadt), kjer je "vahtal" ruske vojne 
ujetnike, poleg lipe pa "zasadil" tudi svojega najmlajšega otroka ... 
Letos je drevo torej staro 105 let. Pred velikanskim pustošenjem no-
tranjske lesne dediščine v žledolomu 2014 je ni bilo nikoli potrebno 
obrezovati, leta 2015 pa smo jo temeljito pomladili in uredili ter ji 
dali novega zagona. Da je bil šok, ki ga je preživela med žledom, res 
velik, kaže dejstvo, da je lani prvič po šestih letih (!) spet cvetela kot 
nekoč vsako leto. 

Križ pod lipo stoji na kamnitem podnožju z vklesano letnico 1883 in 
je last vaške skupnosti Podgora. Pred letom 1931, ko je jugoslovanska 
kraljeva vojska zgradila namesto prejšnje poljske poti sedanjo cesto 
na Vrh, je stal precej daleč od lipe, skoraj sredi sedanje ceste na Vrh /
Polico. Križani je tedaj usmerjal svoj pogled na vrhovsko pot in pro-
ti nekdanji Tumaževi kovačnici, sedanji trgovini s tehničnim blagom, 
ne pa proti igovski Sigi kot zdaj. Kar pa nekaterim Podgorcem ni bilo 
všeč: "Tu naj vrhuskǝ Bug, ampǝk podgurskǝ. Gliǝda naj na podgursko 
cajsto," so sklenili. In tako je zdaj že dolgo obrnjen naravnost na sever. 
Kje je bil že rojen Fran Milčinski, duhovni in telesni oče Butalcev?  ■ 

Na božjo pot, dolgo 20 km, k Novi Štifti, se Kozarci od-
pravljamo vsako leto v avgustu, da obdržimo večno za-

obljubo naših prednikov iz leta 1855, ko je v Kozariščah za 
kolero umrlo kar 16 prebivalcev. Da se kaj takega ne bi pono-
vilo, so se vaščani takrat zaobljubili, da bodo vsako leto po-
romali k Mariji pri Novi Štifti. Letos bo sv. maša za romarje 
iz Kozarišč pri Novi Štifti v nedeljo, 8. avgusta, ob 16.00 uri. 
Tisti, ki so se na romanje podali peš, pa je bil odhod izpred 
vaške cerkve sv. Benedikta v Kozariščah ob 7. uri zjutraj.  ■vaške cerkve sv. Benedikta v Kozariščah ob 7. uri zjutraj.  ■

V soboto, 21. avgusta, je bila v Loški dolini prvič 
"Master odprta kuhna."

Predstavili so se kuharji letošnjega Master chefa. Med njimi je bila 
tudi domačinka Maša Trubačev. Na stojnicah so pripravljali svoje 
gurmanske kreacije od božanskih sladic, popolnih kosov mesa do 
sočnih testenin. Skratka za vsak okus se je nekaj našlo. Kulinarični 
dogodek je organiziral GUŠT BAR iz Loža.  ■

Podgorska lipa
Janez Šumrada

Mario Žnidaršič

BLAGOSLOV OBNOVITVENIH DEL
TER ŽEGNANJE V PUDOBU

25. julija, na god svetega Jakoba starejšega, je soseska v Pudobu ob-
hajala žegnanjsko sveto mašo. Letos je za soseski Pudob in Iga vas še 
posebno slovesno, saj so na začetku svete maše blagoslovili obnovitve-
na dela na fasadi zvonika in cerkvene ladje. Slovesno somaševanje z 
blagoslovom je vodil naš bivši župnik, g. Boštjan Modic. Za to priložnost 
so vaščanke napekle veliko peciva, da so se po slovesnosti pod pudobsko 
lipo zadržali in ob klepetu nazdravili.  ■

Peš romanje k Novi Štifti
Mario Žnidaršič

Master odprta kuhna
Mario Žnidaršič

foto: M
ario Žnidaršič
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Bil je najin zadnji sprehod v 
čudovitem majskem dnevu. 
Toplo sonce, modro nebo 
in visoke trave, ki so rahlo 
valovale in spremljal 
naju je orkester čričkov. 
Prispela sva do potočka, se 
kot ponavadi malo ustavila 
in vprašala sem te, če se 
spomniš plesa in igrivosti 
dveh modrih metuljčkov iz 
lanskega poletja.

Vedno, kadar sva prišla do potočka, sta se od nekod vzela modra 
metuljčka in naju razveselila s svojim plesom. Nikjer drugje jih 
nisem videvala, le tam.

Počasi sva se vračala proti domu in pokazala sem ti marjetice: “Glej 
ata, kako lepe so te marjetke. Kasneje ti bom nabrala šopek.”
Tako zelo si se razveselil šopka nežnih majetk. 

In potem, le dan za tem, sem sedela ob tvoji postelji, te božala po 
licih, držala za roke, ti povedala da se ne boj, da je vse v redu, da 
odhajaš Domov.

Z ljubeznijo in blagoslovom sem čutila s tabo. In mirno, tiho, 
spokojno si odšel.

Tega dne sva s Tjašo na istem mestu nabirale marjetice. Zate.
Pripovedovala sem ji o najih trenutkih in o metuljčkih, ko je od 
nikoder nežno priplesal mali modri metuljček. Od marjetice do 
marjetice, plesal in naju spremljal. In čutili sva se povezani s teboj 
bolj kot kadarkoli prej.

Dragi najin oči, ostajajo nama prelepi spomini, morje hvaležnosti, da 
si bil v najinem življenju in čista ljubezen. Ta ne mine nikoli.
“Tisti, ki jih ljubimo, ostanejo za vedno v naših srcih, tudi ko odidejo.”

Zadnji sprehod in 
modri metuljček

Dagmar in Tjaša

Bil je najin zadnji sprehod v 

dveh modrih metuljčkov iz 

Nedeljsko popoldne pred gradom Snežnik: študijski krožek
ROČNA DELA V PARKU pod mentorstvom Janje Urbiha

in v organizaciji Društvo ljubiteljev gradu Snežnik.
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Babji odkruški
Grabežljivost in darežljivost

Alenka Veber

foto: A
lenka Veber

»Če imaš grablje, moraš imeti tudi vile.« Tako mi draga prijateljica 
večkrat citira misel svoje mame.
Preprosto, a nepogrešljivo kmečko orodje, ki ga sicer danes bolj 
redko srečujemo tudi na kmetijah, je nekdaj preprostega človeka 
vsak dan bodlo v oči in govorilo o pasteh bogastva. Za grabljenje 
sena smo uporabljali grablje z lesenimi zobmi, za nošnjo gnoja iz 
hleva vile s štirimi železnimi roglji. Senene vile pa so bile navadno 
lesene in s tremi roglji, od katerih srednji ni ležal v isti ravnini. 
Tako je nekoč tekel čas na naši kmetiji: grabili smo seno in listje, 
oboje nalagali na voz in vozili domov, metali v skedenj in listnjak 
ter na pomlad gnoj vozili na njive in trde ledine. Izčrpani zemlji 
smo vračali, kar nam je sama dala čez poletje.
Imeli smo grablje in vile ter vedeli, da ne smemo samo jemati, 
temveč tudi dajati. 
Če je pri sosedu na spomlad zmanjkalo krme, nam pa je ta osta-
jala, smo mu presežek podarili, da živina ni izhirala od lakote. Na 
jesen pa smo za lon dobili gajbo krompirja ali pa meter drv.
S preprostim kmečkim vedenjem, da v življenju ne smemo imeti 
samo grabelj, temveč tudi vile, s katerimi lahko dajemo, sem odšla 
v svet. Od takrat dalje na dlaneh skorajda nisem več dobila žulja, 
čeprav sem si kruh služila s trdim delom.
Upala sem, da mi bo pri delu pomagala filozofija grabelj in vil. A 
kot naivno kmečko dekle sem spoznala, da lahko nekateri živijo 
od tujih žuljev. Tudi od mojih.
Spoštovani bralci in cenjene bralke, grabežljivost ni ravno med 
lepšimi človeškimi lastnostmi. Še posebej, če si nagrabimo večji 
kup listja, kot ga potrebujemo. A grabiti lahko nehamo. Bodisi ko 
ne vidimo več preko kupa listja ali ko se nam zlomijo grablje, kar 
se prej ali slej tudi zgodi. Ko nam tako ostane samo kup listja, se 
bo iz njega naredil kup gnoja. Kup gnoja pa lahko v nas vzbudi da-
režljivost. Da bomo lahko gnoj raztrosili, sedaj potrebujemo samo 
še vile z dolgim ročajem. Le tako bomo lahko dosegli vse brazde 
okrog nas, tudi tiste najbolj oddaljene.
Vsak izmed nas sam najbolje ve, kakšen kup gnoja potrebuje za 
svojo rast. A kup je samo kup, vse dokler ga ne raztrosimo. Le 
raztrosen lahko pomaga izčrpani zemlji.
Za obdelovanje svoje življenjske njive danes premorem dovolj. 
Čeprav od svojih žuljev nisem obogatela, mi je ostalo dovolj, da 
sem lahko kupila nove lesene grablje in železne vile z ravno prav 
dolgima ročajema, tiste iz otroštva sem namreč prerasla.
Počasi grabim z mislijo, da mi slučajno ne bi kdaj prišlo na pamet, 
da bi se usedla na kup gnoja in se počutila kot petelin, zato raje 
sproti trosim.
Zato slehernemu izmed vas polagam na srce: ni lepo samo jemati, 
dajati pa ne. Še posebej, če se kupi bogastva večajo zaradi žuljev 
drugih.

______
odkrúšek –ška m (ȗ) 
odkrušen drobec, kos: 
pri plezanju so se mu 
usipali na glavo odkruški; 
premogovi odkruški / 
na vse strani so leteli 
leseni odkruški iveri; 
pren., knjiž. natresel jim 
je nekaj odkruškov iz 
svojega bogatega življenja
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Notranjci.si je spletni vzajemni biografski leksikon znanih Notranjk 
in Notranjcev, ki nastaja sproti in se nenehno dopolnjuje s podatki o 
znanih osebnostih iz zgodovine in sedanjosti. Spletno stran upravlja 
Knjižnica Jožeta Udoviča Cerknica.
Leksikon vključuje biografije osebnosti, ki so bile rojene na Notranj-
skem, so tukaj živele in/ali se šolale, predvsem pa so s svojim delom 
na katerem koli področju zaznamovale razvoj pokrajine v preteklosti 
ali sedanjosti. Zajema širok spekter dejavnosti, ustvarjalnosti in do-
sežkov ljudi notranjske pokrajine, od znanosti, kulture, umetnosti do 
gospodarstva, izobraževanja, športa. Posamezna gesla so opremljena s 
fotografijami.
Ne glede na geografske in zgodovinske meje Notranjske so v leksikon 
zajete osebnosti z območja Cerknice, Blok in Loške doline.
Portal vsebuje biografske podatke 29 oseb z območja Loške doline. 
Veseli bomo predlogov za uvrstitev manjkajočih, pomembnih oseb, ki bi 
jih lahko dodali v leksikon. Pošljite jih na naslov notranjci@kjuc.si.

Kako brskamo po leksikonu?
Na domači strani Knjižnice Jožeta Udoviča Cerknica izberemo zavihek 
Notranjci. Na desni strani zaslona se nam najprej prikažejo najbolj iskane 
osebe in osebe iz leksikona, ki praznujejo rojstni dan v tekočem tednu. 
Gesla lahko izbiramo na več načinov: ali izberemo začetno črko priim-
ka in se izpišejo vsa gesla te črke; ali kar vpišemo priimek oziroma ime; 
lahko iščemo poklic. Napredno iskanje nam omogoča iskanje po kraju in 
občini, po letnici rojstva ali smrti. 

Vir: www.kjuc.si

Anton Frbežar - Toni

PESEM OSTRNIC

Pot Devinam vas je Škrile, Dane, puol Potcirku,
čə grjəš še naprej u Nadlesk – od Svjəte Jərce cirku.

Pudab, Vrh in Iga vas, Potguora in Polica,
Babnu Pule je pa tam, kjər je rezilna žica.

Tu je naša opčina, tu Luoška je dolina!
Rejs lədje smo čudnə tle – je pa narava fina!

Večkrat slišəm, de pər nas u bistvə nəč ne štima -
puol pa spijem šnopc al dva - in use se zdi mə prima!

Markouc, Vərhənka, Ušiuk, pa Klance, Kənjəžja Niva,
pər Snežnikə je najlejpš, če maš še gajbo piva.
Svjəta Ana, Luoš, Potluoš pa Startərk in Ograde –

doma starəh tam ne buo, kə majo rajšə mlade!

So tut Kozaršče krasna vas in zdravən še Šmorata,
na Polanah je lepu, čə tə le guor prit rata!
Ja, tu je naša pejsəmca, tu cejla je dolina!
Mras pər nas je cejlu lejtu, ne sam k je zima!

Takrat, ko nas močnejši sončni žarki spomnijo na bližino poletja in 
se na poljih Loške doline začnejo pojavljati prve ostrnice, je čas za 
tradicionalno etnološko prireditev V deželi ostrnic. Prireditev, ki 
smo jo podnaslovili kot  Praznik košnje, ostrnic in ustvarjalnosti, je 
sklop različnih dogodkov, ki se je letos začel s srečanjem likovnikov 
na ex-temporu konec maja in se zaključil 20. junija s prireditvijo Ob 
košnji na Zagradnih njivah pri gradu Snežnik.

Slikoviti grad Snežnik je bil kulisa kulturnemu večeru 18. junija, kjer 
smo predstavili novo izdajo knjige, slikanice Povodenj, domačega 
pisatelja Matevža Haceta. Prvič je izšla leta 1968 v zbirki Čebelica, 
konec lanskega leta pa jo je ponovno izdal Javni zavod Snežnik. Pri-
povedko, ki izhaja iz pisateljevih otroških spominov na poplave v Lo-
ški dolini, je v obliki kamišibaja predstavil Miha Razdrih, o samem 
avtorju oz. njegovih manj poznanih straneh življenja in dela je spre-
govoril Marko Gorše, Andrej Rijavec pa je dodal še nekaj skorajda 
anekdot, ki so spremljale novo izdajo. Večer so z izvedbo slovenskih 
popevk popestrile sestre Starc ob spremljavi kitarista Roka Opeke. 
Predstavitev je bila hkrati tudi zahvala vsem, ki so sodelovali pri 
novi izdaji. Prireditev je vodila Vesna Kovač. Istočasno smo v gradu 
Snežnik odprli razstavo izvirnih ilustracij akad. slik. Karmen Bajec, s 
katerimi je opremila slikanico Povodenj. Razstava je bila v gradu na 
ogled do 18. julija.

Notranjci.si: 
spletni biografski leksikon

znanih Notranjk in Notranjcev

Anđelka Pogorilić
KULTURA

V deželi ostrnic 2021

Romana Nared in Lili Kandare,
Javni zavod Snežnik

Na kulturnem večeru, 18. junija je Andrej Rijavec
dodal nekaj skorajda anekdot, ki so spremljale novo

izdajo slikanice Povodenj (foto: Mario Žnidaršič)

Prikaz izdelovanja pletenih košar zakoncev Kandare iz Dan
(arhiv: Javni zavod Snežnik)
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Zagotavljamo pošteno izmero lesa, 
konkurenčne cene ter plačilo po dogovoru.

Za deželo ostrnic niso značilne samo ostrnice (in povodnji), ampak 
tudi lepi in uporabni izdelki. 19. junija so jih na Turistični tržnici pred 
gradom Snežnik predstavili lokalni izdelovalci domače in umetnostne 
obrti, pridružili pa so se jim tudi ponudniki različnih turističnih sto-
ritev in programov. Obiskovalci so poleg zgodb in zanimivosti iz in o 
Loški dolini imeli priložnost spoznati skorajda že pozabljeno veščino 
izdelovanja pletenih košar ter okušati sladke in slane domače dobrote.

Za širšo publiko je bila zagotovo najbolj zanimiva etnološka prire-
ditev Ob košnji. Zaradi vseh okoliščin, povezanih z novim korona-
virusom je letos potekala v malce manjšem obsegu, vendar je bila 
vsebinsko izjemno bogata in raznolika. Osrednje mesto so imele se-
veda ostrnice, za Loško dolino tako tipičen pripomoček za sušenje 
sena, da je postal blagovna znamka, del lokalne identitete in kulturne 
dediščine. Obiskovalci so lahko spoznali celoten postopek zdevanja 
ostrnic – od koučne štange (s katero se vse začne) pa do tega, kaj po-
meni,  če je narejena ostrnica kriva ali lepo odeta s senom. 

Za seno pa je potrebno pokositi travo in za košnjo trave je potrebna 
ostra kosa – te sta na prireditvi klepala Tone in Branko (oba Mihel-
čič) z Babne Police, dodala pa sta tudi manjšo razstavo kmečkega 
orodja, ki je že marsikje šel v trajno pozabo – ampak ne na domačiji 
Kandare iz Dan. Na svojem ograbku na prireditvenem prostoru so s 
prikazi in poznavalsko razlago odstirali stara znanja in veščine, po-
vezane z najrazličnejšimi kmečkimi deli, še najbolj pa s košnjo, ostr-
nicami in pletarstvom. Poleg tega, da so na njihovi kmetiji ostrnice 
še vedno v rabi, so jih letos postavili tudi pri gradu Snežnik, kjer so 
skozi poletje pozdravljale obiskovalce.

S spretnostjo in celo občutkom za estetiko zdetih ostrnic, ki so jih 
v red postavili pod hrastovim drevoredom, so zbrano publiko nav-
dušile tudi ekipe vaščanov, družin in društev. Zdevanje letos ni bilo 
tekmovalnega značaja, tako da so vse ekipe prejele priznanja, pre-
hodni pokal najboljšim v zdevanju ostrnic pa čaka na zmagovalca 
prihodnje leto. Izziv zdevanja ostrnic so sprejeli tudi nekateri obi-
skovalci in se sami preizkusili v tej stari, a za marsikoga novi veščini. 
Med ostrnicami so se igrali tudi otroci – ker so še premladi, da bi si 
naredili svojo ostrnico, so se pomerili v igrici Hi, konjiček. 

Ker ostrnica 'ne stoji pokonci' kar sama od sebe, je Društvo žena in 
deklet na podeželju Ostrnice Loška dolina pripravilo golaž, za po-
kušino pa nekaj tipičnih notranjskih jedi – skutne štruklje, čjəšpavo 
kašo in koruzne žgance s kislim mlekom. Le ugibate lahko, česa je 
najprej zmanjkalo? 

Da je šlo delo lažje od rok, so za spodbudo zapele Ljudske pevke DU 

Loška dolina in članice ŽPZ Kr'snice; Magda, Klemen in Domen pa 
so zaigrali nekaj poskočnih viž.

Ostrnice niso bile le težaško kmečko delo, ampak tudi vir umetniške-
ga navdiha, zato smo letošnjemu vabilu na prireditev pridali pesem 
Maričke Žnidaršič Večer. Objavljamo jo tudi ob pričujočem zapisu. 
V svojem pesniškem ciklu 'Med ostrnicami' je naše dolinske ostrnice 
ovekovečil slovenski pesnik Oton Župančič – tudi njega smo srečali na 
Zagradnih njivah, saj je bil na počitnicah pri grofici Greti Schollmayer. 
V gostilni, kamor si je tudi Župančič rad prišel 'privezat dušo', pa smo 
zalotili tihotapca Janeza in kelnarco Ančko. Prizore iz starih časov so s 
prepričljivo igro obudili člani Društva ljubiteljev gradu Snežnik.

Javni zavod Snežnik se zahvaljuje vsem sodelujočim in nastopajočim, 
še posebej Zali Žnidaršič, ki je z mladostno vnemo vodila prireditev. 
Za vse tiste, ki vam je žal, da vas letos ni bilo V deželi ostrnic, pa zgolj 
napoved, da bo dežela ostrnic tudi naslednje leto.  ■

Večer
Dan se je naglo v noč pretočil,

ogrnil s senom ostrnice, 
že se prižigajo kresnice,

se v rožah je metulj zanočil.
~~~~~

Okopane v večerni rosi
 so njive s sadeži pospale,

od jutra s soncem so kramljale,
zdaj so povzeli pesem kosi.

~~~~~
Še jaz prepevam venomer.
O, da bi mojo pesem slišal;
veš, ko bo spev srca potišal,
bom s tabo spala ves večer.

Marička Žnidaršič: Človek in zemlja,1953
Zdevanje ostrnic - Robert Baraga iz Kozarišč

(foto: Mario Žnidaršič)
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Preko 160 dogodkov v štirih dneh in več kot štiri tisoč obiskovalcev, 
predvsem pa enkratna atmosfera magičnih prizorišč, to je le ne-

kaj presežkov letošnjega festivala Plavajoči grad v organizaciji Društva 
Ljubiteljev gradu Snežnik. Kljub temu pa je usoda festivala nejasna.

Grad Snežnik je za štiri dni postal središče Slovenije. Na štirinaj-
stih odrih v parku gradu Snežnik 
je od 22. 7. do 25. 7. potekal že 9. 
tradicionalni mednarodni festival 
Plavajoči grad. Združil je približno 
600 umetnikov s celega sveta. Od 
elektronske glasbe iz Baskovske dr-
žave, do ameriške zasedbe Old Salt. 
Od čeških lutkarjev, do japonskih 
plesalcev. Od irskega “reela” z Janijem 
Kovačičem, do skupine ukrajinskih 
dudašev. Od vrvohodcev, bruhalcev 
ognja, trebušnih plesalk, do lokalnega 
Pihalnega orkestra Lož. Od Tolmin-
skega pridelovalca sira, do lokalnega 
mizarja … 
V mednarodnem merilu gre za enega 
večjih tovrstnih prostorsko prilago-
jenih dogodkov. Gre za povezovanje 
umetnikov z lokalnim prebivalstvom, 
ustvarjanje novih skupin in sodelovanj, 
ki širijo dober glas o našem gradu po 
celem svetu. 

Letos se je ob boku priznanih skupin 
iz etno, jazz, fusion, avtorske in ekspe-
rimentalne glasbe predstavilo tudi več 

Pərjatu muoj predragə!
Čə te puot slučajnu kədej zanjese u naše kuonce,

sə zapumnə par stvari,
toku, də člouk tle u našəm guozdə, laže preživi….

Naš odvetnik pravə:
»En šnopc je istu k dva pira«,
zətu odinej mau, səs andahtjo.

Ne trejpte se zagajnat kə teljəta ke u louno flajšo!
Buo pərjəlu, nəč ne skrbə, kar počasə …

In ja – naša kaura je veganska jət,
narjena je səs krampirja, kaure pa fəžuola.

Ocvirkə guor so pa səs pujska našga – zətu so toku fini!
In pomnə tu:

Pər nas je tut polejtə mras, puol kə grje sonce duol za 
hribe.

Zətu sə le nataknə štumfe, hipi, in obuj sə kakšne šlapce,
də te ne buo zjəblu u tačce!

Puol pa guslej tisto svojo vijolino tam u garmə – nej
popuokajo use strune.

Še kakšno gnilo bučko tə buomo dalə –
je pa rejs, də tə jo buomo puol, na koncə, finu očitalə.

UELKOM SONG ZA UELKOM

Anton Frbežar - Toni

Najobsežnejši festival 
Plavajoči grad doslej

Jera Razdrih v imenu ekipe festivala

lokalnih ustvarjalcev. Tako smo lahko 
letos pili čaj z grofico Greto, ki jo upodablja Janja 
Urbiha, uživali v starih in novih uspešnicah Frenka 
Nove, nastopil je tudi domači duo Kolektiv AFT z go-
sti. V okviru nastopa orkestra Etno Histeria sta bleste-
la Marko Gorše in Beno Peček, ves čas festivala smo 
ob prizoriščih lahko občudovali „tihotapsko foršpico“ 
Janeza Kandareta s svojimi iskrimi konji … 

Ustvarjalci festivala so ustvarili okolje magičnih pri-
zorišč na temo tihotapcev konj na podlagi literarne-
ga dela Matevža Haceta: Tihotapci. Na to temo je 25, 
večinoma slovenskih scenografov, ustvarilo kipe, po-

stavitve, vizualne in svetlobne instalacije, ki so povezovale intenziv-
no danonočno dogajanje. Že brez tega je festival namreč zaživel kot 
edinstvena, približno kilometer dolga pot, po kateri ste lahko sreče-
vali gradove iz sena, abstraktne zrcalne podobe, projekcije na ob-
zidju gradu ali ogromne maske. V tem kontekstu je zaigralo čez 120 
lutkovnih, glasbenih, gledaliških, akrobatskih in plesnih skupin.

Domačini smo se letos izkazali s kuhinjo, postavljanjem odrov, na-
peljavo vode in elektrike, postavitvijo in vodenjem bara Texas, po-
spravljanjem po festivalu in v končni fazi s samim programom, saj je 
bil programski vodja kot vsako leto tudi letos domačin in vsestranski 
umetnik Matija Solce (Kulturno društvo Matita). 

Kljub temu organizatorji razmišljajo o (vsaj) bienalni različici fe-
stivala. Pri tem gre, kot pravi Solce, za: 
“/…/ zmes nezmožnosti poenostavljanja 
logistike, kot so parkirišča, šotorišča in 
dovoljenje do skladiščenja festivalske in-
frastrukture v praznih prostorih grajskih 
Pristav. Bojim se, da smo se nekako usta-
vili pri osnovnih točkah, saj nam s festi-
valom ni zares uspelo trajnostno oživiti 
gradu in povezati Loške doline. Vsako 
leto namreč začenjamo od začetka, kot 
da ne bi bili prisotni že deveto leto. Za 
razvoj festivala na gradu Snežnik bi po-
trebovali širši družbeni konsenz, ki bi 
vključeval aktivno držo tako inštitucij 
kot posameznikov v neposrednem oko-
lju ter celotne Loške doline.”

Glavni organizator festivala je bilo Dru-
štvo ljubiteljev gradu Snežnik, ki se že 
več let trudi obuditi grad in Pristave, 
za program je skrbelo Kulturno dru-
štvo Matita, MCLU Koper in pridru-
ženi prostovoljci. Celoten festival je bil 
podprt s strani Narodnega muzeja Slo-
venije, Ministrstva za kulturo, Občine 
Loška Dolina, Javnega zavoda Snežnik 
in Občine Koper.  ■

vključeval aktivno držo tako inštitucij 
kot posameznikov v neposrednem oko
lju ter celotne Loške doline.”

Glavni organizator festivala je bilo Dru
štvo ljubiteljev gradu Snežnik, ki se že 
več let trudi obuditi grad in Pristave, 

Grad Snežnik je za štiri dni postal središče Slovenije. Na štirinaj stivala. Pri tem gre, kot pravi Solce, za: 
“/…/ zmes nezmožnosti poenostavljanja 
logistike, kot so parkirišča, šotorišča in 
dovoljenje do skladiščenja festivalske in
frastrukture v praznih prostorih grajskih 
Pristav. Bojim se, da smo se nekako usta
vili pri osnovnih točkah, saj nam s festi
valom ni zares uspelo trajnostno oživiti 
gradu in povezati Loške doline. Vsako 
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Ex-tempore v latinščini pomeni takoj, na mestu. Pojem se uporablja 
v različnih besednih zvezah, v umetnosti pa z njim poimenujemo 
'srečanje likovnikov, ki se zberejo na enem mestu in na kraju samem 
v določenem času ustvarjajo na skupno temo'. 

Javni zavod Snežnik želi z organizacijo ex-tempora v lokalnem okolju 
spodbuditi umetniško ustvarjanje, hkrati pa v Loško dolino pripeljati li-
kovnike, ki bi prek svojih del razkrili drug, drugačen pogled na naš kraj, 
njegove naravne danosti in kulturne znamenitosti. Srečanje omogoča li-
kovnikom medsebojno spoznavanje in ob prisotnosti mentorja kritično 
(samo)refleksijo ustvarjalnega procesa. Umetniki vsako leto ustvarjajo 
v drugi vasi. Začeli smo pri gradu Snežnik in potem preko Podcerkve, 
Loža, Babnega Polja, Babne Police in Gornjih Poljan prišli na Vrh.

Čeprav je bil letošnji ex-tempore že osmi zapovrstjo, pa je bil prvi, ki 
je bil izveden kot dvodnevni dogodek 28. in 29 maja 2021. Potekal 
je v sklopu projekta LAS Notranjska, Kulturna dediščina, turizem, 
šport – za kakovostnejše preživljanje prostega časa domačinov in tu-
ristov, sofinanciran iz Evropskega kmetijskega sklada za razvoj po-
deželja (EKSRP). V projektu sodelujejo poleg Javnega zavod Snežnik 
še Janez Sterle, Društvo dolomitne lutke in Mateja Peček kot vodil-
ni partner. Prav slednja v okviru omenjenega projekta na obrobju 
vasi Vrh ureja kamp. Zaključna dela v kampu še potekajo, svojemu 
namenu pa že služi osrednji, večnamenski objekt – kozolec. Odprt 
prostor v pritličju je namenjen različnim dogodkom in druženju, v  
nadstropju je urejen zaprt prostor za prenočevanje. Arhitekturno do-
vršenost objekta dopolnjuje ekološka, trajnostna usmeritev njegove 
rabe, predvsem pa predanost lastnice in njene družine, ki dobesedno 
vdahne življenje objektu oz. celotnemu prostoru.

Uvodni večer prvega dne ex-tempora smo namenili medsebojnemu 
spoznavanju likovnikov in vaščanov Vrha. Predstavitev namena in 
programa ex-tempora ter omenjenega projekta je  popestril Kolektiv 
AFT s kulturnim programom s provokativnim naslovom Umetnost 
je stvar odločitve. Sobota je bila delovna, namenjena likovnemu 
ustvarjanju. Mentorica akad. slik. Karmen Bajec je likovnike usme-
rila k tematiki »… belega gabra  v belem gozdu. Tema odpira številne 
poglede v gozd, naravo, urbano okolico, notranji imaginarni svet, ki 
je lahko tudi drugačne barve, kot samo zelen ali 'bel' ali v oziru da-
našnjega časa 'siv'. Tako lahko ustvarjalci izbirajo prosto tematiko ali 
tematiko, vezano na naravo.« Beli gaber se v tematiko ni prikradel 
kot kontrast majskemu zelenju, temveč iz za sedaj še neformalnega 
imena kampa na Vrhu – Beli gaber.

VIII. ex-tempore Dežela ostrnic
Romana Nared, Javni zavod Snežnik

Na ex-tempore se je 
prijavilo 23 likovni-
kov, na koncu se jih 
je udeležilo 18, od 
tega jih je dobra polovica prišla iz drugih 
slovenskih krajev. Slikarji so ustvarjali v različnih tehnikah: od akrila 
in oljnih barv do akvarela in risbe. Tretje leto zapored so sodelovali 
tudi fotografi, nastala pa je tudi slika iz polstene volne. Veseli nas, da 
se likovniki zelo radi vračajo, obenem pa se pridružujejo novi, tudi iz 
mlajših generacij. 

Ex-tempore Dežela ostrnic 2021 smo doživeli kot dva izjemna dne-
va. Javni zavod Snežnik se za pomoč pri organizaciji zahvaljuje dru-
žini Peček, ki nas je gostoljubno sprejela v svojem kampu, akad. slik. 
Karmen Bajec za strokovno pomoč in mentorstvo, Kolektivu AFT 
za  razmislek o umetnosti in Turizmu Jure za pripravljeno hrano. 
Ter seveda vaščanom Vrha, ki s skrbjo za svojo vas in njeno okolico 
ustvarjajo prostor lepega, ki navdihuje.

Prodajno razstavo slik in fotografij, ki so nastale na Vrhu, si je bilo 
moč ogledati junija 2021 v galeriji Zavoda ARS VIVA v Podcerkvi. 
Razstavljali so: Miran Čeperković, Janez Dragolič, Valerija Gačnik, 
Edith Kopač, Julia MÜller, Janez Ovsec, akad. slik. Stanislava S. Pú-
dobska, Nataša Prestor, Savina Truden, Edvard Šega, Ludvik Šraj, 
Nejka Štebih, Marta Tekavec, Janja Urbiha, Željko Vertelj, Cecilija 
Žmahar, Benjamin Žnidaršič in Mario Žnidaršič. Otvoritev je glas-
beno obogatil nastop ŽPZ Kr'snice, razstavo pa je odprl župan Obči-
ne Loška dolina g. Janez Komidar.  ■

Udeleženci srečanja na VIII. ex-tempore Dežela ostrnic pod 
skednjem v nastajajočem kampu družine Peček nad vasjo Vrh

(foto: Edo Šega)

Nastop »Kr'snic« na otvoritvi razstave v galeriji
Zavoda ARS VIVA (foto: Mario Žnidaršič)

Na ex-temporu so ustvarjali slikarji in fotografi (foto: Edo Šega)

Dela, ki so nastale na Vrhu, si je bilo moč ogledati junija 2021 v galeriji Zavoda ARSVIVA v Podcerkvi (foto: Mario Žnidaršič)
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Ustvarjalno druženje smo izvedli v Žagi med 
16. in 18. julijem 2021. Projekt je nadgradnja 
prejšnjih likovnih in literarnih manifestacij. 
Že osmo leto smo se zbrali skupaj slikarji 
Zavoda Ars Viva in drugi slovenski slikarji. 
Tokrat se je zbralo 27 slikarjev in slikark iz 
različnih krajev Slovenije, ki so tudi preno-
čevali v objektu ali pa v Youth hostlu v Pod-
cerkvi.

Vključili smo tudi delo otrok, z namenom 
spodbujanja aktivnosti, s katerimi v njihova 
življenja vnesemo elan in življenjsko ener-
gijo. Tudi tokrat so kot običajno na prire-
ditvi sodelovali tudi invalidni ustvarjalci. 
Dogodek je v življenja ustvarjalcev prinesel 
občutek koristnosti. Ustvarjena dela so bila 
razstavljena v žagi, na turističnem kraju kot 
zanimivost za obiskovalce izvira Obrh in 
pešpoti okoli Loške doline. Po razstavi pa 
podarjena Rotary klubu Postojna – Cerkni-
ca za namen avkcije in podelitev štipendije 
študentoma glasbe ...

V sodelovanju s partner-
ji na projektu zagota-
vljamo vrednote, ki jih 
želimo utrjevati skozi 
projekt: sodelovanje, od-
prtost, ustvarjalnost, op-
timizem, inovativnost, 
samozavest in čezmejno 
sodelovanje. Risbe ali 
slike lahko ustvarjamo v 
likovnih tehnikah: svinč-
nik, voščenke, pastel, 
oglje, flomastri, kemični 
svinčnik, tempera, akva-
rel, akril in olju. Projekt 
spodbuja udeležence pri 
doživljanja prostora in 

Benjamin Žnidaršič, Ars Viva

Ustvarjalni dnevi Veliki Obrh 2021

poglobljenemu doživetju 
umetnosti v neokrnjeni 
naravi.

V delavnici je bila priso-
tna tudi literarna beseda 
Romana Verasa, ki je tudi 
likovno podobo navdiho-
vala, da bi poiskali nove 
načine sobivanja in avtono-
mnega izražanja. Temeljni 
cilj delavnice je bil, da so-
delujoči z lastnim likovnim 
izražanjem preverjajo in 
razvijajo razumevanje pro-
stora, izražajo občutja, sta-
lišča in vrednote
Prireditev je velik orga-

nizacijski projekt, ki zahteva veliko energi-
je. Lahko rečemo, da smo ga profesionalno 
in kvalitetno izpeljali. Veliko prizadevanj 
smo usmerili, da bi mladina spoznala moč 
sodobne likovne umetnosti. Tokrat je bilo 
manj mladine, kot smo računali. Malo na 
račun slabega vremena, malo pa na  račun 
dopustov.

Delavnice so se udeležili: Valerija Gačnik, Sil-
vana Lautar, Damjan Rogelj, Boris Šter, Ana 
Šter, Boštjan Močnik, Roman Veras, Ludvik 
Šraj, Renata Kovacs, Edit Kopač, Marta Te-
kavec, Vinko Bogataj, Martina Starc, Dušan 
Štrajhar, Dušan Strle, Lojze Kalinšek, Ras-
so Causevig, Željko Vertelj, Veljko Toman, 
Miro Švigelj, Iztok Mlakar, Janez Ovsec, Janez 
Ovsec ml., Janez Dragolič, Sonja Strle, Milan 
Predovič, Benjamin Žnidarič, …

Hvala vsem slikarjem za udeležbo in izredno 
slikarsko izkušnjo!  ■

Med ustvarjanjem je bila priložnost tudi za
sproščeno druženje (foto: Edo Šega)

Ustvarjena dela so bila razstavljena v žagi,
Po razstavi pa podarjena Rotary klubu Postojna – Cerknica 

za namen avkcije in podelitev štipendije
študentoma glasbe. (foto: Edo Šega)

Dve novi knjigi z 
onstran meje: 

»Stavbna 
dediščina v dolini 
zgornje Kolpe in 
Čabranke III« ter 
»Petar Klepac«

Milena Ožbolt

Loška dolina v 
knjigi Slovenija 

zelena dežela

Branko Križanec

Ob 30-letnici samostojnosti Slovenije je pri založbi 
Pogled izšla bogata fotografska monografija, v 
kateri je na 250 straneh predstavljeno skupaj 72 
slovenskih občin in nekaj posameznih krajev in 
znamenitosti.
V knjigi je poleg Ljubljane, Ptuja, Pirana, Bleda 
in mnogih drugih krajev našla mesto tudi občina 
Loška dolina, ki je predstavljena z avtorskimi 
fotografijami Boruta Kraševca. Vsako občino 
oziroma predstavljeno znamenitost spremlja 
krajše besedilo v slovenskem, nemškem in 
angleškem jeziku. 
(p. s. Knjiga je tudi nagrada križanke na strani 42)

V decembru 2020 je pri Matici hrvatski, Ogranak 
Čabar izšel že tretji del knjige o Stavbni dediščini 
v dolini zgornje Kolpe in Čabranke izpod peresa 
mag. Marka Smoleta, ki vodi tudi etnološko zbirko 
Palčava šiša v Plešcih. Tisk je omogočil Urad Vlade 
Republike Slovenije za Slovence v zamejstvu in po 
svetu, finančno pa sta jo podprla Primorsko-go-
ranska županija in Mesto Čabar. To nadaljevanje 
knjige  je za nas še posebno zanimivo, saj v prvih 
poglavjih obravnava delce stavbne dediščine v 
Loški dolini, ki doslej ni bila podrobneje obdelana. 

Avtor  razkriva, da tudi v Loški dolini še obstajajo 
stavbe s srednjeveško osnovo, kar je mogoče raz-
brati iz literature in fotografskega materiala, ki ga 
hrani Slovenski etnografski muzej v Ljubljani, raz-
vidno pa je tudi še ponekod na terenu. Tudi kjer so 
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stare stavbe obnovljene, strokovno usposobljeno oko 
odkrije marsikaj, kar je neukemu gledalcu skrito. Avtor 
se v knjigi Stavbna dediščina v dolini zgornje Kolpe 
in Čabranke III posebej dotika povezav Loške doline 
s Čabrom in okolico ter primerja starodavne stavbne 
značilnosti obeh področij. 
Podrobneje so obdelane Kozarišče in nekatere stavbe v 
njih, prav tako pa Gorenje Poljane in zlasti obnovljena 
Hostova domačija z etnološko zbirko in Spodnja Ma-
tičnova hiša ter cerkev sv. Andreja. Opisane so tudi 
nekatere posebnosti Hostove oz. hiše Jureta Kordiša v 
Viševku. Slednja je v nekaj besedah omenjena tudi v 
lanskih številkah Obrha v prispevku o Mlakarjevi ma-
teri in odzivih nanj. Enaka fotografija Hostove hiše na 
Gorenjih Poljanah iz leta 1934, ki jo je napravil Alojz 
Tomec, kot je objavljena v tej knjigi,  je bila nedavno 
objavljena tudi na spletni strani stareslike.cerknica. 
org., podatki z obojega pa se lepo dopolnjujejo …

Druga nadvse privlačna nova knjiga z onstran meje 
pa je zgodovinski roman Zlatka Pochobradskega Pe-
tar Klepac z ilustracijami Damjana Kovača, večinoma 
napisan v hrvaškem jeziku, tu in tam pa tudi kaj  v 
goranskem govoru oziroma kajkavskem narečju. Tudi 
to knjigo je založil Ogranak Matice hrvatske v Čabru.  
Da gre za pomembno in lepo knjiga, priča tudi dej-
stvo, da je že prejela literarno nagrado Novega lista 
Gorančica. Za njenega avtorja je to že tretja tovrstna 
nagrada po vrsti. Takole pišejo o njem v obrazložitvi 
za podelitev nagrade: 

»Pochobradsky, ugledni hrvaški književnik, znan po 
vrhunski narečni liriki, je nagrado zaslužil zahvaljujoč 
originalnemu pristopu k temi o življenju in delu Petra 
Klepca, za prebivalce tega dela Gorskega Kotarja kot 
tudi sosednje Slovenije legendarnega lika borca proti 
Turkom.« 

Zlatko Pochobradsky je uveljavljen književnik, ki v knji-
žni hrvaščini in kajkavskem govoru piše poezijo, pri-
povedke, drame in romane. Doslej je objavil 15 knjig 
oziroma 17 naslovov. Zlasti je zaslužen za to, da se je 
uveljavilo pisanje v narečnem govoru. Prejel je vrsto 
nagrad, najpomembnejše so že omenjene Gorančice 
in pa nagrade Fonda Draga Gervaisa. 

V tej knjigi avtor v kratkih poglavjih skozi zgodbo glav-
nega junaka razgrne tudi velik del zgodovine, izročila 
in duha krajev od Gerova do Osilnice, rdeča nit pa je 
mitološki in zgodovinski lik ljudskega junaka Petra 
Klepca, ki v tej knjigi oživi kot literarni junak. Roman je 
poetična mojstrovina, ki se zelo lepo bere in mimogre-
de zleze pod kožo, saj se bralec čuti domač z osebami 
v knjigi, njihovim načinom življenja in pojmovanjem 
stvarstva, ki ni tako zelo drugačno od življenja naših 
slovenskih prednikov in nas samih. Vendar pa ne gre le 
za soseščino in krajevne povezave, ampak tudi za obče 
človeška sporočila, ki nagovarjajo vsakogar. 

Poglavja v knjigi in njihova zgodba so posejana  s po-
dobami narave in prebivalcev gozdnate pokrajine  in 

življenja v njej ter z živo opisanimi šegami in modrost-
mi, ki imajo globoke korenine – naj natresem samo 
nekaj slučajno ujetih: 

Radovednost je pomemben vodič v življenju .
Življenje se včasih igra z ljudmi. Nepošteno in kruto. 
Imaš vse in nimaš ničesar.
V vsakem človeku živi neka oblika strahu.
Gladko je deblo bukovo, slastno je meso polhovo. (Mi-
mogrede spoznamo goranske načine lova na polhe ...)
Pusti vraga dokler spi.
Osrečiti druge je zadovoljstvo.
Ljubezen nima pameti.
Dober glas se daleč sliši, slab pa še dlje. 
In tako dalje …

Tako kot goranske modrosti nam je v Loški dolini blizu 
glavni junak knjige, tudi zaradi tradicionalnih povezav 
z njegovimi kraji in ljudmi, v katerih je Peter Klepec še 
vedno živ, kot ugotavlja avtor knjige – in nemogoče je 
ne strinjati se …  

Vabljeni torej k branju. Stavbna dediščina v dolini 
zgornje Kople in Čabranke III je razen dvojezičnega 
predgovora in zaključka ter hrvaške spremne besede 
dr. Barbare Riman napisana v slovenskem jeziku 
n jo lahko najdete tudi v elektronski obliki na
http://www.dlib.si, Petar Klepac pa je na voljo
v najbližji knjižnici.  ■

Kulturna dediščina
Prepoznate, kaj je na sliki?

Janja Kozarka

Kájfež je priprava za ugašanje 
sveč. Pogosto se jo uporablja 
v cerkvah, za sveče, ki so zelo 
visoke in jih ni mogoče upih-
niti.
Kajfež je sestavljen iz ročaja 
(lesena palica) in iz kovin-
skega pokrovčka, ki ga po-
veznemo na svečo in jo tako 
zadušimo.
Včasih ima kajfež tudi do-
datni priključek, na katere-
ga lahko nataknemo manjšo 
svečko in tako uporabimo isti 
pripomoček tudi za prižiganje 
sveč, ki so previsoko, da bi jih 
dosegli z roko (tega ni na naši 
sliki – mogoče tako izvedbo 
najdemo do naslednjič)

arhiv: Janja K
ozarka

Na uredništvo Obrha pričakujemo vaše odgovore. Z nami lahko delite tudi 
vaše spomine, pripetljaje, izkušnje, povezane s predstavljenim predmetom. 
Pravilen odgovor bomo objavili v naslednji številki glasila skupaj s prejeti-
mi komentarji o predmetu.  ■

Na sliki iz prejšnje št. 3, junij  2021 je bil kájfež.
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V prostorih knjižnice v Starem trgu se vrstijo priložnostne, jubilejne in tematske razstave 
s spremnim gradivom v vitrinah. Menjamo jih približno vsak mesec, nepretrgoma, sko-
zi celo leto – ob različnih aktualnih dogajanjih in obletnicah smrti ali rojstev literatov, 
največkrat pa se s svojimi umetniškimi izdelki predstavijo številna društva in ljubiteljski 
ustvarjalci. Tudi v pomladno-poletnem času je knjižnica svojim obiskovalcem ponudila 
nekaj dogajanja.

Silvana Lautar je vsestranska umetnica, ki se je po številnih slikarskih razstavah prvič pred-
stavila z izpiljeno tehniko vozlanja. S prepletanjem vrvi je ustvarila različne kose nakita, ki 
jih je spretno obogatila s kamni in z lesom. 

Poletni mozaik sta popestrili dve domači ustvarjalki. Prijetno presenečenje nam 
je predstavila gospa Monika Zgonec, ki je razstavila domiselne in uporabne izdel-
ke, prave male umetnine – torbice, podstavke za posode, kvačkano cvetje, slike 
itd. Njena slikovita razstava je vpogled v ustvarjalnost ljubiteljske dejavnosti, ki 
ohranja tradicijo in ljudsko izročilo ročnih del. 

V knjižnično umetniško dogajanje vključujemo predvsem ljubiteljske ustvarjalce, še 
posebej pa smo ponosni na predstavitve umetniških del mladih ustvarjalcev. Tokrat 
se je s slikarskimi deli predstavila nadarjena Silvija Sterle. Izbor slikarskih del odsti-
ra njeno večletno likovno raziskovanje, ki ga zaznamujejo žive in močne 
barve. Njeno ustvarjanje je uglašeno z 
njenim doživljanjem sveta, ki je, sodeč 
po barvah, intenzivno. 

V avgustu so članice Klekljarske sekcije 
Kulturnega društva Rak Rakek postavile 
na ogled klekljane čipke z motivom ze-
lišč. Sekcija združuje več kot 30 kleklja-
ric z Rakeka in okolice, ki že skoraj 20 let 
ustvarjajo umetnine pod mentorstvom 
Zmage Raljevič. V knjižnici se vsako leto 
predstavijo z drugačnim motivom. 

Za interaktivno doživetje je poskrbe-
la mentorica Janja Urbiha s kvačkanim 
šalom »Topel objem«, ki nastaja od leta 
2018. Ideja za šal se je porodila v okviru 
študijskega krožka Popoldne ob ročnih 
delih, ki je potekal pod okriljem Društva 

ljubiteljev gradu Snežnik. V času trajanja 
»kvačkane instalacije«, ki bo trajala še do 
konca oktobra, lahko obiskovalci prise-
dejo in nakvačkajo svoj del ter tako po-
daljšajo šal, stkejo drobne vezi z drugimi. 
Uporabna umetnost se je tako umaknila 
iz individualne, samotne izkušnje v druž-
bo, v lokalno skupnost, v knjižnico.

Ob začetku jeseni knjižnica zopet vstopa 
v svet čipk z dediščino družine Zapušek 
in nato z nadaljevalnim delom razstave 
o etnološkem in zgodovinskem pomenu 
lipe, ki je nastala kot rezultat dela v študij-
skem krožku z naslovom Zgodbe naših lip, 
pod mentorstvom Janje Urbiha.  ■

Prisrčno vabljeni!

Drobci kulture v knjižnici
Anđelka Pogorilić
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la mentorica Janja Urbiha s kvačkanim 
šalom »Topel objem«, ki nastaja od leta 
2018. Ideja za šal se je porodila v okviru 
študijskega krožka Popoldne ob ročnih 
delih, ki je potekal pod okriljem Društva 

Stanko Grl
BODI OGENJ

Bodi ogenj, jaz bom voda,
bodi dež, jaz mavrica,
bodi roža, jaz metulj bom,
jaz dal bom košček ti srcá.

Bodi kamen, jaz bom pesek,
bodi sonce, jaz oblak,
bodi reka, jaz bom potok,
za tabo hodi moj korak.

Bodi luna, jaz bom mesec,
bodi zvezda, jaz odsev,
bodi strela, jaz nevihta,
bo slišal tam se moj odmev.

Bodi srce, jaz utrip bom,
bodi dih in jaz bom zrak,
bodi tema, jaz bom žarek,
vodil te bom skozi mrak.

Bodi veter, jaz bom veja,
nežno plesal bom s teboj,
bodi kakor v jutru rosa,
da bom čutil mir, spokoj.
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Vztrajnost, odločnost, predanost in usmerjenost 
v cilj, da o tem, kako »ne morem« ne obstaja, vse 
to so odlike, ki so Tima Žnidaršič Svenšek po 
zgolj 4 letih tekmovalnega paraplavanja pripe-
ljale na Paralimpijske igre Tokio 2020.

Družina in prijatelji so ob sodelovanju Športne 
zveze Loška dolina Timu, ki sta se mu pridružili 
tudi trenerki Jana in Kristina, dan po prihodu 
iz Tokia pripravili sprejem v domačem kraju. 
Zbrane so nagovorili župan Občine Loška do-
lina, podpredsednik Zveze za šport invalidov 
Slovenije – Paralimpijskega komiteja, tajnik 
Športne zveze Loška dolina ter člani Društva 
Sožitje. Množici Timovih podpornikov pa so se 
pridružili tudi nekdanji olimpijci in udeleženci 
specialne olimpijade iz Loške doline, mladi bi-
atlonci iz Smučarskega kluba Loška dolina in 
Butalci iz Pustnega društva Cerknica. V kratkem 
pogovoru s Timom, v katerem ga nismo spraše-
vali o njegovi športni poti, temveč bolj o vtisih iz 
Tokia, nas je Tim s svojo neposrednostjo in du-
hovitostjo nasmejal  in pokazal, da ni le vrhunski 
športnik, ampak tudi zelo prijeten človek.
Tima v prihodnjih dneh čaka še kar nekaj 
»poolimpijskih« obveznosti, po kratkem počitku 

Andreja Buh

Tim, ti si naš junak!
pa se vrača v šolo in k treningom. Želimo mu 
uspešno nadaljevanje obeh poti, na športnem 
področju pa predvsem držimo pesti, da ga 
paraplavanje pripelje do Pariza 2024.

Na koncu še zahvala vsem, ki so pomagali pri pri-
pravi sprejema: Športni zvezi Loška dolina, Mati-
cu Turku iz Gušt bara Lož, Marjanu Muhiču, Bla-
žu Albrehtu, Janezu Kandaretu, Simonu Knavsu, 
Špeli Vrhovec, Društvu Sožitje, Cvetličarni Nina, 
Andreju Trontlju, glasbenikom in gospodinjam, 
ki so zbrane pogostile s pecivom. Hvala vsem, ki 
imate veliko srce in ste se pridružili sprejemu.  ■

Timu sta se na sprejemu pridružili tudi 
trenerki Jana Čader in Kristina Žagar

(foto: Mario Žnidaršič)

Tim skupaj z družino in prijatelji
(foto: Mario Žnidaršič)

Balinarski klub Loška dolina
je organiziral Moški turnir v balinanju, ki je potekal

v soboto, 21. avgusta 2021, na balinišču v Starem trgu.

Končna uvrstitev ekip: 
1. Kastav
2. Kolektor 
3. Cerknica 
4. Loška dolina 2 
5. Hermes 

6. Dragomer 
7. Loška dolina 1 
8. Logatec 
9. Jadran 
10. Žiri 
11. Zarja

Mario Žnidaršič

Ekipa Jadran iz Kozine (foto: Mario Žnidaršič)
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Zakorakali smo v počitnice Nataša Lavrič, svetovalna delavka vrtca
foto: Erika Komidar

Za nami je še eno drugačno, posebno šolsko 
leto. Žal je bilo tudi letošnje zaznamovano 
z epidemijo covida-19, ki je diktirala potek 
dela v vrtcu in zaradi katere se je dobre 
tri mesece zagotavljalo le nujno varstvo. 
Upam, da ste ta čas izkoristili za kakovostno 
preživljanje družinskega časa s svojimi otro-
ki. Strokovni delavci vrtca si želimo, da bi 

bilo naslednje šolsko leto »normalno«, da 
bomo lahko izpeljali načrtovane dejavnosti 
in pa seveda, da se bodo skupine spet lahko 
družile med seboj. V letošnjem šolskem letu 
nam je epidemija covida-19 to preprečila, 
zato nismo izvedli zaključne prireditve vrtca 
v Podcerkvi. So se pa otroci vseeno poslovili 
od vrtca. In ker je letos veliko stvari pote-

kalo na daljavo, je bilo takšno tudi slovo. 
Vzgojiteljice so posnele utrinke iz skupine 
in nastal je kratek filmček, ki je bil za starše 
objavljen na spletni strani vrtca. Pred vami 
pa je nekaj fotografij, iz katerih je razvidno, 
da nam je bilo letos kljub ukrepom, poveza-
nim s covidom-19, lepo. Naj bodo lepe in pa 
predvsem dolge tudi počitnice.

Mavrični polhki

Oranžni polhki

Rdeči polhki

Rumeni polhki

Zeleni polhkiVijolični polhki

Razigrani polhki

Modri polhki
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ZA BISTRE GLAVCE Avtorica: Alma Kandare
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Poletne počitnice so bile aktivne, zabavne, 
poučne in razigrane. Zelo smo uživali 

v vodnih radostih na DOMAČEM 
TOBOGANU in DOMA NAREJENEM 

BAZENU. V vročih poletnih dneh je 
resnično zelo prijala razigrana vodna 

osvežitev. Potepali smo se tudi po gozdu 
v prijetnem objemu naše matere narave, 
ji prisluhnili, si odpočili, se umirili in se 
osredotočali na svoja čutila. Radi smo 

ustvarjali z rokami na likovnih delavnicah 
v različnih tehnikah, ustvarjali smo iz 
gline podobnem materialu in polstili. 

Če smo bili utrujeni, pa smo si vzeli čas 
tudi za počitek v domačem kinu. Ker pa 
so poletni večeri na podeželju čudovito 

doživetje, smo z največjim veseljem 
uporabili surviver veščine, kurili ogenj in 

si pripravili večerjo pod milim nebom. 
Še več, čudovito poletno jasno nebo smo 

s pridom izkoristili tudi za delavnico 
ASTRONOMIJE. Poletje je minilo tik tak, 

veseli, zadovoljni in polni novih moči, 
korakamo novim izzivom naproti. 

Doma narejen tobogan
z bazenom

V zavodu Satia, smo za tokratne poletne 
počitnice pripravili vodno dogodivščino za 

Satia, zavod 
učenje za 
življenje

Petra Komidar
naše obiskovalce delavnic in udeležence ta-
borov. Nekateri so se prišli samo ohladit in 
zabavat na domači tobogan z bazenom, spet 
drugi so pri nas ostali dlje časa in je bilo to 
del celotne ponudbe. Po nekaj več kot 30 m 
dolgem doma narejenem toboganu smo se 
z nasmehom na obrazu spuščali v vročih 
dneh, se kopali in igrali v bazenu ter vča-
sih priredili pravo tekmovanje v hitrostnem 
spustu. Spet drugič pa so otroci ugotovili 
povsem nov način in tehniko spusta, ugoto-
vili, kaj vse se po poti navzdol lahko naredi … 
Tudi tokrat otroška domišljija ni imela meja. 
Bravo otroci, super ste!

Čas v naravi
Zelo radi preživljamo tudi čas v naravi. Ko 
se zadržujemo v prijetni senci smrekovih 
vej, se pogovarjamo, poslušamo, prisluhne-
mo sebi, drug drugemu in zvokom, ki nas 
obdajajo. Izvajamo delavnice, pri katerih se 
osredotočamo na vsa svoja čutila. Zelo radi 
pa tudi kaj naredimo za dobrobit naše nara-
ve in z odgovornostjo do našega bivanja na 
tem planetu iz gozda odnesemo prenekatere 
smeti. Zelo pogosto pa nas Narava obdari s 
svojim obiljem, tako smo jedli jagode, robi-
de in lešnike. Hvaležni smo, da smo del te 
čudovite celote.

Večeri na podeželju in 
surviver veščine 

Večeri v naravi so čudoviti. Prijetne tempe-
rature, polni dnevnih doživetij se zelo radi 
podružimo ob ognju, za katerega smo dra-
čje nabrali sami v gozdu, vadili primitivne 
načine kurjenja ognja in priprava večerje v 
lastni režiji. Kako dober je vsak grižljaj, če 
je nekaj lakote, še bolj pa, ker si večerjo pri-
pravimo sami z lastnimi rokami ob vodenju 
in spodbudi. Obiskala nas je tudi Eva Klan-
čar in nam večer popestrila ob zvokih kitare, 
otroci pa so izvajali banse. Spet drugič smo 
se pogovarjali, zabavali, pravili vice ali pa 
opazovali zvezdnato nebo.

Delavnica ASTRONOMIJE 
Topel in jasen poletni večer smo izkoristili 
za delavnico astronomije pod mentorstvom 
Matica Smrekarja v sodelovanju z zavodom 
Z lahkoto. Imeli smo interaktivni pogovor o 
vesolju, spoznavali smo osnovne pojme in 
zakonitosti, vse našteto pa smo povezovali 
tudi z vsakdanjim življenjem. Polni novega 
znanja smo se odpravili na opazovanje veso-
lja z lastnimi očmi. Ogledali smo si ozvezdja, 
ki krasijo poletno nočno nebo in si s pomo-
čjo večjega astronomskega teleskopa ogle-
dali galaksije, kopice in meglice ter razločno 
videli Jupiter in Saturn. Naučili smo se tudi 
orientacije na nebu.

V bazenu
(arhiv: Zavod Satia)

Otroci so uživali na 
toboganu

(arhiv: Zavod Satia)

V naravi
(arhiv: Zavod Satia)

Večeri ob ognju
(arhiv: Zavod Satia)

Kako se uporablja kresilo

(arhiv: Zavod Satia)
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Delavnica oblikovanja gline v prvi 
vrsti pomeni ustvarjalno druženje, 

obenem pa pomirja in uči. Keramika je 
zelo kompleksna in združuje umetnost, 
obrt, ročne spretnosti kot tudi kemijo, 
fiziko.

Gre za cel vikend ustvarjanja in spozna-
vanja tehnološkega postopka. V Žagi smo 
od 30. julija do 1. avgusta 2021 imeli 38 
udeležencev, ki so bili različnih staro-
stnih skupin. V delavnici je kot mentor 
sodeloval kipar in lončarski mojster Iztok 
Mlakar, čigar družinske korenine izhaja-
jo iz Loške doline. Otroci so že nestrpno 
čakali na oblikovanje gline. Program je 
bil razdeljen v dva dela: prvi obsega te-
oretični del, oblikovanje izdelkov in iz-
delavo glazur, drugi pa demonstracijo 
postopkov, glaziranje, peko in analizo 
rezultatov. Mentor jim je vizualno pred-
stavil različne tehnike oblikovanja gline, 
nato so udeleženci ustvarjali sami.

Poskusili so delati z glino, jo prostoročno 
oblikovali, delali pa so tudi na lončar-
skem vretenu, predvsem pa so se naučili, 
kako iz gmote gline lahko nastane skode-
lica, vaza ali krožnik. Mojster je razložil 
postopke, s katerimi pride do končnega 
izdelka. V drugem delu pa smo spoznali 
še postopke sušenja in žganje. Mentor je 
razložil, kako se pred žganjem gline iz-
delke suši, nekatere poslikajo in nato zlo-
žijo v peč. Enkrat žgane izdelke glazirajo 
in ponovno spečejo.

Zadnji dan so se nam pridružili tudi gosti 
Youth hostla Ars Viva, ki so poslikavali 
narejene izdelke in sodelovali pri vlaga-
nju izdelkov v peč. Benjamin Žnidaršič 
jim je demonstriral slikanje z usti.

Naše delavnice obisku-
jejo mnogi hiperak-
tivnimi otroci in zani-
mivo je bilo opazovati, 
kako so se ob glini ču-
dežno umirili in spro-
stili. Kar je tako čarob-
no, je to, da se njihova 
sposobnost koncentra-
cije povečuje in podalj-
šuje, ko se osredotočajo 
na glino, ki jih »začara«. 
Nove nevronske pove-

Več o zavodu Satia, si lahko preberete
na naši spletni strani www.zavodsatia.com 

in sledite na FB profilu – Satia, zavod
učenje za življenje. 

Aktualnim dogodkom pa sledite na: 
KOLEDAR DOGODKOV /

https://zavodsatia.com/koledar-dogodkov/ 

Na opazovanju zvezdnega neba

(arhiv: Zavod Satia)

Ob zanimivi predstavitvi 

astronomije (arhiv: Zavod Satia)

Dragan Ignjić

MOJA DOLINA

Z gozdovi obdana
in zelenimi travniki postlana

je moja majhna dolina,
ki razprostira se od

Javornika pa vse do Snežnika.

Ta lepa zelena dolina
ni le naravno bogata,
ampak tudi s kulturo

po mnogih poteh tlakovana.

Moja dolina,
moja majhna, a prelepa

Loška dolina, ki se
zapisala mi je v srce

zato tako srečen se vedno
znova rad vračam

njej v objem.

Ustvarjalna delavnica
gline 2021

Benjamin Žnidaršič, Ars Viva

zave, ki se ustvarjajo v možganih in daljšajo 
čas njihove zbranosti, jim nato dobro služijo v 
šoli in vsakdanjem življenju.

Glina kot material in proces dela z njo uči 
navezanosti. Ko v izdelke vložiš veliko tru-
da, časa in ljubezni, se spotoma pogosto na 
njih navežeš. A proces dela je končan šele, 
ko izdelek srečno pride iz peči v enem kosu. 
Kar včasih tudi ne uspe, saj med peko poči, 
lahko pade na tla ali pa ga poškoduje glazu-
ra, ki se pod visokimi temperaturami v peči 
obnaša drugače od predvidenega. Tako se 
vedno znova učiš, da se ne navezuješ preveč 
na materialno, ampak uživaš v procesu in v 
novo pridobljenih znanjih in izkušnjah, če-
tudi grenkih. Glina uči tudi potrpežljivosti 
in vztrajanja, kar še kako koristi tudi zunaj 
delavnice z glino. 

Delavnico je finančno podprla Občina Lo-
ška dolina.  ■

jim je demonstriral slikanje z usti.

arhiv: A
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Po enoletnem  premoru  zaradi ukrepov, povezanih s korona vi-
rusom, smo se člani društva v sončni avgustovski soboti zbrali v 

Žagi. Kar lepo število nas je bilo, kar kaže na to, da smo si po več kot 
enoletni izolaciji zaželeli medsebojnega druženja. 

Ob zvokih harmonik in petju naših Pevk je popoldne hitro minilo 
tudi v klepetu in  plesu ter že tradicionalnem srečelovu. Srečelov ve-

Tokrat smo se dobili v občini Loška dolina v vasici Nadlesk. V 
športnem društvu so nas lepo sprejeli domačini in naši prosto-

voljci in začrtali pot za naš pohod. Kolovoz nas je pripeljal do vasice 
Podcerkev, kjer smo se ustavili za trenutek pri Ars Viva in pozdravili 
Bena Žnidaršiča. Ta nam je predstavil njihovo delovanje in program. 
Prav tako nam je zaupal, kakšne plane imajo z investicijami v tem 
okolišu. Z navdušenjem smo si pogledali tudi galerijo in se napotili 
proti cerkvici sv. Martina. Z zgodbami in zgodovino v teh krajih nas 
je vseskozi seznanjal Franc Ješelnik, ki ga je dopolnjeval domačin 
Bogomir Komidar. Za dobro vzdušje in smeh pa je vseskozi skrbel 
Anton Kirasić. Pot nas je vodila mimo ograde z jeleni, ki so se takrat 
poskrili v sence, saj je ta dan po dolgem času pripekalo sonce. Po 

uri in pol hoje smo se zopet vrnili v vasico Nadlesk in se ustavili pri 
cerkvi sv. Jedrti. Cerkvico smo si ogledali tudi od znotraj. Preprosta 
zgradba s poškodovanimi freskami, za katero skrbijo domačini sre-
di vasi, nas je očarala. Zaupali so nam legende in dogodke v zvezi 
s cerkvijo, nato pa sta nas lakota in žeja že prisilili, da se vrnemo v 
brunarico. Tam smo se podkrepili in podružili ter spoznali, da smo 
veseli skupnih srečanj in da bomo z njimi še nadaljevali ter na tak 
način spoznavali naše kraje.  ■

arhiv: RK
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Srečanje prostovoljcev
v Loški dolini

Nina Jerič

Srečanje članov
Društva upokojencev
Loška dolina

Ida Turk

dno popestri naša druženja, saj povzroča prav 
otroška vznemirjenja, kaj mi bo srečka prinesla. 
Zato se ob tej priliki zahvaljujemo vsem dona-
torjem, ki so obogatili naš srečelov, in sicer: Edi-
na v mestu« Lož, Sabina Kranjc s. p., Esea d. o. o 
Lož, Go-ro liv d. o. o. Markovec, Lesgam Anton 
Mlakar s. p. Markovec, Samprt d. o. o. Pudob, 
Barjans d. o. o. Vrhnika, Kovinoplastika Lož d. 
o. o. Lož, KPL Družba pooblaščenka d. d. Lož, 
Obrh, Nenad Košir s. p. Markovec, Tekstil d. o. 
o. Ljubljana, frizerstvo »Taši« Stari trg, resta-
vracija »Škriban« Stari trg, Cvetličarna »Nina« 
Stari trg, Društvo Ostrnice Stari trg, Mercator 
tehnika Stari trg, Pošta Slovenije, Kmetijska za-
druga Velike Lašče, Gredin Markovec d. o. o., 
Vrtnarija Najdi Podskrajnik, »Fonzi« Stari trg, 
Zavarovalnica Triglav, Mercator d. d Ljubljana 
in Bar Babilon.  ■
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Za prijetno vzdušje sta poskrbela harmonikarja Domen Šraj

in Gašper Komac (foto: Mario Žnidaršič)
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V organizaciji Rdečega križa Slovenije – Območnega združenja 
Cerknica – Loška dolina – Bloke smo tudi letos organizirali 

zdravstveno letovanje, ki je potekalo od 20. julija do 30. julija 2021 
na otoku Krk.
Letovanje za otroke, ki imajo pogoste zdravstvene težave, sta letos 
sofinancirala ZZZS in Občina Cerknica ter donatorji Mineralka d. o. 
o., Ebm-papst Slovenija d. o. o., Alpod d. o. o., Kovinoplastika Lož, 
Petrol d. d. in Mbs list d. o. o, Branal d. o. o. Vsem sofinancerjem in 
donatorjem se v imenu otrok in njihovih staršev iskreno zahvaljuje-
mo, ostala podjetja pa vabimo, da postanete del naše tradicionalne 
zgodbe.
Letošnje letovanje je potekalo pod pogoji, ki so smiselno sledili pri-
poročilom NIJZ za preprečevanje okužbe koronavirusa (epidemije 
Covid-19). Že na začetku letovanja smo skupaj z otroki obnovili po-
stopek umivanja rok, higiene kašlja in pravilne uporabe razkužil za 
roke ter maske.
Vsak dan smo imeli možnost, da izberemo drugo plažo, kjer je bilo 
veliko sence in prostora za varno druženje. Poleg vsakodnevnega ko-
panja in odkrivanja morskega sveta smo izvedli veliko ustvarjalnih 
delavnic, športnih, družabnih in poučnih iger. Otroci so bili najbolj 
veseli vožnje s čolnom z banano, vodne igre, vožnje s kanuji in do-
godka Krk ima talent ter poroke.
Ker se zavedamo, kako pomembno je znanje prve pomoči, smo tudi 
letos veliko pozornost namenili ozaveščanju o pomenu znanja prve 

IZOBRAŽEVANJE ZA UPORABO 
DIGITALNEGA BANČNIŠTVA

V lanskem letu se je Društvo upokojencev Loška dolina z NLB 
dogovorilo za izvedbo izobraževanja za uporabo digitalnega 
bančništva, čim bodo epidemiološke razmere to dovoljevale. V 
ponedeljek, 9. avgusta 2021, pa nam je lahko v mobilni banki na 
tržnici v Starem trgu okrepljena ekipa predstavila vse od novega 
vozila, bankomata, delovanja sodobnih tržnih poti in odgovorili 
so na vsa naša vprašanja, povezana z digitalnim bančništvom.  ■

LETOVANJE OTROK RDEČEGA KRIŽA 
OBMOČNEGA ZDRUŽENJA 
CERKNICA – LOŠKA DOLINA – BLOKE

Gregor Pokleka, vodja letovanja

foto: M
ario Žnidaršič

pomoči. Vaditelj in prostovoljka sta izvedla delavnico temeljnih po-
stopkov oživljanja z uporabo AED. Ponovili smo klic na številko 112, 
varen pristop do poškodovanca in sprostitev dihalne poti, 30 stisov 
prsnega koša in 2 vpiha (samo prikaz vpihov nismo izvajali) in oži-
vljanje utopljenca. Po skupni predstavitvi smo otroke razdelili v sku-
pine, kjer so izvajali TPO z AED, oskrbo zloma komolca in oskrbo 
poškodovanega gležnja.
Letovanje smo zaključili z morskimi porokami, ki so veljavne samo 
za čas letovanja.
V Rdečem križu Cerknica si na različne načine prizadevamo lajšati 
socialne in materialne stiske družin in posameznikov. Socialno in 
materialno ogroženim nudimo pomoč v obliki hrane in higienskih 
izdelkov. Poleg omenjene pomoči smo letos omogočili 15 otrokom 
brezplačno letovanje na morju v Mladinskem zdravilišču in letovišču 
Debeli rtič.  ■

Vožnja s kanuji

(slike arhiv: RK
S O

Z C
erknica-Loška dolina-Bloke)Toliko nas je bilo

Krk ima talent
Vodne igre

Mario Žnidaršič
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Jasna Lekan

SRČKI Z JAGODAMI
TESTO

160 g moke
žlička pec. praška

100 g masla
50 g sladkorja v prahu

vanilij sladkor
1 jajce

lupina ene pomaranče

KREMA
500 g jagodnega jogurta
2 žlici sladkorja v prahu

sok ene limone
2 vrečki želatine FIX

250 ml sladke smetane
150 g drobno narezanih jagod

PRELIV IN OKRAS
200 g jedilne čokolade

120 g margarine
malo sladkorja v prahu
150 g narezanih jagod

Pomešajte moko s pecilnim praškom. 
Počasi dodajajte ostale sestavine. 

Zamesite testo.
Razvaljajte ga in izrežite srčke.

Pecite na 180 stopinjah 12 minut.
Za kremo jogurt pomešajte z 

limoninim sokom. Dodajte želatino 
in sladkor v prahu. Stepite sladko 
smetano in skupaj s koščki jagod 
maso počasi vmešajte v kremo.

Maso dajte v brizgalko in nabrizgajte 
kremo na polovico srčkov. 

Raztopite čokolado in margarino. 
Preostale  srčke do polovice potopite 
v čokoladni preliv. Drugo polovico 

potresite s sladkorjem v prahu
ali pa jo potopite v raztopljeno

belo čokolado.
P. S.

Jagode lahko zamenjate z malinami.

Romana Nared, Javni zavod Snežnik

Kulinarična doživetja Notranjske
Na kmečkih mizah so dišale različne vrste žgancev: krompirjevi in ajdovi ter koruzni, kot naj-
bolj pogosti. V slast so šli zabeljeni z ocvirki, s toplim ali kislim mlekom. Nekdaj so bili zgolj 
glavna (edina) jed, sedaj pa jih lahko mirne duše ponudimo kot prilogo ali jim primešamo dru-
ge sestavine in ustvarimo novo jed. Mogoče se bo k njej podala tudi hruškova voda – tako kot se 
poda k skoraj vsem tradicionalnim jedem, še najbolj pa prija v poletni vročini.

Priprava in fotografiranje jedi je bilo izvedeno v obliki delavnice Kulinarična doživetja sep-
tembra 2020 v sklopu projekta NATURE&WILDLIFE, ki se je izvajal s finančno pomočjo 
sredstev ESRR v okviru Programa sodelovanja Interreg V-A Slovenija – Hrvaška. Recepte so 
prispevale članice Društva žena in deklet na podeželju Ostrnice Loška dolina, avtor fotografij 
je Simon Avsec.

Koruzni žganci s kislim mlekom

V lonec nalijemo vodo, jo solimo in zavre-
mo. V krop stresemo naenkrat na kupček vso 
koruzno moko. Nič ne mešamo ali prebada-
mo. Na manjšem ognju pustimo, da voda ob 
straneh kupčka
rahlo vre 30- 35 minut. Nato v drugo posodo 
odlijemo vodo, kepo moke pa premešamo, 
lahko tudi z večjimi vilicami, da jo razdro-
bimo v žgance. Če opazimo, da je preveč 
suhe moke, postopoma dolijemo prihranje-
no vodo, da dobimo rahle, drobne žgance. 

Hruškova voda – kompot iz suhih hrušk
Suhe hruške zvečer namočimo, 
naslednji dan jih skuhamo v isti 
vodi. Vode naj bo toliko, da hru-
ške prekrije za slabih pet centime-
trov. Od tega, kakšne sorte hrušk 
imamo in ali so cele ali narezane 
na krhlje, je odvisen tudi čas ku-
hanja (drobne kočevarce kuhamo 
kakšnih 15 min, tepke, moštarce 
ali rjavke pa seveda dalj časa). 
Najbolje, da jih poskusimo – ta-
krat, ko se zmehčajo, odstavimo.

Kompotov iz suhega sadja ne sladkamo in jim ne dodajamo začimb ali dišav!

Sestavine: 
1,5 l vode,

500 g koruzne moke,
žlica soli,

ocvirki po izbiri

Ko so žganci kuhani, jih pustimo počivati nekaj 
minut (da gre sopara ven). Zabelimo z ocvirki. 
Če žgance postrežemo s kislim mlekom, se zabe-
li seveda izognemo.

Kisa se vedno neposneto, neprekuhano mleko. 
Nekdaj se je mleko kisalo zgolj v eni posodi, 
latvici. Tudi mi ga nalijmo v keramično (nela-
kirano) skledo in jo postavimo na toplo (okrog 
25 °C). Mleko pustimo pri miru in ga ne premi-
kamo – skisalo se bo v 1 do 2 dneh. 

foto: Sim
on Avsec

foto: Sim
on Avsec
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Še enkrat in vedno znova – ljudje smo ne-
ločljiv del(ček) planeta Zemlje. To je naš 

edini, pravi DOM. Ljubiti ta planet, ljubiti 
vse stvarstvo tega planeta je edino pravo, 
resnično »domoljubje«. Razviti se mora (naj 
bi se) iz razumevanja, da je Zemlja DOM, 
brez katerega ne obstanemo ne mi ne ostalo 
stvarstvo. Iz tega razumevanja se učimo in 
spoznavamo raznolikosti, posebnosti, pe-
strost tako narave, živalstva in ljudstev na 
različnih celinah; nato prepoznati vse to na 
eni sami celini, eni sami državi, ... in prav na 
koncu v domačem kraju, družini. Bogastvo 
in lepota naše Zemlje – našega doma je ta 
pestrost ratlinstva, živalstva in človeštva. To 
vse smo mi. V enem »jazu« je cel svet – se-
veda, če je um sposoben razmišljati, razisko-
vati, spoznavati, videti in razumeti! Ta spo-
sobnost ni odvisna od izobrazbe, poklica ali 
družbeno-političnega statusa. Odvisna je od 
izobrazbe »srca«. Kljub vsej tehnološki raz-
vitosti, znanosti na vseh področjih ... je ple-
menitosti v »srcu« vse manj. Morda zato, ker 
je zastonj, neplemenitost pa je podkupljiva 
in dobro plačana. Vsak se sam odloča, kaj 
mu je v življenju bolj pomembno.
V času, ki ga živimo se sprašujem, koliko je 
(sploh še) plemenitosti ali vsaj razuma na 
tem svetu. Razumno bitje ni hudobno, ni na-
silno (ne z besedami ne dejanji), ni žaljivo, 
ni nespoštljivo, ne laže, ne krade ... skratka, 
drugemu ne stori, kar ne želi, da drugi sto-
rijo njemu.
Zato se sprašujem – kakšen um nas kar na-
prej razdvaja, zakaj ta um želi, da smo razde-
ljeni? Sami si odgovorite.
Že sama beseda »domoljubje« nas spet deli, 
ker je zlorabljena za politične manipulacije. 
Ta in tisti govorijo o »domoljubih«, ki kima-
jo le njim, »našim«, ostali pa so »nedomolju-
bi«. Ta in tisti me pa res ne prepričajo, da so 
»domoljubi«. Prepriča me le, da, ali nima(jo)  
pojma, kaj je domoljubje, ali pa zna(jo)  do-
bro manipulirati na to temo. Ta in taki niso 
verodostojni, niso vredni zaupanja.
In na koncu raznih delitev smo pristali še na 
delitev cepljeni in necepljeni. Kako je mo-
goče, da v 21. stoletju »pademo«, da nase-
demo tem njihovim zgodbam o ogroženosti 
naroda, vere, kulture ..., sedaj zdravja? Hitro 
in zlahka. Glede na ves tehnološki razvoj bi 
morali biti, kar se tiče razgledanosti, že v 22. 
stoletju, pa smo v tem pogledu v mračnem 

srednjem veku. Ljudem je le potrebno vcepi-
ti strah pred marsičem, potem lahko s tako 
prestrašenimi počneš, kar pač imaš v progra-
mu v svoji glavi, v svojem umu, pohlepu ...
Še enkrat:
- znanost sloni na dvomu in raziskovanju 

(namesto dvoma sama raje uporabljam iz-
raz radovednost vedeti zakaj, kako – zato)

- religije prepovedujejo dvomiti in razisko-
vati. V zadnjem letu in pol nam to, kar 
zapovedujejo religije – zapoveduje zdra-
vstvo: nič dvomiti, nič raziskovati, samo in 
zgolj verjeti! Tisočletja prepozno! Odkar 
se je pojavila pisana beseda, sposobnost 
branja in razumevanja napisanega, spo-
sobnost svobodnega razmišljanja – ima 
človek/človeštvo VSO PRAVICO dvomiti 
in raziskovati, da dvome ovrže ali potrdi!! 
To je bistvo, bit napredka – raziskovati, 
razkriti dvome, odkrivati neznano, skrito, 
prikrito, odkrivati resnico. Ta je, večino-
ma, spretno zakrita. Zakaj' Kdo bi vedel? 
Raziskujmo.

- Ogromno število različnih informacij, da 
le majhen del sestavljenke – resnice. En 
delček je premalo, tudi 1000 jih je prema-
lo. Zato večina iskalcev obupa in preneha 
iskati manjkajoče delce resnice. To gre v 
prid … le komu, katerim in zakaj?

V tej pandemiji ne gre le za fizično zdravje 
ljudi/človeštva. Med nas je vržena »flosku-
la«, da necepljeni ogrožajo svobodo ceplje-
nih!!! Pa smo tam, kjer so nas hoteli imeti! 
Prestrašeni razdeljeni, sovražni drug do dru-
gega. Bravo, srednjeveški um in razum! Stri-
njam se zgolj z besedo SVOBODA. Bolj kot 
fizično zdravje je ogrožena edina preostala 
SVOBODA, ki jo še imamo – svoboden um, 
svoboda razmišljanja, sposobnost razmišlja-
ti brez dogem, brez pritiskov religij, nacio-
nalizmov, populizmov političnih struj. TA 
SVOBODA pa res ogroža oblastnike vseh 
vrst – svoboda razmišljati s svojo glavo in 
nikakor ne z njihovo.
Dejstvo je, da obstajajo virusi, bakterije 
in mikrobi že miljarde let, se spreminjajo, 
mutirajo, prilagajajo, tako kot se človek/člo-
veštvo skozi milijone let. Brez njih se ne bi 
začelo življenje na Zemlji. Tudi v sebi jih no-
simo, so del nas. Eni nas ogrožajo, drugi nas 
branijo. Preprosto rečeno – zdravi smo, ko je 
več obrambnih, bolni, ko je več ogrožujočih. 
Eni so nevarni za nas, drugi dobrodošli; eni 

nas lahko ubijejo, drugi rešijo; eni so torej 
»zlobni«, drugi »dobri«. Vas to na kaj spo-
minja? Tako je z nami – ljudmi. Smo taki in 
drugačni, eni in drugi.
Ne spuščam se v zdravstveno stroko. Prebe-
rem pa veliko »ene« in »druge« strokovnja-
ke s področja zdravstva. Toda, ko začnejo 
»eni« na pritlehen način diskreditirati svoje 
»druge« strokovne kolege, mi da to misliti. 
Spomnim se znanstvenikov: geokemika Cla-
ir Cameron Pattersona, dr. Arpad Pusztai, 
biokemik (glej OBRH junij2021, str. 37, 38, 
39), sedaj je na udaru dr. Robert Malone, iz-
umitelj mRNK cepiva za C-19. Kar sporoča 
in opozarja je trn ne v peti, ampak v žepih 
mnogih. Zaradi njegove strokovne reputaci-
je svetovnega slovesa ga (še) niso medijsko 
ali strokovno »ubili«, tako kot so A. Pusz-
taija. O delu dr. R. Maloneja veliko piše dr. 
Joseph Mercola. Raziskujte.
In smo pri medijih. Pred kratkim je obja-
vljeno poročilo Inštituta Reuters o projektu 
raziskovalnega novinarstva, ki je potekalo 
na Oxfordu o zaupanju v medije –v 49 dr-
žavah. V poročilu piše, da v ZDA med an-
ketiranimi le 29 % zaupa medijem. Najhuje 
pa je, da medije to sploh ne gane. Že daleč 
nazaj so podlegli lobističnemu novinarstvu 
in kdor si upa to obsoditi, tvega trenutno 
ali pa popolno izgubo svoje kredibilnosti. 
Propadajo največje informativne agencije 
in uredništva, ki zagovarjajo družbeno oza-
veščeno novinarstvo. Novinarji, uredniki, 
komentatorji in akademiki se morajo držati 
vedno večjih zahtev cenzure in zahtev jav-
nega govora. Napade na svobodo govora 
in novinarstvo izvajajo celo novinarji sami. 
ZDA so med 49 državami na zadnjem mestu  
glede zaupanja v medije. (Nexus 122, avgust 
2021, vir: jonathanturley.org, 26. junij 2021) 
Tem trendom v Sloveniji kar pridno sledimo!  
Uničuje se javna RTV, STA. Ampak smo pa 
le prvaki – prvi na svetu (v tem tisočletju) 
imamo ustanovljeno in iz naših žepov pod-
prto prvo fašisitčno Nacionalno Tiskovno 
Agencijo (NTA).Bravo, sredi antifašistične 
in antinacistične Evrope. To pa je uspeh!
Komu zaupati v teh in takih časih? Tistim in 
takim, ki nosijo v »srcu« to, kar nosimo tudi 
mi sami – razum, sočutje, iskrenost, spošto-
vanje, svobodno razmišljanje. Ne bom pisala 
nasprotij tem plemenitostim, prepuščam jih 
tistim, ki jih nosijo v svojem »srcu«.
Negujmo »razum v srcu«, pogumno raz-
mišljajmo svobodno. Odrekajo nam fizično 
svobodo, svobode razmišljanja si ne dovoli-
mo vzeti.

Za konec to, kar me vedno spravi v dobro 
voljo:
Kako je naš J. J. dober – dal nam je dodatek 
k pokojnini, plači, štipendiji(?) Dragi moji, 
vzel je iz našega žepa in še iz žepov vsaj 10 
generacij naših potomcev. Ne bojte se za nje-
gov žep, nič ni šlo iz njega, le ...  ■

PLANET ZEMLJA IN MI
Znanost sloni na dvomu in spodbuja raziskovanje,

religije izključujejo dvom in prepovedujejo
raziskovanje

Živana Meljo
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Fotografija čebele: Gnezdilnice za čebele samo-
tarke privabljajo mnoge opraševalce, kot je rogata 
dišavka. Fotografiji ptiča: Žuželke v vrtu priva-
bljajo tudi ptiče, ki nas kratkočasijo s petjem in 
pisanim perjem (na sliki pogorelček s plenom 
– strigo). Avtor besedila in fotografij: dr. Jernej 
Polajnar

Kaj lahko storimo za zdrav ekosistem na vrtu?
•	 Če	imamo	dovolj	velik	vrt,	 lahko	pustimo	del	

zaraščen s »plevelom«. Divje rastline služijo 
kot zatočišče za žuželke in druge majhne živali, 
tudi ko preostanek vrta prekopljemo za sejanje 
ali ga poškropimo s pesticidi. 

•	 Če	je	vrt	majhen,	se	morda	lahko	dogovorimo	s	
sosedi za mejico iz avtohtonega grmičevja, ki je 
prav tako odlično zatočišče za živali.

•	 Nastavimo	umetna	 zatočišča	 za	 žuželke.	 Sem	
spadajo recimo t. i. »hoteli« za čebele samo-
tarke, narobe obrnjene lončke za rože, ki jih 
napolnimo s suho travo in postavimo na tla, 
pa s pridom izkoristijo tenčičarice in druge 
vlagoljubne žuželke. Talnim žuželkam lahko 
naredimo zatočišča iz nalomljene lončevine ali 
kamenčkov v kakem kotu.

•	 Organske	odpadke	kompostiramo.	Kompost	je	
vsestransko uporaben, v njem pa se naseli tudi 
množica prebivalcev.

•	 Poskusimo	sobivati	s	škodljivci,	namesto	da	jih	
takoj zatiramo. Majhna populacija listnih uši 
ali peščica gosenic verjetno ne bo povzročila 
omembe vredne škode.  ■

Predmestni in mestni vrtovi so ekosistemi v 
malem. Predstavljajo pomembno zatočišče 

za mnoge organizme, ki težko preživijo na vedno 
intenzivnejših kmetijskih površinah in pozida-
nih območjih. Žuželke so kot izjemno raznolika 
skupina živali ključen del teh ekosistemov. Velika 
večina živi skrito človekovim očem v tleh ali ra-
stlinju in jih navadno opazimo le, če jih načrtno 
iščemo. Pozornost zbujajo le najbolj pisani ali 
drugače vpadljivi predstavniki, pa seveda vrtni 
škodljivci, čeprav predstavljajo slednji le nezna-
ten delež žuželčje favne vrtov.
Z nekaj pazljivega opazovanja lahko vsakdo ob-
čuduje žuželčje prebivalce vrta, ki tvorijo pravcat 
splet.	Če	je	vrt	dobro	ohranjen,	bo	našel	plenilce	
(pikapolonice, tenčičarice), rastlinojede (listne 
uši, gosenice metuljev), z malo več truda morda 
tudi zajedavce (na primer osice) in razkrojeval-
ce (govnače, ličinke hroščev, ki se prehranjujejo 
z odmrlim organskim materialom, idr.). Z nekaj 
sreče lahko opazimo tudi zanimive odnose med 
njimi. Mravlje na primer skrbijo za kolonije li-
stnih uši, od katerih pridobivajo »mano« – ra-
stlinske sokove, ki jih listne uši izločajo kot odveč-
ne, za mravlje pa so dober vir sladkorjev. Temu 
odnosu pravimo mutualizem, pri katerem imata 

obe vrsti korist: mravlje v zameno za mano varu-
jejo »svojo« kolonijo, podobno kot pastir varuje 
čredo. Mnogo bolj znan primer je opraševanje. 
Množica opraševalcev, kot so čebele, čmrlji, me-
tulji in muhe trepetavke v zameno za raznašanje 
peloda	dobi	medičino	v	cvetovih.	Nekateri	odnosi	
so na prvi pogled manj harmonični, pikapolonice 
tako pridno požirajo listne uši in druge majhne 
rastlinojede	žuželke.	Splet	vseh	teh	odnosov	pa	v	
zdravem vrtu podobno kot v naravi vseeno po-
skrbi, da se noben člen ne namnoži preko vseh 
meja ali izumre.
Vrtnar vpliva na skupnost organizmov v svojem 
vrtu na različne načine, predvsem z izbiro sajenih 
rastlin in zatiranjem neželenih predstavnikov, ki 
ga največkrat izvajamo s kemičnimi pripravki – 
pesticidi. Z raznolikimi, predvsem medovitimi 
vrstami rastlin, je vrt, če je dovolj velik, lahko 
prava oaza biodiverzitete, kjer bodo naravni so-
vražniki škodljivcev pripomogli k ravnovesju in 
morda uporaba pesticidov sploh ne bo potrebna. 
Pesticidi proti žuželkam – insekticidi – so netarč-
ni in škodujejo vsem žuželkam, tudi koristnim. 
Ob	prekomerni	uporabi	 insekticidov	nevede	za-
tremo tudi naravne sovražnike škodljivcev, ki jih 
je običajno manj kot rastlinojedih žuželk in po-
časneje	 se	 razmnožujejo.	Naslednjo	sezono	zato	
doživimo še hujši izbruh škodljivca, ki ga zdeset-
kana populacija plenilca ne more več uravnati. V 
tem začaranem krogu porabimo vedno več in-
sekticida za enak učinek, hkrati pa škodujemo še 
okolju in sebi, saj so to strupene snovi. 
Opazovanje	 drobnih	 prebivalcev	 vrta	 je	 lahko	
za	konec	tudi	lep	hobi.	Sodobni	pametni	telefo-
ni omogočajo že zelo solidne fotografije, ki jih 
lahko delimo na opazovanju narave namenjenih 
spletiščih ali v skupinah na družbenih omrežjih. 
Od	mednarodnih	 je	najbolj	 znan	portal	 iNatu-
ralist, kjer lahko vsakdo deli svoja fotografska 
opažanja. Tam jih bodo ostali člani pomagali 
prepoznati, s tem pa bomo tudi sami izvedeli 
več o naših drobnih sopotnikih. Brez njih bi tudi 
mi težko preživeli!
Je vaš vrt oaza biodiverzitete? Vabljeni, da sodelu-
jete v našem natečaju »Biodiverziteti najbolj pri-
jazen	vrt«.	Navodila	 za	prijavo	 so	objavljena	na	
spletni strani www.naturaviva.si. 

Dne 24. 06. 2021 je potekala 15. redna 
seja Občinskega sveta Občine Loška 

dolina. Ob ogledu seje smo ugotovili, da mo-
ramo podati nekatere informacije, saj so bila 
izvajanja župana g. Janeza Komidarja v zvezi 
z JP Komunala Cerknica d. o. o. zavajajoča 
in neresnična.

Kot je razvidno iz posnetka zgoraj navedene 
seje, je župan g. Janez Komidar izjavil: »Je pa 
prav, da tudi občani vedo, da po novem je žu-
pan vabljen na skupščino brez gradiv. Prejme 
vabilo, gradiv ne dobi. Na skupščino komu-
nale. Na prejšnjem sestanku sem vprašal, kaj 

Žuželke 
na vrtu

Jernej Polajnar

PISMA BRALCEV

zdaj to pomeni, da nimam pravico kot lastnik 
več vpogleda v dokumentacijo – vi ste samo 
vabljen, gradiva ne dobite. Tokrat, ko sva go-
vorila s pooblaščencem, mi je pa pooblaščenec 
pač določene stvari predstavil in te zgodbe, ki 
jih poslušate, koliko je Loška dolina dolžna, 
koliko izgube mora pokrivati, kaj vse enih ne-
umnosti naredimo in kako bo ne vem kaj vse 
oh in sploh tud do tožb prihajalo zoper ob-
čino. Mi smo 35 procentni lastnik komunale, 
Cerknica 65. V prvem četrtletju je Cerknica 
ustvarila 51.000 EUR dobička, Loška dolina 
pa 65, no sedaj pa povejte kje se tlele lahko 
vse te zgodbe nehajo. Ker to, to je, bom rekel 

neprofesionalno in nekorektno od ljudi, ki ši-
rijo lažne informacije. In morde tudi zaradi 
tega ne smem vedeti oziroma ne smem dobiti 
gradiva.«

Županova izjava je zavajajoča. Vsebuje nere-
snične trditve in širi lažne informacije, kar je, 
kot je dejal, »neprofesionalno in nekorektno«.

Pa pojdimo po vrsti: 
Župan je dejal: »Na prejšnjem sestanku sem 
vprašal, kaj zdaj to pomeni, da nimam pra-
vico kot lastnik več vpogleda v dokumentaci-
jo – vi ste samo vabljen, gradiva ne dobite.«

Pogorelček (foto: Jernej Polajnar) Rogata dišavka (foto: Jernej Polajnar)
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Najprej – župan ni lastnik podjetja JP Ko-
munala Cerknica d. o. o. kot zavajajoče 
navaja. Občina Loška dolina je solastnica 
podjetja, župan pa »predstavlja in zastopa 
občino« (1. odst. 33. čl. Zakona o lokalni 
samoupravi). Skladno z veljavnimi pred-
pisi lahko na skupščini javnega podjetja 
glasujejo le člani skupščine, medtem, ko sta 
župana le vabljeni osebi, ki nimata pravice 
glasovanja. 

G. županu je bilo pojasnjeno, da dobijo gra-
divo za skupščino javnega podjetja njeni 
člani, kar je skladno z veljavnimi predpisi. 
Tisti, ki so na sejo skupščine samo vabljeni, 
gradiva ne dobijo. Gradivo je tako dobil član 
skupščine JP Komunala Cerknica d. o. o. iz 
Občine Loška dolina in župan g. Komidar 
je imel polno možnost, da se z njim seznani 
preko njega. 

Trditev g. župana »In morde tudi zaradi tega 
ne smem vedeti oziroma ne smem dobiti gra-
diva,« je maliciozna in povsem brez podlage. 

Župan je namreč pozabil povedati, da je 
član skupščine g. Stane Sterle, njegov poo-
blaščenec, ki je seveda dobil gradivo. Župan 
je v svojem izvajanju tudi navedel, da sta z 
g. Sterletom o gradivu govorila, kar pomeni, 
da je bil z vsebino seznanjen oziroma se je 
imel z njim priliko seznaniti. Res pa je, da 
gospod župan na zadnjo sejo skupščine pod-
jetja JP Komunala Cerknica d. o. o., kamor je 
bil vabljen, ni prišel in svoje odsotnosti tudi 
ni opravičil. 

Neresnična in zavajajoča je tudi županova 
izjava: »Ker to, to je, bom rekel neprofesional-
no in nekorektno od ljudi, ki širijo lažne infor-
macije.«

Lepo bi bilo, če bi župan najprej pometel 
pred lastnim pragom. Svetnikom in obča-
nom je namreč posredoval lažne informacije. 
V prvem četrtletju leta 2021 je bil rezultat na 
gospodarskih javnih službah v občini Loška 
dolina 41.000 EUR in NE 65.000 EUR, kot je 
zatrjeval župan. Župan se je torej »zmotil« in 
navedel za 58 % previsoko številko. 

Poleg tega, da je njegova navedba napač-
na, kaže tudi na precejšnje nepoznavanje 
finančnega poslovanja. Ne samo da ne gre 
za »dobiček«, ampak za pozitivni rezultat; 
vsak, ki se vsaj malo spozna na poslovanje, 
ve, da četrtletni rezultat ne pove veliko, saj 
pridejo nekateri večji stroški šele kasneje, 
dobiček pa se lahko izračuna šele po koncu 
poslovnega leta. Župan je vrh tega »poza-
bil« povedati, da je v tem znesku tudi po-
krivanje dela izgube iz leta 2019. In, ko žu-
pan govori: »… in te zgodbe, ki jih poslušate, 
koliko je Loška dolina dolžna, koliko izgube 
mora pokrivati,…«, spet pozabi povedati, 
da gre za izgube, ki so nastale v letih od 

2013 do 2019. Poslovni rezultat, pa naj bo 
četrtletni ali letni, v letu 2021 nima nobene 
zveze z izgubami, nastalimi v obdobju od 
2013 do 2019. Pokrivanja teh izgub tudi ne 
zahteva JP Komunala Cerknica d. o. o., am-
pak Občina Cerknica, ki je skupaj z Občino 
Loška dolina solastnica javnega podjetja 
Komunala Cerknica. Ob tem puščamo ob 
strani etično oporečnost ravnanja, s ka-
terim nekdo zavestno škoduje skupnemu 
podjetju, ter s tem oškoduje partnerja oz. 
drugega solastnika tega podjetja. 

V nadaljnji razpravi je gospod župan takole 
odgovoril gospodu Mlakarju: »Zadnji del se 
mi je najbolj dopadel. Mi vsi! Ker dostikrat se 
počutim, da sem čist solo, solo pahnjen v ta, 
to vojno!«

Gospod župan je torej mnenja, da je v vojni. 
S kom? S komunalo? JP Komunala Cerknica 
d. o. o. vestno opravlja vse naloge na podro-
čju gospodarskih javnih služb – oskrba s pi-
tno vodo, odvajanje in čiščenje odpadne ko-
munalne vode, zbiranje in odvoz odpadkov 
itd.. Strokovna opozorila, ki jih posreduje 
komunala, očitno župan jemlje kot vojno. 
Za župana je, kot kaže, vojna, če ga opozori-
mo, da predstavlja gradnja skoraj dveh kilo-
metrov vodovodnega cevovoda DN 300, kar 
je največji premer v vodovodnem sistemu 
Loške doline, brez projektne dokumentaci-
je in brez gradbenega dovoljenja eklatantno 
kršitev veljavnih predpisov in nelegalno gra-
dnjo. Nujnost in utemeljenost naših opozoril 
je pisno potrdila tudi Upravna enota. 

Župan šteje za »vojno«, če ga s sklicevanjem 
na veljavne predpise opozorimo, da je čistil-
na naprava v Starem trgu premajhna in da 
je potrebna njena rekonstrukcija. Namesto 
da bi ukrepal, mirno izjavi za medije, da na 
podlagi nekih govoric že ne bo pristopil k re-
konstrukciji čistilne naprave. Potem, po letu 
in pol izgubljenega časa na seji občinskega 
sveta, kot izhaja iz posnetka seje, razloži: »V 
teh dneh, mislim, da v torek je bil izveden tudi 
kontrolni monitoring vtoka oziroma količin 
vtoka in obremenjenih voda na vtoku, so se 
vzeli vzorci. Zdaj podjetje, ki se ukvarja za, s 
čistilnimi napravami pa mi bo zdaj pripravilo 
tehnično dokumentacijo in ponudilo projek-
tno rešitev, ki bo potem zadostovala, upam, 
da bo zadostovala za vse nadaljnje postopke, 
ki jih moramo narediti, da se bo čistilna na-
prava pač priklopila še z obstoječimi priključ-
ki iz ostalih naselij. Časovnice je nemogoče 
povedat, lejte, pač, ko bodo analize nare-
jene, ko bodo pretoki izračunani, ko bodo 
volumni izračunani, potem se šele lahko 
pogovarjamo o tem, kaj vse bo treba. Ker 
pač to so neki kalkulativni elementi, ki so 
osnova za nadaljnje ukrepe, pa naj bodo 
to ali gradbene rešitve ali tehnične rešitve. 
Tako, da o časovnici tlele jaz si ne bi upal 
govorit.«

Človek težko verjame taki nestrokovnosti 
in neodgovorni površnosti pri reševanju 
tako pomembnega vprašanja, kot je rekon-
strukcija čistilne naprave. Župan se zavestno 
odreka sodelovanju z javnim podjetjem Ko-
munala Cerknica, ker resno verjame, da je s 
komunalo » v vojni« in s »sovražnikom« se 
očitno ne želi pogovarjati. Ob tem dobro ve, 
da bi mu lahko strokovnjaki komunalnega 
podjetja časovnico hitro opredelili, vendar 
tega ne želi slišati. Raje govori o nekem mo-
nitoringu, za katerega dobro ve, da to ni, ne 
pove pa na primer, kakšno projektno nalogo 
je dala občina izvajalcu, ki ga očitno noče 
imenovati. Ljudje pa čakajo, kdaj se bodo 
lahko priključili na novo zgrajeno kanali-
zacijsko omrežje. Potem ko je zapravil leto 
in pol časa in sedaj ne zna niti opredeliti 
roka, v katerem bi bila lahko čistilna naprava 
Stari trg rekonstruirana, za vse skupaj krivi 
komunalo. Pri tem pozablja, da je povsem 
nedavno trdil, da rekonstrukcija sploh ni 
potrebna. 

Govorjenje o »vojni« in »zaroti«, kot je vse 
skupaj imenoval na zadnji seji občinskega 
sveta, je izgovor in odvračanje pozornosti 
od dejstva, da se na vodovodnem sistemu že 
tretje leto zapored junija poveča število de-
fektov. Pri tem župan izjavi, da je vode iz vr-
tin dovolj. Katerih vrtin? Ali tudi iz tiste vrti-
ne, ki jo je občina dala izvesti že pred dvema 
letoma in je edina izvedena analiza pokazala, 
da je voda iz nje kemijsko neustrezna, sedaj 
pa je o njej vse tiho? Očitno tudi tukaj župan 
ne zna opredeliti časovnice za vključitev te 
vrtine v obstoječi vodovodni sistem. 

Ob vsem skupaj župan pozablja, da gre 
za uresničevanje ustavne pravice do pitne 
vode (70.a člen Ustave RS), ki jo uresni-
čuje država preko samoupravnih lokalnih 
skupnosti. Na območju njegove občine je 
mogoče zaradi kraške sestave tal in količine 
padavin to nalogo zadovoljivo in dolgoroč-
no reševati le z doslednim upoštevanjem 
veljavnih predpisov in strokovnih standar-
dov. Trditev, da je ravnanje po predpisih 
napoved vojne, je zato nesprejemljiva in 
neprimerna za človeka, ki vodi občino in 
bdi nad zakonitostjo njenega dela. 

Izjavljamo, da JP Komunala Cerknica d. o. 
o. ni in ne želi biti z nikomer v vojni. Z vsem 
znanjem in močmi se trudi zgledno izvajati 
naloge s področja gospodarskih javnih služb 
na območjih občin Cerknica in Loška do-
lina. Žal župan občine Loška dolina nima 
posluha za pripombe in sugestije strokovno 
tehnične narave in raje govori o nekakšni 
»vojni« in skuša z lažnimi podatki očrniti JP 
Komunala Cerknica d. o. o..  ■  

Anton Kranjc,
JP Komunala Cerknica d. o. o. 
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Konec julija letos bo minilo 79 let, od kar so 
italijanski okupatorji na Križni gori nad vasi-
co Sv. Ana v Loški dolini ustrelili pet mladih 
fantov. Vsi so bili iz Dan v Loški dolini.
Italijanski fašisti so ta dogodek kot tudi števil-
ne druge svoje zločine fotografsko obeležili.

Fotografija prikazuje zadnji trenutek še žive-
čih, prestrašenih žrtev, s hrbtom obrnjenih 
proti strelskemu vodu. Ta bo v naslednjem 
hipu sprožil smrtonosni strel. Na srečo so se
fotografije kot priče strašnega zločina ohra-
nile in so bile po končani drugi svetovni 
vojniobjavljene v zgodovinskih knjigah in 
časopisih v več evropskih državah.
Ker pa poraženci v drugi svetovni vojni tako 
pri nas kot v sosednji Italiji zelo težko prena-
šajo poraze in da bi zabrisali svoje zločine in 
sramoto, so si začeli prikrajati zgodovino in 
dejstva v svojo korist.

V sosednji in prijateljski Italiji so se prebuja-
joče se fašistične skupine domislile posebne-
ga trika. Izkoristile so ohranjeno fotografijo 
za svoj namen. Razlagajo jo, kot da partizani
streljajo italijanske domoljube. Ta fotografija 
je bila s to lažnivo interpretacijo vred pri-
sotna na kar nekaj žalnih komemoracijah v 
bližini naše državne meje.
Na fotografiji vidimo pet moških, ki v za-
dnjem trenutku svojega življenja stojijo pred
likvidacijsko skupino. Že 79 let lahko vidimo 
zgolj njihove hrbte. Kdo so bili ti fantje?
To so bili danski fantje – dva Malnarjeva bra-
ta, Edvard in France, Kovačev Janez, veseljak
Mehalov France in pošten veren fant Hlepov 
Feliks. Njihova imena so Edvard in France 
Škerbec, Janez Krajc, Franc Žnidaršič in Fe-
liks Žnidaršič. Njihovi domovi so med vojno
ostali celi, dve hiši sta še sedaj enaki kot med 
vojno, dve sta prenovljeni. Hiše stojijo le ne-
kaj metrov druga od druge v Danah.

Sam sem bil otrok partizanske družine po 
očetovi in materini strani. Ker sem pred voj-
no, med vojno in nekaj časa po vojni živel v 
Danah, se dogodkov kar dobro spominjam.
V vseh desetletjih ni bilo niti s strani ZZB 
niti drugih organizacij ugotovljeno in javno
objavljeno, kdo so bili nesrečniki, čigavi so 
bili oziroma komu so nekoč pripadali.
Sam sem bil začuden nad tem, zato sem se 
odločil, da sam poiščem in odkrijem njihove
obraze. Svojci vseh žrtev so potrdili njihovo 
identiteto. Pred leti sem žrtvam tega zločina
posvetil tudi svojo pesem.
Objava v Svobodni besedi bo poklon žrtvam, 
saj bo 79. leto od poboja dopolnjeno prav na
dan po izidu.

Razkriti obrazi pobitih petih fantov na Križni gori
Tone Šepec

Na danskih logih travo smo kosili,
opravljali marljivo smo še druga dela,

ko so se v vas fašisti pripodili,
nas danskih fantov pet nesreča je zadela.

Jaz bil sem gornjih Malnarjevih Edo,
moj brat France je bil od mene starji,

dajala nam je mati hrano v isto skledo,
do dne, ko so odnesli vojne nas viharji.

Kovačev Janez je bil kmečki fant brez sreče,
molčeč garač, ljubitelj čaše vina,
motiva ni imel za bele ne rdeče,

le vedel je, od kod ogrožena je domovina.

Mehal France se je preživljal z dnino,
bil poln želja je, upov, hrepenenja,

zaljubil se v premožno vaško je deklino
in to ga bridko stalo je celo življenja.

Od Hlepovih je Feliks delal za levico,
Pobožen fant, star šestindvajset let …

Tudi zanj so Lahi vzeli si pravico
in dali ga v na smrt obsojeni kvintet.

Zajete so nas gnali v Stari trg v zapore,
prestrašeni smo tam molili, dolge ure trepetali,

ko nam pove s papirjem v roki sotto
kapo Salvadore,

da so nas danskih fantov pet za smrt izbrali.

Močno zastraženi odšli smo proti Sv. Ani,
za čuda vseh nas niso vklenili …

Dojeli so, da nismo pravi partizani,
zato naš up je bil, morda ne bodo nas pobili.

Hodili smo, kot bi nam udi ohromeli,
za nami so ostajala obdelana podloška polja …

Prosili smo Boga, molitve stokrat zavrteli
v upanju, da se zgodila bo rešilna Božja volja.

Ne vem zakaj bili smo brez poguma v svoji biti,
na Sv. Ani bi razvezani z lahkoto pobegnili,

če ne prav vsi, nekdo med nami zmogel bi skočiti,
saj Lahi hrupno so po hišah žejo si gasili.

Čez čas ukazal je bolonjčan kapitan Tonino …
Nam petim krampe in lopate v roko so podali,

ko smo prišli pri Sv. Križu na vzpetino,
ukazal je Bolonjčan: »Tu boste jamo za

svoj grob kopali.«

Po tem ukazu nam je kri po žilah ledenela,
zlomljeni in brez odpora smo po

trdih tleh kopali …
O Krist! Ti, ki si okusil vso bridkost Razpela,

spreglej, dobroto Tvojo bi zdaj najbolj potrebovali.

A vse zaman, molitve k Bogu v
prazno so zvenele,

zgodilo se je le, da smo prenehali kopati,
ker so si laške tolpe krvi slovenske zaželele,
jim je bilo težko do konca na izkop čakati.

Ob robu majhne grape so nas razvrstili,
za našim hrbtom je z orožjem stala

eksekucijska skupina …
Povelje, strel … Pet danskih fantov so pobili.

Dokaz poboja so ostale slike –
naj jih hrani zgodovina.

Tone Šepec
Poboj danskih fantov

Razkriti obrazi petih pobitih (arhiv: Tone Šepec)

Streljanje petih danskih fantov (vir: Svobodna beseda) Skupni grob (arhiv: Tone Šepec)
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Seznam logarja Antona Leitnerja z dne 6. ju-
nija17831 daje jasno sliko, kako je kraj Čabar 
takrat izgledal; v kraju so bili: župnijska cer-
kev, grad s sedmimi sobami, pod gradom je 
bilo skladišče za železo in naturalije, župnišče 
s petimi sobami, fiskalna hiša z zidanim pri-
tličjem, prvo nadstropje je bilo leseno s sta-
novanji za uradnike, kameralna hiša, plavž, 
kovačnica za železne palice in orodje, zidana 
ogljarna. Druga, večinoma lesena poslopja 
so bila: rudarnica poleg plavža, pražarni za 
rudo, seč za praženje s pralnicama rude, de-
lavski hiši, ogljarna in koča s sobami, vodna 
žaga, žebljarna s tremi kurišči, peč na volka, 
ki se je držala velike kovačnice s topilnim in 
kovaškim kuriščem, velik »Bollosshammer« 
(popačeno iz Wällisch Hammer) – (veliko la-
ško kladivo – norec) in poleg njega ogljarna.

To je bilo vse, kakor nam je tudi povedal 
Baltazar Hacquet v Oryctographia Carni-
olica, 1778, I. zvezek, str. 42, da so v kraju 
upraviteljeva hiša in nekaj hiš, v katerih ži-
vijo kovači, Čabar je postal večji kraj šele po 
propadu fužine, v drugi polovici 19. stol.

Pisec seznama logar Anton Leitner je bil oče 
cenilca Franca Ksaverja Leitnerja, čigar po-
tomci so še do 70 let 19. stol. bili v gozdarski 
službi na gospostvu Snežnik.

Zanimiva je žilavost, s katero so se brezu-
pno borili proti pomanjkanju rude. Že v II. 
uvodnem poglavju razprave omenjeni višji 
uradniški pripravnik pl. Garibaldi iz Idrije 
ne omenja v obsežnem poročilu z dne 12. ju-
lija 17832 samo domače jame Trstje in Črni 
lazi poleg že omenjenih oddaljenih, pogosto 
zelo oddaljenih jam v Sokolih, Mrzli vodici, 
Mašunu, Lokvah, Lašiču, ampak tudi nova 
nahajališča rude, npr. Gotenica – južno od 
Ribnice (cesta Ribnica, Dolenja vas – Raki-

tnica – Grčarice – Gotenica), Bistrica (pri 
Šentrupertu pri Mokronogu) in Šalka vas. 
V poročilu na koncu je zapisal: »Če je ruda 
dobra, bo Čabar preskrbljen še leta, če ni, bo 
moral prenehati delovati.«

V istem poročilu omenja pl. Garibaldi, da 
so plavž zgradili leta 1657 (bolj pravilen je 
podatek župnika Žgavca z letnico 1651, kro-
nika, stran 13) in peč na volka leta 17183. 
Kakor že omenjeno, čabranskega železa od 
1774 niso več tovorili v Bakar, temveč na 
Reko, kjer so ga po določenih cenah prodaja-
li lastnikom ladij. S spremembo namembne-
ga kraja so se spremenile tudi tovorne poti, 
ki so vodile proti Mrzli Vodici, Liču in Ba-
kru. Od 1774 so tovorjenje s konji opravljali 
kot tlako preko snežniškega gozda ob veliki 
uvali proti Škodovniku, preko Praprotne in 
Jelenove Drage, Vale, Pake in preko Klane 
na Reko. Tja so tovorili železo in nazaj sol. 
Prodajalci soli na Dolenjskem so leta 1783 
naslovili na cesarja prošnjo4 za izboljšanje 
vratolomnih poti, pl. Garibaldi končuje po-
ročilo, kar je že omenjeno, da bo erar fužino 
opustil v vsakem primeru.

Zadnja trditev je tudi ustrezala, ker dovo-
ljenje za iskanje rude v »knjigi prejemkov« 
kranjske deželne deske, z dne 6. avgusta 
1784 ne poroča več o deželnoknežji fužini, 
ampak o »čabranski fužinarski obrti«. Da bi 
preprečili pomanjkanje rude, je obrt posegla 
ponovno po zelo oddaljenih prazgodovin-
skih nahajališčih na Dolenjskem, kjer so v 
prazgodovini talili rudo. V okolici Črnomlja, 
Zagradca in Metlike so dobili dovoljenja za 
kopanje rude. Kupci (ali samo zakupniki) 
fužine so se hitro menjavali. Včasih fužina ni 
delovala in erar je imel veliko dela s konča-
njem sporov zaradi meja in gozda; da bi do-
končno opravili s preko sto let staro pravdo 
in utrdili dominij Čabar. Kakor že rečeno so 
v letu 1793 izginile listine o pravdi, nihče ni 
vedel kam, zaradi tega je bila morda povzro-
čena negotovost na mejah v poznejših časih.
Listina z dne 26. julija 17875 poroča, da 

so Čabar opustili 1785., že omenjena obrt 
vsekakor ni dolgo delovala. V letu 17876 je 
bil Filip Krampelj imenovan za upravite-
lja, fužina je bila še erarska in je mirovala, 
upravitelj prosi 29. novembra 17887 za pre-
stavitev nazaj v Idrijo, ker v Čabru služi že 
od leta 1778, vse delo naj bi bilo »pravno«, 
on ne zna latinsko, laško in hrvaško. Fužina, 
čeprav ni delovala, je bila še vedno erarska 
in upravitelju so zaupali vodenje zaključnih 
del. Pri delu je v stikih z ogrskimi oblastmi 
potreboval znanje latinščine, italijanščina je 
bila občevalni jezik z obalnimi mesti in tr-
govci in hrvaščina je bila jezik okoličanov. V 
skladiščih je še ležalo blago, ki so ga morali 
prodati, nekaj so ga prodali že pred tem. Dne 
1. julija 17868 so na dražbi na Reki prodali 
169 tovorov žebljev, ki jih je kupil neki Te-
odor Maggioli, za poroka je bil že omenjeni 
železarski agent Franc Margani. 

Fužino so še poskušali obdržati pri življenju 
z oddajo v zakup. V letu 1790 najdemo ne-
kega Jurija Rebsena kot obrtnika v Čabru, ki 
je prosil, da bi na ortneškem gospostvu izko-
paval rudo. V prošnji dne 9. oktobra 17909 

za dovoljenje za iskanje rude na Kranjskem 
piše, da je na potovanjih po Kranjskem po 
različnih predelih na Blokah, v Žimaricah 
in posebno na Perovem videl zelo veliko že-
leznjaka, ki so ga domačini metali na kupe, 
ga uporabljali za gradnjo poslopij in ograje. 
Ker zaradi pomanjkanja vode v teh krajih ni 
mogoče postaviti fužine, je sklenil, da bo to 
rudo predeloval v kovino v čabranski fuži-
ni na Hrvaškem«. (Žimarice ležijo ob cesti 
Nova vas na Blokah – Sodražica – Ribnica. 
Perovo se nahaja v hribih pri Ortneku, neda-
leč od cerkve sv. Gregorja).

Rebsen ni bil dolgo obrtnik v Čabru, ker v 
»knjigi prejemkov« pri deželni deski v Lju-
bljani10 najdemo dne 4. decembra 1795 Fri-
derika Segerja (Žagarja) kot upravitelja v 
Čabru, ki so mu v imenu njegovega gospo-
darja Franca Eichholzerja podelili pravice za 
iskanje rude v župniji Ribnica (okolica Dole-
nje vasi). Po sejnem zapisniku št. 78 višjega 
rudarskega urada za Kranjsko dne 22. febru-
arja 1796 dovoli dvorna komora11 Franzu Ei-
chholzerju, obrtniku v kraju Mildern na Ko-
roškem, kopanje in tovorjenje rude v Čabar.

To je zadnja listina, ki poroča o fužini Ča-
bar. Fužina je popolnoma propadla in v letu 
1908 so samo kovač orodja Kazimir Koritnik 
in kovača motik brata Trope v bližini izvi-
ra Čabranke ohranjali spomin na nekdanjo 
fužino. Seveda so omenjeni kovači izdelovali 
izdelke iz štajerskega jekla.

(se nadaljuje)

(nadaljevanje V.)

Zgodovina Čabra in Babnega Polja
Henrik SchÖllmayer - Lichtenberg

Zgodovina gospostva Čabar in nastanka vasi Babno Polje, 2. izdaja, Koča vas 1928 je rokopis, 
napisan v nemščini, ki ga je pisala hčerka Henrika Schöllmayerja Margarete Schöllmayer, domačinom 
poznana kot Kočevska Greta. Rokopis je v slovenščino prevedel Jože Matevžič iz Vrhnike pri Ložu.
Delo pod skrajšanim naslovom Zgodovina Čabra in Babnega Polja izhaja v nadaljevanjih.
Avtor tega zgodovinskega dela Henrik Schöllmayer - Lichtenberg je leta 1924 v Koča vasi zapisal: 
»Vprašanja o mejnih sporih med gospostvoma Snežnik in Čabar, ki se ne umirijo, so me vzpodbudila, 
da razrešim njihove vzroke.
Proučevanje arhivskih listin me je pripeljalo do tega, da nisem napisal samo zgodovino Čabra, temveč 
tudi zgodovino nastanka vasi Babno Polje.«

Kameralno gospostvo in 
fužina Čabar 1671–1796

1 Hofkammer – Archiv, fasc. 1588, 30. julij 1783, – Müllner I. str. 597
2 Hofkammer – Archiv, fasc. 1589, 20. februar 1784, – Müllner I. str. 572
3 Müllner I. str. 598, 599
4 Knjižnica Koča vas, zbirka listin, M. SS. 57

5 Hofkammer – Archiv, fasc. 1596, 27. julij 1787, – Müllner I. str. 600
6 Hofkammer – Archiv, fasc. 1595, 7. april 1787, –  Müllner I. str. 600
7 Hofkammer – Archiv, fasc. 1598, 5. december 1788, – Müllner I. str. 600
8 Hofkammer – Archiv, fasc. 1596, 7. september 1787, –  Müllner I. str. 601

9 Hofkammer – Archiv, fasc. 1601, 21. januar 1791, –  Müllner I. str. 572
10 Müllner I. str. 601
11 Hofkammer – Archiv, fasc. 1616, 22. februar 1796, –  Müllner I. 

str. 601
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Ob vrnitvi z vrha je bilo pri koči že vse pripravljeno za slavnostno 
otvoritev. Čez vhodna vrata je bil napeljan zelen trak.

Scenarij za slovesno otvoritev koče je napisal botanik Richard Ku-
hman, ki pa je tri tedne pred samo otvoritvijo koče na žalost umrl. 
Tako je izvedbo slavnostnega dogodka prevzel Rudolf Baumbach. 
Oblečen v rumen jopič, z rumenim cvetom encijana v roki se je pov-
zpel na zvišano mesto pred kočo in nagovoril prisotno množico:

Prijatelji planin in rož!
Pozdravljam vas prisrčno in iskreno.
Z menoj naj tisoč rož vam dobrodošlico želi!
Poznate me kot skromnega zemljana, 
a danes tu pred vami 
duha predstavljam kralja Encijana, 
ki kugo že pred davnim tisočletjem 
ozdravljal s koreniko je, z rumenim cvetjem.
Priromali od blizu ste pa tudi iz daljave
odpirat dom pod vrhom gore beloglave.
Pozivam torej Primulo,
cvetico flore gorske,
naj z zlatim ključem nam odpre
hram sekcije Primorske!
Iz možice izstopi mlado dekle in pred kraljem
Encijanom ljubko zažgoli:
Sem Primula, mlado dekle,
mi rožica ključev je nemško ime,
res, cvet se rumeni blesti kot zlato,
a vrat pa se s cvetom odprlo ne bo.
Za kočo prinašam vam ključ iz železa,
ki v njem zakovana je želja iskrena:
Naj mnogo let vrata planincem odpira,
pred malharji zlimi pa varno zapre.

Ko je planinec, ki je predstavljal junaka Ahileja, prerezal zelen trak, 
pripet čez vrata, ki jih je hipoma zatem Primula odklenila z železnim 
ključem, je v množici vzkipelo veselo vriskanje in nazdravljanje s 
šampanjcem. Kronisti navajajo, da se je ob otvoritvi koče pelo nem-
ške, slovenske in češke pesmi.

Koča je dajala zavetje planincem vse do leta 1892, ko je zaradi do-
trajane strehe začela hitro propadati. Sekcija jo je zapustila in najela 
novo zavetišče v Leskovi dolini.

Leta 1899 je Strninski, ki je v Planinskem vestniku opisal pot iz Loške 
doline na Snežnik, v spisu navedel, da je videl pod vrhom Snežnika 
v gozdu pri Novih Krajšinah (1500 m) razpadajočo planinsko kočo. 
Čas je odpravil prvo planinsko kočo na Snežniku. Ostala je samo 
kronika o njej, risba češkega avtorja Jana Havlička in verz Rudolfa 
Baumbacha o Snežniku:

Živi naj gora s krono snežnobelo
in gozd duhtečih jelk pod njo.
Ko vzdigneš se na njeno strmo čelo,
v daljavo splava ti oko.

Prevod verzov iz nemščine Drago Karolin.

Ko se pohodnik vzpenja na Veliki Snežnik preko Gašperjevega hriba, 
ga pot vodi mimo ostankov prve snežniške koče. Od same zgradbe 
ni ostalo prav dosti in ker se ruševine nahajajo nekaj deset metrov od 
uhojene stezice, posebne pozornosti pohodnikov sploh ne pritegne-
jo. Tisti planinci, ki imajo več raziskovalnega duha in se ostankom 
približajo, pa so presenečeni, saj se na ruševinah nahaja medeninasta 
plošča, ki v nemškem in slovenskem jeziku odkriva tančice skrivno-
sti o nastanku prve snežniške koče. 

Prva snežniška koča
Koča na kranjskem Snežniku ali Die Kreiner Schneeberg – Hütte

Samo Petrič

O postavitvi planinske koče poroča nemška kronika, ki jo je v sloven-
ščino prevedel in v Planinskem vestniku objavil dolgoletni predse-
dnik PD Snežnik Ilirska Bistrica gospod Drago Karolin. 

Kreiner Schneeberg – Hütte, kakor se je v nemščini originalno ime-
novala koča, je postavila primorska sekcija Avstrijsko-nemške pla-
ninske zveze, ki je imela sedež v Trstu. Le-ta je leta 1872 sklenila 
pogodbo z zidarskim mojstrom Antonom Škrabcem iz Zagorja pri 
Knežaku, da ji bo za plačilo 900 goldinarjev zgradil postojanko. Rok 
za dokončanje gradnje je bil meseca julija 1874. Zanimiv je način, ki 
je botroval izbiri lokacije za postavitev koče. Ker na celotnem Sne-
žniku zaradi kraškega terena ni vodnih izvirov, so lokacijo za kočo 
izbrali v bližini globoke ledene jame, v kateri se nahaja vir čiste vode. 
Ocenili so, da je vode dovolj za gradnjo in oskrbovanje koče. Jama 
se nahaja na nadmorski višini 1500 metrov na osojni strani vzhodno 
pod vrhom Snežnika.

Snežniški gospod knez Jurij Schönburg - Waldenburg, ki je bil v tistih 
časih lastnik obsežnih gozdnih posesti na Snežniku, je za izgradnjo 
koče brezplačno prispeval zemljišče, gradbeni les, pesek, apnenec in 
drva.

Koča je bila zgrajena v dogovorjenem roku, njena silno slavnostna in 
imenitna otvoritev je potekala 19. 7. 1874. 

Večer pred otvoritvijo koče se je v njej zbralo okrog 40 planincev, ki 
so prenočili deloma v dveh sobah in deloma na zasilnih ležiščih na 
podstrešju. Zjutraj pred svitom se je večja skupina odpravila na vrh 
Snežnika opazovat sončni vzhod. Med drugim so gledali stožčasto 
temno senco, ki jo vrh Snežnika ob vzhajanju sonca le nekaj minut 
meče v smeri proti Trstu. 

Ostanki prve koče na Snežniku 
(foto: Samo Petrič)
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France Žnidaršič
NA PLAŽI
(napisano leta 2002)

Na morju so čepele barke,
kot sonca vedno željne starke,
iz sence kampa pa veselo,
mladost kipela je čez parke.

Na plaži v rožaste kopalke,
vabljivo ozke kot vezalke,
ki si dekle jih dol je snelo,
so zrli dedci - in terc' jalke.

Kar prišume še tri vestalke,
z oblinami brez decimalke,
s poletja kožo porjavelo,
z nogami ujetimi v kotalke.

Lovil sem zadnje sončne žarke,
dekle tam čez pa tujce jarke;
pod istim soncem drugo delo,
prinaša lire, franke, marke.

Janez Kvaternik, 
Šmarata, 25. marec 2021

KORONA 2
Korona virus zazibal je že tretji val,
kdo se ga ne bi bal,
vsa Evropa trepeta,
ko ljudi pobira s tega sveta.

Po vsem svetu nosijo maske,
da zaščitijo obrazke,
iznašli na več krajih so cepivo
in z iglo zasadijo ti ga v tkivo.

Vsak berač svojo malho hvali,
pa vseeno se najdejo kanali
po katerih prihaja cepivo,
ki za uspeh nič ni krivo.

Trudijo se medicinske sestre
in zdravniki,
ki nekateri bodo res veliki.
Riziko je velik med ljudmi,
če niso prav ozaveščeni.

Stanko Grl
TI MOJ

BRATRANEC

Vedno se bom spomnil nate
 in na Loško to dolino,
danes ti si se poslovil
in srce mi ovil v sivino.

Klopca prazna zdaj sameva,
 tam skupaj večkrat sva sedela,
prišla je žalost, bolečina
in vse, bratranec, nama vzela.

Pod Ulako mirno ti počivaj,
 v tvoji ljubljeni dolini,
nam čas osebe krade drage,
ostali bodo le spomini.

Ko prišel bom spet v dolino,
 veš, pogrešal bom tvoj glas,
položil šopek ti na grob bom
in v dlani bom skril obraz.

Spominsko ploščo je s pomočjo slovenskih planincev postavila Meiningenska sekcija Nemške 
planinske zveze ob 150-letnici rojstva svojega rojaka Rudolfa Baumbach. Tako sta leta 2000 
spominsko ploščo na razvaline pritrdila Vojko Čeligoj in Janko Muha iz Planinskega društva 
Snežnik Ilirska Bistrica.

Rudolf Baumbach je bil rojen v kraju Kranichfeld v Nemčiji. Po kon-
čanem študiju naravoslovja in filozofije ga je pot zanesla v Trst, kjer 
se je včlanil v sekcijo Nemško-avstrijskega planinskega društva za 
Primorsko. Obiskoval je slovenske gore in se seznanil s slovenskim 
bajeslovjem in narodopisjem. Med drugim se je navdušil nad sloven-
sko narodno pripovedko o Zlatorogu, ki jo je predhodno že zapisal in 
objavil Karel Dežman v nemškem časopisu Laibacher Zeitung. Ru-
dolf Baumbach se je odločil, da zgodbo prelije v verze. Tako je med 
letoma 1874 in 1875 spesnil lirično pesnitev o Zlatorogu, ki je doži-
vela izreden komercialni uspeh. Pesnitev je doživela več ponatisov 
in bila natisnjena v 250.000 izvodih. Prevedena je bila v italijanski, 
angleški, češki, poljski, hrvaški in tudi slovenski jezik. Za slovenski 
prevod je leta 1886 poskrbel Anton Funtek. 

S pesnitvijo o Zlatorogu se je Rudolf Baumbach uveljavil kot pesnik, 
ki je med drugim v nemščino prevedel tudi nekaj Prešernovih pesmi. 

Upodobitev Snežniške koče iz leta 1874. 
Avtor Jan Havliček (Češka)

Zimski pogled na mesto, kjer je nekoč stala koča 
(foto: Bavec Zdravko)

Portret Rudolfa Baumbacha (vir: Wikipedia)

Spominska plošča postavljena na ruševinah Koče na Kranjskem Snežniku
(foto: Samo Petrič)



NAGRADNA KRIŽANKA

Nagradno geslo križanke v JUNIJU 2021 je bilo:
DOMAČE VRTNINE ZA ZDRAVO ŽIVLJENJE

3 enakovredne nagrade – knjiga ZELENO KMETOVANJE,
Priročnik za uspešno ekološko kmetijo ali vrt
(avtor: Rebecca Laughton).

 Tudi tokrat je pravilna rešitev križanke geslo, ki ga boste dobili na osenčenih poljih, 
ki izhaja iz slike. Rešitev napišite na dopisnico in jo s svojimi podatki (ime, priimek in 
naslov) do 15. oktobra 2021 pošljite na naslov uredništva Obrh ali pa rešitev s svojimi 
podatki pošljite po e-pošti obcina@loskadolina.si (iz enega e-naslova bo upoštevana 
ena rešitev). Želimo vam veliko zabave pri reševanju in sreče pri žrebu! 
Uredništvo

nagrado prejmejo:
ROBERT CANZUTTI, 30. DIVIZIJE 5c, 5000 NOVA GORICA
CVETKO REMEC, C. NOTRANJSKEGA ODREDA 38, 1386 STARI TRG PRI LOŽU
OLGA RAZPOTNIK, KRESNICE 1A, 1281 KRESNICE

Čestitamo!

Vabljeni k reševanju nagradne križanke.

Nagrado tokratne križanke:

Foto monografija »Slovenija zelena dežela«

prispeva:
Založba Pogled
Branko Križanec s.p. 
Polenci 44, 2257 Polenšak
e-mail:zalozba.pogled@gmail.com
tel.: 031 556 530
https://zalozbapogled.si
To je tudi naslov in številka, kjer knjigo lahko naročite.

prispeva: 
Agrocenter Iga vas
Iga vas 4, 1386 Stari trg pri Ložu
082 003 227
info@ac-gredin.si



PLAVAJOČI 
GRAD 2021

Na štirinajstih odrih v parku 
gradu Snežnik je 

od 22. 7. do 25. 7. potekal že
 9. tradicionalni mednarodni 

festival Plavajoči grad.
(več na str. 22)

PLAVAJOČI PLAVAJOČI PLAVAJOČI 

foto: Mario Žnidaršič foto: Mario Žnidaršič

foto: Mario Žnidaršič

foto: Mario Žnidaršič

foto: Mario Žnidaršič

foto: Edo Šega foto: Tadej Gregl 

foto: Mario Žnidaršič foto: Mario Žnidaršič
foto: Edo Šega

foto: Edo Šega



Kdo smo? Belimed je slovensko podjetje v švicarski lasti, ki že 30 let izdeluje pomivalne
sisteme, sterilizatorje in dezinfekcijske stroje vrhunske kakovosti. Stroji, izdelani v Belimedu,
ščitijo življenja pacientov in bolnišničnega osebja v bolnišnicah po vsem svetu.

Kaj ponujamo?
• Varilsko šolo - usposabljanje za TIG-varilca z odličnimi mentorji.
• Delo v dopoldanski izmeni.
• Delo s posebnim poslanstvom – rezultat vašega dela so proizvodi, ki pomagajo reševati 

življenja po vsem svetu.
• Nepozabne zabave in piknike, dogodke za vas in vaše otroke.
• Brezplačne športne dejavnosti v okviru programa Vitalno podjetje, udeležbe na 

rekreativnih športnih dogodkih.
• Stimulativno plačilo, božičnico, letni bonus – vaše dosežke prepoznamo in jih

nagradimo.

Z izkušenimi varilci bomo sklenili pogodbo za nedoločen čas s 3-mesečno poskusno dobo.

Z varilci začetniki, ki bodo vključeni v varilsko šolo, bomo za čas usposabljanja sklenili
pogodbo za določen čas največ 6 mesecev. Po uspešno opravljenem izobraževanju in
končnem testu se pogodba o zaposlitvi lahko sklene za nedoločen čas brez poskusne dobe.

Veselimo se vaših prijav na kadri@belimed.com.

Imate talent za 
varjenje? Podjetje Belimed iz Grosuplja v svojo ekipo vabi 

IZKUŠENE VARILCE in VARILCE ZAČETNIKE (m/ž) 


